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Téli Balaton
CSAVLEK ANDRÁS Munkácsy-dijas festőművész
alkotása

• • _
Örök témám a falaton ...

■ Csavlek András 
Munkácsy-dijas festőmű

vész 1942-ben született. A Kép
zőművészeti Főiskolát 1968-ban 

végezte el, s azóta rendszeres 
kiállító hazai és külföldi tárlato
kon. Képeit szemlélve könnyen 
átérezhetjük természetszeretetét, 
világféltését. Aktív harcosa a 
környezetvédelemnek. Festmé
nyeinek tárgya főként mindig 
változó árnyalataival, megújuló 
színeivel a Balaton.
- Engem lenyűgöz ez a víz - 
vallja Csavlek András -, minden 
nagy vízfelület, de a Balaton 
különösen. Szeretném felhívni a 
ügyeimet erre a gyönyörű tóra, 
ami annyi örömet ad mindenki

nek, csak mi nem adunk neki 
semmit, még annyit sem, hogy 
vigyáznánk rá.
- Újabb képein egyre több fi
gurát fedezhetünk fel. Ez tuda
tos átállás a figurális festészet
re?
— Azt hiszem, most jutottam el 
oda, hogy abba a világba, amit 
magaménak érzek, be tudom il
leszteni a figurákat. Korábban, 
főiskolás koromban, inkább figu
rális képeket festettem, de az
tán kialakítottam egy látásmó
dot, amibe azok nem illettek be
le. Úgy éreztem, a tájakkal is 
mindent el tudok mondani. Most 
azonban képeimen egyre inkább 
szükségét érzem az emberek je
lenlétének. A nagy szabad lát
ványok kicsit a magambafordu- 
lásomat fejezték ki. Ezek a tá
jak, ezek a motívumok, a termé
szetes közeg segített lébehozni 

festői nyelvezetemet. Most ott 
tartok: úgy jelenhet meg a figu
ra, hogy szervesen kapcsolódik) 
a formarendszerbe, beszélni tu
dok a megjelenítésével. Már ar 
indításnál, amikor a képet el
kezdem festeni, érzem, mit aka
rok végigvinni, érzem az ered
ményt és az eszközöket, ame
lyekkel eljutok odáig. Ebben az 
elgépiesedő világban kezdjük 
elveszteni szín- és formagazdag
ságunkat. Attól félek, hogyhc. 
egyre kevésbé fordulunk önma 
gunk felé, egy kicsit elveszítjük 
önmagunkat. Márpedig a világ 
megismeréséhez elengedhetet 
len önmagunk ismerete.

PALFALVI DOROTTYA
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Környezet- 
fejlesztés 

és
életszínvonalfejlesztés

A környezetvédelmi kerettörvény vég
rehajtásának ötéves tapasztalatait 
elemző parlamenti beszámoló és vita 
ismét fokozottabban ráirányította közvéle

ményünk figyelmét hazánk környezeti prob
lémáira. Jelenleg készülnek az ágazati mi
nisztériumok és főhatóságok VI. ötéves terv
re vonatkozó környezetvédelmi koncepciói 
és az Országos Környezet- és Természetvé
delmi Hivatal újabb országos szabályozá
sok tervezeteit készíti elő.
Nem kétséges, hogy az általános elvi 
egyetértés szintjéig a magyar társadalom 
jelentős része már eljutott a környezetvé
delem fontosságát illetően, sőt a veszély
érzet, a felelősségtudat s a szakmar lelki - 
ismeret százezreket késztetett állásfogla
lásra, vitára és cselekvésre. Ugyanakkor 
azonban felerősödtek azok a nézetek, ame
lyek szerint az „improduktív” környezeti be
ruházások és az egyre szigorúbb környe
zeti előírások a gazdasági-társadalmi fej
lődés ütemét fékezik, tehát az életszínvo
nal-fejlesztés ellenében hatnak. A lakosság 
tudati, magatartási szintjében tehát sajnos 
ellentmondások alakultak ki.

Ma az a nem könnyű feladat áll előt
tünk, hogy az elvi helyeslésen túl
lépve az „emberért - az ember el
len” ellentmondást mindenkinek fel kell 

oldania önmagában a mindennapi cselek
vésben oly módon, hogy „az emberért - 
az emberrel” szintézissé alakuljon át.
Nem lehet szó a környezetvédelem abszo
lút elsőségéről, mivel senki sem kívánhatja 
a gazdasági fejlődés megállítását a kör
nyezetvédelem érdekében. Ugyanakkor (kü
lönösen a helytelenül, lokálisan, rövid táv
ra értelmezett) gazdasági szempontok sem 
uralkodhatnak a környezetvédelmi törek
vések fölött. A két ellentétesnek látszó tö
rekvés összeegyeztetése lehetséges és szük
séges is, mivel az ismert természeti tör
vények figyelembevétele esetén biztosít
hatók a társadalmi és gazdasági fejlődés 
feltételei.

Mindenekelőtt azzal a hibás, kényelmes 
állásponttal kell vitatkozni, amely szerint 
a környezeti problémák megoldása tisztán 
pénzügyi kérdés. Ez igen veszélyes féligaz
ság, amely gyakran alkalmasnak látszik a 
nemtörődömség, közömbösség leplezésére. 
A valósághoz viszont az is hozzátartozik,

hogy évente százmilliós veszteségek kelet
keznek csupán a meglevő tisztítóberende
zések szakszerűtlen üzemeltetése, az 
anyagpocsékolás, a korszerűtlen technoló
giák erőltetése és nem utolsósorban a mel
léktermékek újr,afeldolgozási lehetőségei
nek mellőzése vagy csupán szűk körű al
kalmazása miatt.
Hazánkban jelenleg a nemzeti jövedelem
nek körülbelül 4-5 százaléka vész el az 
említett okok miatt, nem számitva az eró
zió, a defláció és a szakszerűtlen vegy
szerhasználat miatti terméskiesés, valamint 
a víz- és levegőszennyezés meg a zaj
ártalom miatti megbetegedések nehezen 
számszerüsithető tényezőit.
Ezzel szemben jelenleg nemzeti jövedel
münknek nem egészen egy százalékát for
dítjuk környezeti beruházásokra. Vitatható 
ugyan, hogy ez csakugyan nagyon kevés-e, 
mivel példának okáért az NSZK is csupán 
a társadalmi össztermék 1,5 százalékát 
fordítja ilyen célokra (a mienknél jóval sú
lyosabb környezeti feltételek közt), vagy 
említhetnénk Ausztriát és Hollandiát is, 
mely országokban még ennél is alacso
nyabb arányokat tartanak nyilván.

ürgősen szükséges tehát az ökoló
giai érdekű ipari technológiák ha- 
zai kifejlesztése a különböző érté

kes másodnyersanyagok kinyerése, újra
hasznosítása érdekében. A nyugati orszá
gok ez irányú eredményein kívül igen ér
tékesek az NDK idevágó tapasztalatai is. 
Mindezek érdekében viszont tovább kellene 
fejleszteni gazdasági szabályozórendsze
rünket is, mivel a jelenlegi érdekeltségi 
rendszer a környezeti érdekek ellen hat. 
A gazdasági-társadalmi fejlődés és a kör
nyezetpolitika érdekei azonos irányban hat
nak, és az utóbbi szerves részét alkotja 
az életszínvonal-politikának. A még meg
levő gazdasági ellentmondásokat tehát 
olyan mértékben kell feloldani, hogy a kö
zös célok érvényesülhessenek. Mindamel
lett azonban a döntő tényező a környezeti 
szükségszerűségeket felismerő társadalmi 
tudat, a környezeti célokat magáévá tevő, 
cselekvő ember.

DR. V. NAGY IMRE 
egyetemi tanár, 

a Hazafias Népfront Országos Tanácsa 
Környezetvédelmi Bizottságának elnöke

A közöny
A magát szocialistának valló, de az 
osztályharc helyett inkább csak a re

formok híveként a technokrácia elvét hir
dető angol író, Herbert George Wells 
egyik társadalombíráló fantasztikus re
gényében azt állította, hogy „ha Földün
ket valaha egyáltalán valami elpusztít
hatja, az az emberi közöny lesz.” Hogy is 
van ez? — kérdezhetné erre az olvasó —, 
hisz ez elképesztő írói fikció lehet csu
pán ... Pedig napjainkban ezt a figyel
meztetést nagyon is elgondolkodtató in
tésnek kell tekintenünk, ha arra vonat
koztatjuk, amire Wells még nem is gon
dolhatott: korunk emberének környezeté
hez való közömbös vagy következetes, ár
tó vagy hasznottévő viszonyára. Hiszen, 
ha valamiféle negatív magatartás manap
ság csakugyan az ember létezési színte
rének, a bioszférának pusztulására hat
hat, az csakis a környezettel szembeni 
szemellenzős nemtörődömség, tunya el
határolódás, a pillanatnyi érdekeket a 
szükséges teendők fölé helyező, a felis
meréseket negligáló cinikusság, tehát az 
ember ilyen társadalmi és önérdeket sem
mibevevő, környezete iránti közönye le
het elsősorban.
Azt persze már nemegyszer kifejtettük, 
hogy az efféle közönyből eredő veszedel
mes visekedésmóddal szemben csupán 
meggyőző ráhatással, az összefüggések és 
érdekek megértetésével, a tiszta, egészsé- 
gjes, harmonikus környezet és a természe
ti értékek megbecsülése iránti igény kifej
lesztésével, a fiatalok környezetszemléleti 
oktatásával, kitartó nevelő- és propagan
damunkával vehetjük fel a harcot. Más
más megfogalmazásban e pedagógiai, köz
művelési és társadalom-mozgósítási feladat 
alapvető fontosságát hangoztatták az őszi 
parlamenti vita környezetvédelmünkkel 
foglalkozó felszólalásai is. Amilyen elen
gedhetetlen célkitűzés azonban a környe
zetével szembeni mulasztásokra későn rá
ébredő társadalomban a helyes magatar
tásra és okos cselekvésre ösztönző szem
lélet kialakítása, annyira hiú remény vol
na a más értékrendben felnőtt, a környe
zet ellen ható szokások hanyagságában 
megrögzött állampolgárok részéről elvárni, 
hogy pusztán jámbor rábeszéléseknek, ki
helyezett táblák belátásra serkentő vagy 
egyértelműen tiltó felszólításainak megfe
lelő módon szokásaiktól nyomban eltérje
nek, szemléletükön gyökeresen változtas
sanak.
Vegyük például a közterületi szemetelést. 
Hiába a megállókban, járműveken, tere
ken a sok tiltó felirat és kihelyezett gyűj
tőkosár — az eldobott jegyek, cigaretta
csikkek, cukroszacskók, csomagolófóliák, 
ételmaradékok, a járdán, kapualjakban, 
vagy éppen a szemétkosarak és kukák tö
vében gyűlnek, persze nem ritkán kény
szerűen, hisz kiürítés híján csordultig te
lítődnek. Nos, bár a közterületi szemete
lést a törvény tiltja, de én nem láttam 



még rendőrt, aki a „tettenért” törvénysze
gőt a helyszínen megbírságolta volna. 
Gépkocsit is csak kijelölt kocsimosó-ga
rázsokban szabad mosatni, melyekben az 
olajos mosóvizet megszűrve visszaforgat
ják. Mégis zavartalanul mossák a ház előtt 
parkoló kocsijukat tulajdonosaik, szeny- 
nyes samponáradatot csörgedeztetve vé
giig a járdaszéleken. A példákat még bő
ven sorolhatnánk a szemétégetéstől egé
szen az éjszakai zenegépbömböltetésig, az 
indíték azonban majd minden esetben 
egyfelől a rossz példákból kiailakult meg- 
szokottság (az éltakarítatlan szemétkupac 
szinte „vonzza” a további szemetet), más
felől a következmények nélküli kényel
mes lehetőség (a könnyed mozdulattal el
hajított égő csikk, a zavartalanul folytat
ható vízparti kocsimosás vagy szemétku
pac-égetés stb.). Itt szembe kell néznünk 
azzal a viselkedéstani ténnyel; hogy a kör
nyezetünk jó vagy rossz példái iránti fo
gékonyságunk, aktív vagy passzív maga
tartásunk a fiataUkori miliőből szerzett be
nyomások alapján alakul ki. Azonban az 
egyedfejlődés későbbi szakaszaiban is a 
szemléletalakító neveléshez mindenkor'két 
következetes tudati tényezőnek is még 
hozzá kell járulnia: az egyik a követésre 
serkentő példamutatás, a másik a fegyel
mező szankciók rendszeres alkalmazása a 
rendszabályok szigorúbb betartatására.
A szemetelés példájára visszatérve: az el
ső esetben az utak, terek, megállóhelyek 
gyakoribb takarítása, a szemétgyűjtőkosa
rak sűrűbb kiürítése, a várótermek, jár
művek, éttermek, illemhelyek tisztán tar
tása, a padok és virágtartók felújítása, a 
lakókörzetek csinosítása még a legtöbb 

szemeteiére is bizonyos fokig gátlóan vagy 
legalábbis mérséklőleg hatnak. A máso
dik esetben (amikor ez sem használ) a 
rendszeres ellenőrzés és a büntető (bírsá
golási) következmény esélye tartózkodó 
^.•megfontolásra vezet.
Mi talán nem a rávezető okos meggyőzést 
tartjuk a környezeti szemléletformálás 
szükséges társadalmi hatótényezőjének? 
Nos, előbb csakugyan tudatilag kellene az 
emberek magatartását megváltoztatni, be
látásukat megnyerni, hasznos segítőkész
ségüket a társadalmi szervezetek mozgósí 
tásával kifejleszteni. Csakhogy ma még 
sok a fegyelmezetlen szabálysértő ember, 
akiknél a puszta tiltó szó egyelőre még 
aligha változtatja meg a közönyös rossz 
szokásokat. Nekik nagyon is sok vonzó 
példát kell mindenfelé látniuk. Amikor 
pedig a mások környezeti harmóniája és 
egészsége ellen vétenek, a rendszeres el
lenőrzés folytán mindig számolniuk kelle
ne a jelenleginél szigorúbb felelősségre vo
nás következményével is. Mert a közöny 
ellen szemléletváltoztatóan csakis kellő 
következetességgel lehet hathatósan fel
lépni.

DR. LÁNYI GYÖRGY

Csak pénzkérdés?!
Ki ne ismerné Budakeszit, a gyógyító le
vegőjű, tüdőszanatóriumáról híres „Buda
pest-tüdejét”? Annál megdöbbentőbb vi
szont, hogy a nagyközség közepén, a Vö
rös Hadsereg útja mentén, a buszvégállo
mástól a templomig fél kilométernyi hosz- 
szú árok szennye évek óta veszélyezteti a 
kesziek egészségét. Elszabadultak az in
dulatok, amikor egyik-másik házba beko
pogván az árok felől kérdezősködtem.
— 51 óta itt élek, s azóta büdös és pisz
kos ez az árok, még az éjjeliedény tar
talmát is belleöntik. — Akkora patkányok 
vannak benne, hogy az már nem is igaz; 
az udvarba is bejönnek! — Tavasszal a 
hídnál egy döglött kutya feküdt benne. 
Rágták a patkányok. — Kihívtam a 
KÖJÁL-t! — Éppen erre nincs pénz?
A tanácsházán Bobály Mihály tanácselnök 
ezt mondta:
— Igazuk van az embereknek, de csak 
meghatározott feladatokra kapunk pénzt, 
környezetvédelemre pedig nem jut. A 
KÖJÁL megbírságolt tavaly, kifizettük, és 
elvégeztük a patkányirtást, kitakarítottuk 
az árkot, ősszel éhvégezzük újból a tisz
títását és gyomtalanítjuk. Ehhez pénz is 
kell. 11 millió forint a vízelvezetés ára, és 
bár 76 óta napirenden van, öt éven belül 
nem leszünk rá képesek.
Meddig kell elviselniük az árok „áldá
sait”? — a budakesziek kérdését tovább
adtuk Tóth József vízügyi csoportvezető
nek a Pest megyei Tanács hivatalában. 
A többi között ezt a választ kaptuk: — 
Budaörs, Budakeszi, és Törökbálint várja 
a Hosszúréti patak és mellékágai vízren
dezését a Duna felől — a torkolattól — 
felfelé. Ara potom 300 millió forint. Ahogy 
ebben előrehaladunk, úgy vesszük sorjá
ba a belterületek csapadékvizeinek leve
zetését. Budakeszi esetében e munka indí
tására „célszerűen a> VII. ötéves tervidő
szak második felében lehet gondolni.” Ad
dig helyi pénzből csak a nélkülözhetetlen 
karbantartásra telik. A VI. ötéves terv
időszakban a Korányi Szanatórium bőví
tésével összefüggésben lehet arra gondol
ni, hogy a vízlevezetés alapvető feltételeit 
átvett pénzeszközből biztosítják, részleges

__ Véleményünk

Arokparti idill, 1981. szeptember 2.

Fent: Az árok már kikövezett szakasza ellen 
láthatóan eredményes háborút folytatnak 
a gyomok

(Székely Tamás felvételei)

kiépítéssel. A tervező műszaki javaslatát .a 
költségekkel jövőre aiz I. félévben már el
bírálhatjuk. Ebtől függően lehet számolni 
részleges kiépítéssel 
tén.
Köszönettel vettük a 
kezett tájékoztatást, 
vábbi kérdéseinket.

Budakeszi belterüle-

megyei tanácsból ér
és hozzáfűzzük to-

Gyakorlatilag hogyan értsük azt amire 
most még csak „lehet gondolni”? És vajon 
mit gondolnak maguk a budakesziek: csak 
pénz kérdése a nélkülözhetetlen karban
tartás vagy társadalmi tetteké is? Bízunk 
benne, hogy a legközelebbi tanácstagi be
számolón, ha bennünket is meghívnak, ta
lálkozunk a válaszokkal.

HOLLÓS LÁSZLÓ
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Véleményünk László módjára — katedrálist, de Héroszt- 
rátosz tette, a templom főigyújtása csak ■ 
rossz hírünket őrzi a történelmi idők vége
zetéig. És az említett „lépfenegyerekeske- 
dés” gyanúsan hasonlít az ilyesfajta hős- . 
tettekre.
A terrorizmus iránti ellenszenvem fontos 
összetevője: tetteik szembeszökő igazság
talansága. Mert bárki áldozatukul eshet — 
a főbűnösök vajmi ritkán. Ránk szabadít
ják a vakvéletlen uralmát, mely enélkül is 
dühöng barátságtalan világunkban. Vegyük 
fontolóra: aki a „rendszerbe állított” em
berirtás korában abszurd módon próbál 

! tiltakozni, tulajdonképpen elfogadja e kép
telen játékszabályokat, hallgatólagosan el
ismeri az abszurditás érvényességét. S ezen 
a ponton, a vírusszórás arkhimédészi pont
ján — hasztalan hangoztatja az ellenke
zőjét — kibillen vélt humanizmusából, 
megszűnik környezetvédőnek lenni.
Maradjunk ehelyett vállalt eszméinknél: 
derítsük föl a lappangó ellenfelet, aki nem 
okvetlenül tudatosan akar rosszat, ám 
mindannyiunkban akaratlanul ott rejtőz
het. Elsőnek tisztítsuk meg gondolatain
kat, hogy azután megtisztíthassuk földün
ket, vizünket, levegőnket.

LEHOTAY-HORVATH GYÖRGY

Reményt keltő 
kísérlet

■ Csöngetnek. Az ajtóban néhány gye
rek nyüzsög, karjukban a felsőbb 

emeleteken összegyűjtött újságkötegekkel. 
Kérdésükre közlöm, sajnos nem tudom 

szaporítani kötegeiket, mert kislányom is 
részt vesz az iskolai hulladékgyűjtési .ver
senyben, s érthető módon előnyt élvez ve
lük szemben. Pedig szívesen megszabadul
nék az erkélyen tornyosuló, látványcsú
fító papírhegytől, de hát akkor a verseny
ben lemarad a 3/a., De most nem ez az 
érdekes.
Tulajdonképpen nem akarok azon el
mélkedni, hogy miért épp az úttörőknek 
kell részben elvégezni a hulladékhaszno
sítás egyik legkényesebb műveletét, a be
gyűjtést, mert tudom: jelenleg nincs jobb, 
s az ilyen akcióknak is van szemléletfor
máló hatásuk. Ám ha a Brit Műszaki Na
pok keretében a Reed-cég képviselőjének 
előadására gondolok, nem biztos, hogy iga
zam van. ö ugyanis — aki a világ hetedik 
legnagyobb papírgyárában dolgozik — azt 
mondta: a hulladékpapír-felhasználás 
eredményessége a gyűjtés pillanatában el
dőli Saját begyűjtő részlegük (ezzel kizár
va gyűjtő és felhasználó egymásra muto
gatását: lásd MÉH és papírgyárak) osztá
lyozza a gyárak, nyomdák, irodák, üzletek 
és a lakosság elhasznált papírtömegét, s 
amit hangsúlyozott: minél hamarabb! A 
nedvesség, napsütés és egyéb elemi erők 
nem használnak az újrafelhasználásnak.
Felidéztem gyermekkorom dohszagú 
MÉH-átvevőit, ai gyárudvarokon, erdők 
tisztásain foszladozó papírhegyeket, no 
meg a gazdag nyugatot megjárt ismerő
sök, barátok történeteit a svéd, dán, fran
cia szelektált szemétgyűjtésről s talán 
íráshoz sem fogok, ha este nem megyek 
vendégségbe. A Pozsonyi úton lakó bará
taink házába lépve csodálatos látványon 
akadt fönn tekintetem : mintha álmom vált 
volna valóra. A lépcsőházi kapualjban 
egymás mellett állt egy piros, egy zöld és

Lépfenegyerekek

■ Lépfeneakció. Az újságcím kitűnő, 
mert olvasásra csábít. A szöveg vi

szont megborzongat. „Egy skót környezet
védő csoport lépfenevírusokkal fertőzött 
földet borított a brit kormány port-on- 
downi kutató központja elé.” A magát Fe
kete Aratás Kommandónak (!) nevező kör
nyezetvédő csoport ezzel az akciójával az 
1941 — a háború alatti lépíenevírus-kísér- ! 
letek — óta zárva tartott Gruinard-szi- 
get sorsára, a brit kormányzat nemtörő- ; 
dömségére kívánta fölhívni a közfigyel
met. A föld a hadügyminisztériumi szó
vivő szerint csakugyan fertőzött volt. A 
derék skótok tehát — a viccekre rácáfol- i 
ván — csöppet sem takarékoskodtak a ví- 1 
tusokkal, sőt morbid humorukat is meg
csillogtatták. A szó legszorosabb értelmé
ben — mert akár járványt is okozhattak 
volna. Agyaim tusién meglódult, a folyta
tást is elképzelve. Effajta okoskodással 
például radioaktív sugarak kibocsátásával 
tréfálhatnánk meg az atomerőművek létre- , 
hozóit, vagy — pajkos ötlettel — veszé
lyes hulladékokat önthetnénk a kibocsá- ; 
tó gyár küszöbére, miegymás. Mindezt an- i 
nak orvén, hogy csupán az intézkedések 
hiányára szeretnénk figyelmeztetni.
De — akárcsak Karinthy — a humorban I 
mi sem ismerhetünk tréfát. Mert rendkí
vül frappáns például a pöfékelő csontváz I 
plakátja, amint jóindulatúan közli velünk: 
„A dohányzás karcsúsít!” Vagy a halálfe
jes fölvanúllás az európai bombatelepítés 
ellen. Hiszen szükségképp megdöbbente
nek — anélkül, hogy ártanának. A kör
nyezetet nem pusztítják, a gondolkodást 
egyenesen fölfrissítik. A lépfene-skőtok 
viselkedése viszont Arany János egyszeri 
szőlősgazdájára emlékeztet, aki a jégve
rést látván doronggal fejezte be a művet, 
így kiáltva: „No... én uram isten! Csak 
rajta! hadd lám: mire megyünk ketten!” 
Ami a végső kétségbeesés rohamában 
igencsak érthető magatartás.
Hasonlót sejdítek kacifántos környezetvé
dőink elvetélt ötletében. A kétségbeesés
nek tán még megértéssel is adóznék, tu
domásul véve az őrjöngés belső logikáját. 
Csakhogy a módszerről, ha alaposan vé
giggondolom, mégsem a szőlősgazda visel
kedése jut eszembe. Hanem a terroristá
ké.
Sokan róluk is úgy tartják, a reménytelen- ; 
ség sodorja őket embertelen kalandokba, 
„jón, Fosszon túli” cselekedetekbe. Hogy 
ez mennyire igaz, most ne firtassuk. (Az । 
okok, úgy vélem, sokkal szerteágazóbbak.) 
Induljunk ki inkább az őisi kérdésből: le
het-e embertelen módszerekkel emberség- ; 
re nevelni? Környezetünk megóvása egyi
ke korunk leghumánusabb indíttatásainak. 
De kikényszeríthetjük vajon az elvadulás 
láncreakcióját föltámasztó cselekménysor
ral?
Csak egyetlenegy esetben. Ha mindezzel a 
művészet eszközeként élünk. Sokkhatású 
színielőadással, megrázó fény- vagy moz- , 
góképpel, apokaliptikus verssel, zenemű- ' 
vei. Káromkodásból is építhetünk — Nagy 

egy kék kukaláda, sorrendben a követke
ző feliratokkal: papír, üveg, textil. Hát 
mégis van remény!

VARKONYI ANNA

Természetfotósok 
tilosban

■ Napjainkban a természetfotózás rene
szánszát éli. Aki csak teheti, fényké

pezőmasinával a nyakában járja a termé
szetet, hogy így örökítsen meg egy-egy 
megkapó pillanatot, szép növényegyüttest 

vagy éppen egy tájképi hangulatot. Ké
peslapjainkban, fotókiállításainkon gya
korta látunk olyan felvételeket is, ame
lyek valóban magas színvonalon, termé
szetvédelmi céljainkat messzemenően fi
gyelembe véve készültek. Ahhoz viszont 
aligha férhet kétség hogy szigorúan vé
dett területeinken — a törvényes előírá
soknak megfelelően — csakis a természet
védelmi hatóság előzetes írásbeli engedé
lye alapján szabad a felvételeket elkészí
teni. Egy sajnálatos eset arra figyelmez
tet, hogy erre a tényre nem árt újólag fel
hívni a figyelmet.
Szerkesztőségünket személyesen is felke
reste, de írásban is tájékoztatta dr. Tóth 
Károly, a Kiskunsági Nemzeti Park igaz
gatója arról, hogy a múlt év májusában < 
Magyar Ferenc, valamint Szöcs Dénes bu
dapesti lakosok engedély nélkül tartóz
kodtak a KNP szigorúan védett területein, 
ahol jelenlétükkel és fotózásukkal nagy
mértékben háborgatták az éppen költési 
időszakban fészkelő védett madarakat. Ez
által 'zavarták azokat élettevékenységük
ben, mivel a tojásokon ülő madarakat 
fészkük elhagyására késztették. Az eset 
kapcsán a KNP igazgatója szabálysértési 
feljelentést tett az illetékes hatóságoknak. 
Magyar Ferenc kitűnő természetfotósunk 
felvételeivel lapunk olvasói is gyakorta

A KNP szigorúan védett területén engedély 
nélkül tartózkodó természetfotósok.

találkozhattak, így joggal elvárható lett 
volna tőle is, hogy természetvédelmi tör
vényeink előírásainak megfelelően keresse 
föl a védett területeket. Úgy véljük, hogy 
egyetlen fotó elkészítéséért sem áldozható 
fel az.élővilág nyugalma. Csakis ott és ak
kor van erre lehetőség, ha a természet
védelmi hatóság hozzájárult. A természet
védelemről szóló s hamarosan elfogadás
ra kerülő új törvényerejű rendelet a vé
delem hatókörének kiterjesztésén túl to
vább szigorítja az élővilág védelmével 
kapcsolatos jogszabályokat. Ez pedig közös 
érdekünk!

GARANCSY MIHÁLY

6



A megsebzett bolygó - IV.

Cikksorozatunk befejező része a nemzeti parkok jelentőségével foglalkozik. 
Azokkal a területekkel, ahol Földünk természetes növénytakarója és 

állatvilága az egyre terjeszkedő emberi civilizációval folytatott 
utóvédharcában az utolsó menedékre lelt. Vajon gyönyörködhetünk-e még 

az ezredfordulón a Serengeti csodálatos állatvilágában, a Galapagos 
teknőseiben, tengeri gyíkjaiban? Övezi-e még trópusi őserdő az Amazonasz 

hömpölygő vizét? Erre most nehéz választ adni. De minden természetszeretö 
és az emberiség jövőjéért aggódó embert éltet a remény, hogy ha máshol 
nem, legalább a védett területeken, nemzeti parkokban sikerül megőrizni 

bolygónk valaha oly gazdag élővilágának egy részét.

A galápagosi elefántteknősök (Testudo 
elephantus) egyes szigeteken teljesen 
kipusztultak. A lakatlan, forgalomból kieső 
szigeteken talán 5000 lehet a számuk; 
közvetlen kipusztulásuktól tehát egyelőre 
nem kell tartani. A galápagosi biológiai 
intézetben összegyűjtötték a szaporodóképes 
nőstényeket és hímeket. Tojásaikat 
keltetőgépbe helyezik, majd a kis teknőst 
a kritikus nagyság elérni után megfelelő 
he'lyeken szabadon eMedik



T?L_Jizenhárom nagyobb, hat kisebb lávasziget, 
további negyvenkét apró szigetecske; össze
sen 6912 km2 területen, Dél-Amerika partjai
tól 1000 kilométerre nyugatra, majdnem pon
tosan az egyenlítő alatt. Az első talán egy
millió évvel ezelőtt vagy még régebben emel
kedett ki a tengerből. Ez a szigetcsoport vi
seli a Galapagos, magyarul Teknősbéka-szi- 
get nevet.

Az evolúció múzeuma - Galapagos
Galapagos kétségtelenül a Föld egyik leg
érdekesebb területe. Az egyenlítő közelében 
van, mégsem nő rajta őserdő, mert a Hum- 
boldt-áramlat hideg vize hűvösebbé teszi ég
hajlatát. A trópusi madarak itt együtt élnek 
az antarktiszi pingvinekkel. Több olyan állat
faj lakóhelye Galapagos, melyek ősei több
százezer évvel vagy még előbb vetődtek ide. 
A szigetcsoportot ma úgy tekintjük, mint az 
élővilág sokmillió éve folyó evolúciójának 
„mintaüzemét". Nem véletlen, hogy éppen itt, 
valamennyi nemzeti park között a legérdeke
sebben kezdtük meg filmexpedíciónkat. Ga- 
lapagoson és a többi nemzeti parkban tett 
látogatásunk során arra kerestünk választ: 
miért van szüksége az emberiségnek nemze
ti parkokra, természetvédelemre?
A választ a mi filmjeink elkészítése előtt rö
vid idővel egy szenzációs könyv adta meg. 
Címe: A süllyedő bárka, és magyar kiadá
sa, reméljük, még ebben az évben megjele
nik. A bárka a szerző szerint a bibliai Noé 
bárkája, amelyben mint tudjuk, a Föld min
den állatfaja menedékre lelt. Ezt a bárkát, 
vagyis a Föld egész állatvilágát fenyegeti most 
a pusztulás veszélye.
Vajon túlzás-e ez az állítás? A könyv szer
zője így indokolja meg sötét jóslatát: óvatos 
becslések szerint bolygónk apró állatvilágá
nak: néhány milliméteres rovaroknak, férgek
nek egy része még nem ismert. Az eddigi ada
tok szerint háromnegyed részben buja vege- 
tációjú területeken lapulnak; talajon, talaj
ban, levelek, bokrok, fák szövevényében. Az 
eddig felfedezett és tudományosan ismerte
tett fajok száma kétmillióra tehető; a felfe-|

A réti fülesbagoly az egész Földön elterjedt, 
kozmopolita madár, de a galápagoszi formát 

sokan önálló fajnak tekintik.
Ezzel a példánnyal egy opuncia 

kaktuszbozótban kerültem szembe. 
A köveken ülve aludt, majd amikor 

megközelítettem, felváltva hol egyik, 
hol másik szemét nyitotta ki. 

Láthatóan felébredt, de nem menekült, 
hanem tollai felborzolásával, szárnyai 

emelgetésével próbált rámijeszteni

A kéklábú szula 
(Sula nebouxii) a szigetek 

egyik legszebb madara. 
A költési időszak 

megkezdésekor a hímek 
égszínkék csűdjüket 

jellegzetes táncmozdulatokkal 
mutogatják a tojóknak

A Galápagos-szigetek 
legtöbbet emlegetett állata, 
a tengeri gyík 
(Amblyrhynchus cristatus) 
algák legelésére tért át, 
és életmódja alapján 
vízi állattá vált.
Szerencsére még nem 
fenyegeti a kihalás veszélye, 
mert alig van ellensége. 
Ha ember közeledik hozzá, 
előbb a fejével bólogatni 
kezd, mintha igent intene; 
majd felé köpi a szájában 
összegyűjtött, tengervízből 
kiválasztott sós pépet. 
Ez az egyetlen fegyvere

A varacskosfejű gyik 
(Conolophus subcristatus) 

a tengeri fajjal ellentétben 
teljesen szárazföldi életet él. 

Kaktuszlevelekkel és a 
kaktuszok termésével 

táplálkozik. Kihalás veszélye 
fenyegeti. Ottlétünkkor 

két herpetológusnő 
tartózkodott az egyik 

szárazföldi iguánás kis 
szigeten, hogy az állatok 
etológiáját, szaporodását 

és túlélési lehetőségeit 
tisztázza. A legnagyobb veszélyt 

ezekre sem az ember, hanem 
a szigeteken elvadult sertés, 

macska, kutya jelenti

dezésre váróké ennek talán a négyszerese is 
lehet. A trópusi őserdők ezredfordulóra jó
solt pusztulásával együtt 4 millió állatfaj sor
sa pecsételődik meg, mielőtt még felfedezhet
ték volna őket! Ez az élet megjelenése óta 
a Föld legnagyobb biológiai katasztrófája 
lesz, ha valóban megtörténik.
Ebben a nagyon komor megvilágításban a 
nemzeti parkokat úgy kell tekintenünk, mint 
a pusztuló élet utolsó menedékhelyeit. Min
dent el kell követni tehát annak érdekében, 
hogy legalább ezeken a pontszerűen kicsiny 
területeken megmaradjon az eredeti növény- 
és állatvilág. A Galapagos-sziget rendkívül ér
dekes élővilágát nem az ember, hanem a be
telepített és elvadult háziállatok, elsősorban

a sertések, macskák, kutyák fenyegetik. A szi
getcsoport régebben kalózok rejtekhelye volt, 
nekik „köszönhető", hogy most szabadon kó
szálhatnak ezek az állatok. Vqlamennyi kö 
zött talán a sertés a legveszélyesebb, mert 
kitűnő szaglásával megkeresi, kitúrja és föl
falja a teknős-tojásokat. A tengeri gyík már 
kevésbé veszélyeztetett. Úgy látszik, a szige
tek páratlanul érdekes és gazdag madárvilá
gát is sikerült megmenteni. .
Galápagoszon kísérleti biológiai kutatóintézet 
működik. Ebben próbálják kidolgozni azokat 
az eljárásokat, amelyekkel a behurcolt házi
állatokat ki lehetne irtani anélkül, hogy ve
lük együtt az ősi galapagosi fajok is elpusz
tulnának.

A Serengeti nem halhat meg!
Ezzel a címmel jelent meg Grzimek világhírű 
könyve Afrika legnagyobb, leghíresebb nem
zeti parkjáról, a Serengetiről. Ez a cím nem
csak a világhírű állatkutatónak, hanem az 
egész emberiségnek közös programja. A Se- 
rengetit sokan Földünk „szabadtéri állatkert
jének” nevezik. Területe 12 955 négyzetkilo- 
tnéter; pontosan egyhetede hazánk területé
nek. Két folyó szeli át, több tó, mocsár, víz
zel telt mélyedés van a határán belül.
Növényzete szavanna, vagyis szubtrópusi fü
ves puszta, de sok helyen elszórtan fák te
szik változatosabbá a tájat. Közismert, hogy 
ilyen területeken sok nagyvad él. Az útleírá-
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sok, expediálás filmek legtöbbször csak eze
ket mutatják be; az érdekesebbnél érdeke
sebb rovarfajokról említést sem tesznek. A Se
rengeti állatvilágának megmentésében az el
ső feladat az volt, hogy legalább megközeli-

Kettő az utolsó ezerből! Még kimondani is 
szomorú, hogy az oroszlánból, a legismertebb 
nagy ragadozóból az utolsó 1000 példány 
húzódik meg a Serengetiben.
Lehet, hogy a Föld állatkertjeiben, 
cirkuszaiban több példány élne, 
mint itt, a hazájában? 

tő pontossággal megszámlálják az itt élő 
nagyvadakat. Repülőgépről készült fénykép
felvételek segítségével sikerült megállapítani, 
hogy 1 200 000 nagyvad él a nemzeti park
ban. A nagyvadaknak majdnem háromne
gyed része két csoportba tartozik. Félmillió 
példány, vagyis a nagyvadak 42 százaléka 
antilop; 350 000 példány, mintegy 30 száza
lék gnú. A többi faj száma ennél jóval ki
sebb. A különféle növényevők között valami
féle „munkamegosztás" van. A gnú azt fo

gyasztja, amit a zebrák meghagynak; a leg
alacsonyabb fű a gazelláké. A száraz, magas 
szárak a törpeantilopoknak maradnak.
A szavanna élelmi láncában a páviánok más 
helyet foglalnak el. Ezek más, hasonló élet
módú majmokkal együtt fűcsomókat tépnek, 
köveket forgatnak, rovarokra vadásznak. Ök 
tehát részben húsevők, de a húsnak ezt az 
„atomizált”, ezernyi apró rovarban koncent

használnak tehát föl,
rált formáját hasznosítják. Olyan élelemforrást 

amelyet a közismert

Kittenberger Kálmán 
és vele együtt 
a legtöbb afrikai 
vadász a kafferbivalyt 
tartotta Afrika 
legveszedelmesebb 
nagyvadjának. 
A füves területek 
csökkenésével, 
a vadászattal az 
ő számuk Is fogyott, 
de egyelőre még 
nincsenek 
végveszélyben

A Serengeti egyik 
festői képe: az esti 
itatóhelyről éjszakai 
legelőjére vonuló 
gnú-csorda.
Hosszú sorban 
vonulnak, de ha 
megriasztják őket, 
galoppszerű 
rohanásba 
kezdenek
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A zsiráfok száma jelenleg 7000 a Serengetiben; nem tudom, 
hogy örömet, vagy aggodalmat keltő-e ez a szám. Számuk 
mintha megállanodott volna, és ha az afrikai nemzeti parkokat 
továbbra ,sa jelenlegi nagyságában sikerül fenntartani, 
megakadályozható a< kipusztulásuk

Egy az utolsó 2200 
példányból. 

Miközben a nemzeti 
parkok szakemberei 

azon vitatkoznak, 
hogy az elefánt 

káros-e vagy 
hasznos a 

természetvédelmi 
területek 

szempontjából, 
az orvvadászok 

- lassan kiirtanak 
minden elefántot.
Becslések szerint 
az elefántcsont

csempészet Afrika 
területén olyan 

óriási méreteket 
öltött, hogy az 
orvvadászok - 

noha sok helyen 
a tetten ért 

orvvadászokat a 
helyszínen kivégzik! 
- évente több ezer 
állatot pusztitanak 

el

A zebrák száma is megfogyatkozóban van. Kisebb csoportjaik 
többnyire a gnú-csordákat követik és a csorda szélén legelnek. 
Afféle riasztószolgálatot teljesítenek; legtöbbször 
ők figyelnek föl elsőnek a veszélyre

A nemzeti park egyik 
legkecsesebb és egyelőre még 

elég gyakori állata, a 
Thomson-gazella, gyanakodva 

figyeli terepjárónkat

szavannaállatok veszni hagynának. A szavan
na állatvilága a háziállatokkal szemben min
den élelemforrást fölél; ez a magyarázata, 
hogy jobb hatásfokkal hasznosítja a területet. 
Elfogadhatóan pontos „népszámlálás” szerint 
a Serengetiben 2200 elefánt él. Általában fák, 
bokrok lombjával táplálkoznak, de füvet is 
esznek. Napi 100 kilogramm táplálékot fo
gyasztanak. Az utóbbi időben egyre több szó 
esik az úgynevezett elefánt-problémákról. Az 
elefánt ugyanis azon kevés emlősállat közé 
tartozik, amely az emberhez hasonlóan akti
van pusztítja a környezetét. Jelenlétüket gyak
ran tövestül kitépett fák jelzik. Egyetlen ele
fánt helyigénye körülbelül 2,5 négyzetkilomé
ter. Ha ennél nagyobb állatsűrűség alakul ki, 
akkor az elefántok saját fennmaradásukat ve
szélyeztetik. Aszályos években teljesen kiisz- 
szák a forrásokat. Ezzel szomjhalálra ítélnek 

egész sereg apróbb állatot, amely ugyanezen 
a területen él. A szakemberek véleménye meg
egyezik abban, hogy az elefántok számát a 
nemzeti parkokban szabályozni kell. A véle
mények csak abban térnek el, hogy a sza
bályozás az ember cselekvő beavatkozása 
vagy a természetes kiválogatódás útján tör
ténjen-e. Mint minden emberi beavatkozásnál, 
itt is erősen mérlegelni kell, hogy az elefán
tok földtörténeti értelemben ősi jellegű, eltű
nőben levő állatok. A harmadkorban még 
sokkal több faj képviselte őket. Ma már mind
össze két fajuk él. A nagy füves területek el
tűnésével már csak védett területeken, nem
zeti parkokban van remény megmentésükre. 
A legismertebb nagyragadozók, az oroszlánok 
száma ezerre csökkent.
A Serengeti legjobban veszélyeztetett állat
faja a fekete orrszarvú. Az állományt mind

össze 200 példányra becsülik, s további csök
kenés esetén már nehéz lesz megmenteni a 
kipusztulástól. Megmentésük reménye: állat
kerti szaporításukat újabban siker koronázta. 
A borúlátók azt mondják, hogy az emberiség 
gyors szaporodása hamarosan elkerülhetet
lenné teszi majd a nemzeti parkok, termé
szetvédelmi területek megművelését. Kenyában 
például a nemzeti parkok együttesen a meg
művelhető területeknek majdnem egyharma- 
dát foglalják el. Az optimisták szerint a nem
zeti parkok egyre több bevételt jelentenek a 
fejlődő országok számára. Ha ez tovább is 
fokozódik, hamarosan több hasznot hajtanak 
majd, mintha szántóföldként hasznosítanák 
őket. Talán a nemzeti parkok és természetvé
delmi területek az utolsó pillanatban meg
mentik a veszélyeztetett állatokat a kihalástól.

DR. BALOGH JÁNOS-akadémikus
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■ Nagyüzemi mezőgazdaságunk terme
lési eredményeire joggal lehetünk 
büszkék, azonban a káros következ

ményeket sem hagyhatjuk figyelmen kívül. 
A nyugatról behozott nagyüzemi technoló
giák a hústermelők nemzetközi piacán elő
kelő helyet biztosítanak mezőgazdaságunk
nak, ám ezen a piacon nemigen esik szó 
eutrofizálódott tavakról és folyókról, szi
kesedő talajról és nitrátos kutakról. Ilyen 
összefüggésben ünneprontásként hathat a 
nagyüzemi állattartás legnagyobb mennyi
ségben keletkező melléktermékének — a 
hígtrágyának — káros hatásairól beszélni. 
A Magyar Tudományos Akadémia agrártu
dományi osztálya 1979-ben vitaanyagot ké
szített a környezetvédelem fejlesztésének 
műszaki-kutatási kérdéseiről, s ebben a 
következőket olvashatjuk a hígtrágyára 
vonatkozóan: „Egy-egy állattartó telepen 
nagy mennyiségű hígtrágya keletkezik. Az 
öblítővízzel történő kimosatás következté
ben eredeti térfogatának 2—3-szorosára nő. 
Jó megközelítéssel egy szarvasmarha után 
60—100 liter, egy hízósertés után 15—20 
liter hígtrágyával lehet számolni. (Sertés
állományunk 10 millióra tehető.) Jelen
leg évente mintegy 30 millió tonna hígtrá
gya keletkezik, amely az ezredfordulóra 
elérheti a 70 millió tonnát is.” A hígtrá
gya hasznosításának ma! még egyetlen 
módja az öntözés. Erről a vitaanyagban a 
következő áll: „Hazai vizsgálatok szerint 
az állattartó telepek hígtrágyájával való 
öntözés után a talajvíz minősége az öntö
zött területtől több száz méterre is úgy 
leromlott, hogy az ammónia és a nitrit 
az ivóvízszabványban megengedett határ
értéket többszörösen meghaladta. A híg
trágya — a tárolás időtartamától függően 
— jelentős nitrogén, foszfor és kálium tar
talommal bír, mely a vizekbe mosódva

Energia 
mezőgazdasági 
hulladékból:

A 
biogáz

Évi 30 millió tonna hígtrágya és 
220 ezer tonna szennyvíziszap sorsa 
ma még megoldatlan. Ezekből az 
az anyagokból a levegőtől elzárva, 
rothasztó baktériumok hatására biogáz 
keletkezik. A biogáz 60-65 %-a metán, 
melynek energiatartalma a földgázéhoz 
hasonló, 5-6000 cal/m3 
(20-22000 joule/m3). A rothasztás után 
visszamaradó szerves anyag trágyázó 
hatása az eredetinél ! 0-15 %-kal jobb. 
Az sem mellékes, hogy az így nyert 
anyag kórokozókat már nem tartalmaz. 
Érthető, hogy az ősi módszer ipari 
háttere világszerte kialakulóban van. 

eutrofizációt okoz. A hígtrágya környezet
szennyező hatását nagymértékben fokozza, 
hogy emberre, állatra egyaránt veszélyes 
kórokozók csíráit, vírusokat és egyéb kár
tevőket is tartalmaz. A legtöbb nagyüzemi 
állattartó telepen a hígtrágyakezelés nincs 
megoldva. Különösen a sertéstelepek kör
nyékén csendes nyári napokon több km 
távolságról érezhető a bomló trágya sza
ga ...”
Dr. Gonda György környezetvédelmi ál
lamtitkár az országgyűlés őszi ülésszakán 
a következőket mondta: „Különösen sok 
indulat kavarog akörül, hogy lehetséges-e 
egyidejűleg a mezőgazdaságot fejleszteni, 
és az emberi környezetet megóvni. Meg
győződésünk szerint kell is, lehet is. A 
környezetvédelemnek nem lehet célja, 
hogy a mezőgazdaság fejlődését vissza
fogja, de a mezőgazdaságot úgy kell fej
leszteni, hogy az legyen tekintettel a kör
nyezet teherbíró képességére, a környezeti 
viszonyokra, végső fokon az emberek éle
tére, egészségére. Viták folynak és foly
tak a nagyüzemi állattartó telepeken ke
letkező hígtrágya felhasználásáról. Ez így 
is nagy mennyiségű szennyezést jelent. De 
itt is főleg az okoz gondot, ami nem hasz
nosul, pedig hasznosulhatna a mezőgazda
sági termelésben. Ha a hígtrágya felhasz
nálásával a talaj termőképességét javít
ják, senki környezetvédelmi szempontból 
nem emelhet kifogást, de ha az a folyó
vizekbe vagy a Balatonba kerül, akkor 
jogosnak kell elfogadni a szigort, a meg
oldást követelő fellépést”
Az indulatok kavargásának magam is ta
núja lehettem azon a vitán, amelyet a 
Hazafias Népfront rendezett a nagyüzemi 
állattartás környezetvédelmi problémáiról. 
Az itt elhangzott előadásból megtudtam, 
hogy szerencsére csak néhány szarvas- •"
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A nagyüzemi állattartó telepeken keletkező 
trágya az öblítővíz miatt egyelőre még 
oly híg, hogy közvetlenül nem alakítható 

biogázzá. (Révész Tamás felvétele)

marha-istálló létezik, az országban, ahol a 
jószágot alom nélkül tartják, a sertéstele
pek túlnyomó többsége azonban hígtrá
gyás megoldású. A gazdasági helyzet ma 
nem tesz mást lehetővé, mint az öblítő
vízzel való takarékosságot. Ennek érdeké
ben minden istállóban kötelező vízórát és 
árammérőt fölszerelni. Azt várják, hogy az 
intézkedés eredményeként 15%-kal csök
ken a hígtrágya mennyisége. A műtrágya- 
árak emelkedése és a talajszerkezet rom
lása következtében egyre nagyobb érték a 
szervestrágya. így hosszú távon — az elő
adás szerint — az a megoldás, hogy az 
összes nagyüzemi állattartó telepen áttér
nek az almos állattartásra. A hagyomá
nyos szervestrágya kihordása, kiterítése 
műszakilag megoldható, ám a mezőgazda
sági munkák kampányjellege erre sokszor 
nem hagy időt, s legyen az hígtrágya vagy 
almos trágya, egyik sem válik a mezőgaz
daság hasznára. (A tárca különös gondot 
fordít a Balaton térségében levő állattar
tó telepekre, ahol 1985-ig minden- ilyen 
jellegű problémát meg kell oldani.)
A vitában résztvevők megállapodtak ab
ban, hogy a nagyüzemi állattartás hős
korán túl vagyunk, hírünket a nagyvilág
ban megalapoztuk, a csarnokok tele van
nak hússal. Ám vészjósló volt a vízügyi 
szakember véleménye: „Az ivóvíz drága 
kincs. Az ivóvízzel sertéstrágyát szállítani, 
és azután azzal nem tudni mit kezdeni — 
hát ez vakmerőség!” Világszerte bele
estek a hígtrágyás telepek létesítésének 
hibájába, s most a pótlólagos megoldások 
mind drágák. Ezek közül az egyik egy ré
gi módszer: a szervestrágya biogázosítása, 
amely >az elmúlt évtizedek során sajnos a 
feledés homályába merült. A divatos túl
értékelést és a konzer vatív lebecsülést ke
rülve nézzülk: mi is a biogáz?

Trágyából energia
A mocsarak fölött megjelenő lidércfény 
nem más, mint az ott levő szerves anya
gokból baktériumok hatására keletkező 
égő metángáz, azaz a biogáz. A folyamat 
ember által irányítva is lejátszódhat, leve
gőtől elzárt tartályban, amely lehet acél, 
vasbeton, műanyag. A keletkező biogáz 
metántartalimát világításra, fűtésre, sőt 
belső égésű motorok hajtására is föl le
het használni. Az eljárás a biogázterme
lés. A szervesanyag lehet állati trágya, 
mezőgazdasági hulladék, a kommunális 
szennyvíz tisztításakor keletkező szenny
víziszap, sőt városi szemét is. A módszer 
egyáltalán nem új, a távol-keleti népek 
(Indiában és Kínában) már három évszá
zad óta használják, a fejlett ipari orszá
gok azonban csak az elmúlt ötven évben 
foglalkoznak, változó intenzitással a ter
mészetes folyamat hasznosításával. Fran
ciaországban például a második világhá
ború idején 2000 biogáztelep működött; 
ezeket később megszüntették. A nyugat

európai kisgazdaságokban, ahol általában 
30—40 tehén van, szigorúak a környezet
védelmi előírások, a mezőgazdasági terület 
tovább nem növelhető, és drága a villa
mos energia; megéri a szerves hulladék
ból biogázt termelni, de ma még ott sem 
általános. Európában a 60-as évek végén 
2000 körül volt a biogáztelepek száma. Az 
Egyesült Államokban is keresik az alkal
mas módszereket, s nem tartják elképzel
hetetlennek, hogy idővel a természetes- 
gáz-fogyasztás 20%-át is adhatja a bio
gáz. Kínában és Indiában az ¿múlt év
tizedben óriási biogázprogramot valósítot
tak meg. Kínában megközelítőleg 8 millió 
telep működik. A biogáz hazai pályafutá
sa 1953—54-ben kezdődött a Pécsi Állami 
Gazdaságban, ahol Burgert Róbert kezde
ményezésére, a mai MÉLYÉPTERV jog
elődjének tervei alapján szarvasmarha
trágyából biogázt állítottak elő. (Később 
a trágyarothasztóban almát tároltak.) A 
tervezők 1964-ben Indiában gyarapították 
tapasztalataikat, ahol két, egyenként és 
naponta 500 m3 gázt termelő kísérleti te
lepet helyeztek üzembe, amelyek mind a 
mai napig működnek, s a Dél-pestf Szenny
víztisztítóban is az ő terveik alapján épí
tették a biogáz-telepet.
Az emberi és állati eredetű szerves hulla
dék anyagokból tehát keletkezik energia
termelésre alkalmas biogáz (60—65% me
tán, 30—35% szén-dioxid), jóminőségű, 
szinte steril szerves trágya, amelyben a 
nitrogén, a foszfor és a kálium aránya, 
formája a talajok számára sokkal kedve
zőbb, mint a szervetlen trágyában, s rá
adásul a higiéniai szempontok is kielégül- 
nek, a környezet sem szennyeződik. Ért
hető, hogy azokban az időkben, amikor az 
olajat kiapadhatatlan energiaforrásnak 
vélte az emberiség, olcsón hozzájutott a 
műtrágyához, és még nem ismerte fel a 
környezet károsodásának jelenségét, a bio
gázzal sem foglalkozott. Az elmúlt három 
évtizedben a tankönyvek is alig tettek em
lítést a biogázról.
Megnyugodhatunk tehát, egyáltalán nem 
maradtunk le a világátlagtól, hiszen a VI. 
ötéves népgazdasági terv energiagazdál

kodási programja a következő feladatot 
tűzte a mezőgazdaság elé: „A nagyüzemi 
állattenyésztésben meg kell kezdeni a szer- 
vestrágyából keletkező biogáz üzemi hasz
nosításának gyakorlati megvalósítását. Az 
első ütemben négy különböző nagyságú 
üzemet kell létrehozni, mintegy 140 millió 
Ft beruházással, 1981-es kezdési határidő
vel. Kedvező tapasztalatok esetén pályáza
tok útján kell gondoskodni a módszer to
vábbi elterjesztéséről.”
A NIKEX Külkereskedelmi Vállalat kör
nyezetvédelmi export-import osztálya is 
vette a lapot, s részt vállalt az energia
racionalizálási programból. A MÉM mű
szaki főosztályának segítségével felmér
ték a hazai igényeket, lehetőségeket. Ezzel 
kezdetét vette a biogázhasznosítási prog
ram megvalósítása. A biogáz-előállító be
rendezések különböző célra és nagyságban 
építhetők. Az egy-két család által hasz
nálható kis berendezés napi 0,5—3 m3 gázt 
termel, a kis gazdaságok a közepes mére
tű berendezésben 100—400 m3 gázt nyer
hetnek, s végül a nagygazdaságok nagy
üzemi berendezései 1000—5000 m3 bio
gázt szolgáltatnak.

Szécsénytől Tiszaföldvárig
Bár sok szempontból kézenfekvő a híg
trágya elgázosítása, azonban ma még sok 
tényező lehetetlenné vagy gazdaságtalan
ná teszi azt. Először is a hígtrágya való
ban híg a sok vízfelhasználás miatt, s 
így közvetlenül nem erjeszthető. A biogáz
módszer terjedésének másik akadálya, 
hogy a téli időszakban a hígtrágya any- 
nyira lehűl, hogy a mikrobiális folyama
tok nem indulnak be. Ezért terjedt el el
sősorban olyan vidékeken, ahol a tél eny
hébb (India, Kína). Ezeket a szemponto
kat is figyelembe veszik, amikor a nagy
üzemi állattartó telepek hígtrágyájának 
biogázzá alakítása előtt a tapasztalt kül
földi vállalkozók bevonásával kísérleti üze
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meket létesítenek Szécsényben, Tiszaföld- 
váron, Dunavarsányban és Dömsödön. Az 
országos programon kívül a Bábolnai Me
zőgazdasági Konbinát az OMFB-vel együtt 
létesít kísérleti üzemet.
A legnagyobb beruházásra a Tisza föld vá
ri Lenin téeszben vállalkoztak, költségei 
előreláthatólag a 250 millió Ft-ot is elérik. 
A 4000 m3-es rothasztótérből naponta 
5770 m3 biogázt nyernek, ami 3174 kg 
olajjal egyenértékű. A biogáz mellett ke
letkező szervestrágyát saját technológiával 
komposztanyaggá alakítják, amelyet az 
együttműködő svájci cég egy ideig kom
penzációs üzlet formájában tonnánként 500 
svájci frankért visszavesz. Ez később ex
port árualapot is képezhet.
A Dunavarsányi Petőfi téeszben a kisgaz
daságoknak alkalmas méretű megoldást 
valósítják meg. A Nádgazdasági Külkeres
kedelmi Kft, a Chemotechnik NSZK cég és 
az Energiagazdálkodási Intézet agroener- 
getikai főosztálya AGREXCO néven társa
sági szerződést kötött. Nyugatnémet licenc 
alapján a Pest megyei Műanyagipari Vál
lalat 12—15 m3-es műanyag tartályokat 
gyárt, külföldi megrendelésre. Ezekből 
négyet a dunavarsányi telepen építenek 
föl. Ha ez a módszer beválik, akár expor
tálni is lehet. Ez sem közömbös, meg ta
lán az sem, hogy így a kisebb gazdaságok 
— ha akarnak, és ösztönzik őket — gaz
daságosan lehetnék környezetkímélők.
Legszerencsésebbnek talán ai Szécsényi 
Rákóczi téesz választása tűnik. Az osztrák 
licenc alapján épülő létesítmény közepes 
teljesítményű, lineárisan bővíthető. A be
tontartályban keletkező gázt tárolják, vagy 
a helyszínen palackozzák. A berendezés 
bármilyen trágya fermentálására alkal
mas. Az építkezés már folyik, s 1982 nya
rán az üzem megindul. Érdemes megemlí
teni: a szécsényi téesz az ország bármely 
területén vállal biogáztelep-létesítést — 
„kulcsátadásig”.

Szudáni földműves biogázzal fűtött tűzhelye.
(A Mazíngira című, nemzetközi környezetvé
delmi magazin nyomán.)

A Dömsödi Dózsa téesz is vállalkozott a 
biogáztelep létesítésére. A módszerek ér
tékelése még nem időszerű. Egy biztos, az 
energetikai gazdaságosság sokban azon 
múlik, hogy a folyamatosan termelődő bio
gázt tudják-e folyamatosan hasznosítani. 
Nyáron szárításra, télen gáztermelésre 
mindenhol elkél a 20—22 000 joule/m3 fű
tőértékű biogáz, ám az még kérdés, 
hogy a fennmaradó időszakokban — ha a 
tárolás nem oldható meg — mit kezde
nek vele. Jelen pillanatban úgy tűnik, cél
szerű lenne a mezőgazdasági gépeket bio
gázzal üzemeltetni. Ez mindenképpen a 
gazdaságosság irányába hatna. A Rozma
ring téesz-nél vannak ilyen irányú törek
vések.

Ahol már működik

Terjedelmi korlátok miatt sajnos nem fog
lalkozhatom jelentőségének megfelelően a 
szennyvíziszapok kezelésével, pedig e té
ren is nagy jövőt jósolnak a levegőtől el
zárt rothasztásnak, a biogázosításnak. 
Anyaggyűjtésem során az egyetlen műkö
dő biogáz-berendezést a Dél-pesti Szenny- 
víztisztitótelepen láttam. A biológiai tisz
títók iszapja négy, egyenként 2600 m3 

térfogatú, 33 °C-on működő rothasztóba 
kerül. 1 kg szerves anyagból 760 1 biogáz 
keletkezik. Az iszap szárazanyag-tartalma 
3%, s így naponta 250—300 m3 biogáz ter
melődik, s azt egy 1000 m3-es gáztartály
ban gyűjtik. A gáz egy részéből a kazán
telepen gőzt állítanak elő fűtés és meleg
víz-szolgáltatás céljára. Az iszapot is fű
teni kell, hogy a baktériumoknak az op
timális hőmérsékletet biztosítani lehessen. 
A keletkező biogáz egy részével pedig az 
iszapot keverik. A gáz hasznosítja tehát 
megoldott, de sajnos nem ez a helyzet a 
fermentált iszappal. E témában még sok 
vitatott kérdés tisztázásra vár, hogy meg
nyugtató felhasználási módot lehessen ta
lálni. Mivel az ipari szennyvíz tisztítása 
sok helyen még nem megoldott, gyakran 
illegális úton nehézfémek és azok sói ke
rülnek a kommunális szennyvízbe. PedigL 
ha ez nem lenne, a szennyvíztisztítók 
iszapja is értékes szervestrágya lehetne. 
Persze a kommunális szennyvíz összeté
tele is megváltozott napjainkra. Sok ben
ne a mosószerekből származó szerves ve- 
gyület, s ezek a talaj szerkezetét károsan 
befolyásolhatják. A szennyvíziszapok me
zőgazdasági hasznosítása ma még hatósá
gi kérdés. 1983-ra lesznek készen azok a 
szempontok, melyek szerint majd el lehet 
dönteni, hogy melyik iszap jó még a me
zőgazdaságnak. Addig az erdőtelepítések
ben és a meddőhányókon hasznosulhat a 
szennyvíziszap és a belőle származó szer
vestrágya.
A csehszlovákiai Trebonban például a na
pi 4000 m3 szennyvizet, a tisztítótelep 
iszapját és a 28 000 férőhelyes sertéstelep 
hígtrágyáját együtt kezelik. A keletkezett 
gázt a rothasztok, az épületek és istállók 
fűtésére használják föl. Ügy tűnik, hogy 
a szennyvíztisztító telepeken is jól hasz- 
nátható technológia a biogáz-előállítás.

VÁRKONYI ANNA
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Pórum

Vitaindító 
az ökológiai szemléletalakitásról

A környezet
biológiai
műveltség napjaink társadalmi szükséglete

A HNF Országos Elnöksége 
Környezetvédelmi Munkabizottságának 
Tudományos és Oktatási Albizottsága 
1981. szeptember 29-én tartott ülésének 
témája A társadalmi szintű ökológiai 
szemlélet kialakítása volt. A vitaindító 
■előadásból közlök néhány gondolatot, 3 
várva az olvasók megnyilatkozásait.

Napjainkban a biológiai oktatás nagyobb 
részben ismeretközlő. Hiányzik belőle a 
többi természettudományban már alapmű
veltségnek számító logikai jelleg. Ha ösz- 
szehasonlítjuk a matematika, a fizika és a 
kémia tantervével, s figyelembe vesszük 
azt, hogy a felsőoktatási intézmények mint
egy 80 százalékában biológiából kell fel
vételizni (s ez érinti a szakmában dolgo
zó közép- és alsó káderekkel szemben tá
masztott igényeinket is), akkor a biológiai 
tanterv kifejezetten minimalistának mond
ható. Azaz a társadalmi igény és az okta
tás jelenlegi módja ellentmondásban áll. 
Tévedés ne essék, nem az ismeretanyag 
növeléséről van szó, hanem éppen csök
kentéséről, illetve tartalmi részleteinek át
rendezéséről, s a követelmények szemlélet
beli igényességének emeléséről.
A biológiai szemlélet és jártasság ma már 
nemcsak az orvosi, a különböző agrár (ál
latorvosi, mezőgazdasági, kertészeti, erdé
szeti), továbbá testnevelési, tudományegye
temi biológia szakok, egészségügyi főisko
lák és tanárképző főiskolák felvételi kö
vetélménye, hanem bizonyos műszaki pá
lyákon is az. A biológia csupán a szín
művészeti, zenei és közgazdasági pályákon 
nem szerepel. (A képzőművészek is tanul
nak anatómiát!).
Az ökológia tudománya, amely az élők és 
a környezet kapcsolatával foglalkozik, az 
a terület, ahol minden szakma tevékeny
sége összetalálkozik a biológiával. Ez ma 
már mindennapos a természet- és a kör
nyezetvédelem témájában. A felsoroltakon 
kívül ebben jelentős szerep jut a jogi és 
közgazdasági területen dolgozóknak is. Te
hát fontos a biológia a tőle látszólag el-
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szigetelt szakmák és tevékenységek műve- 
i lői számára is. Ennek fontosságát növeli az 
i a tény, hogy az élővilág — magát az em

bert is beleértve — törvényszerű fejlődés 
eredményeként alakult ki a törzsfejlődés

| során. Csakhogy az ember a többi élőhöz 
képest minőségileg újat jelent, épp társa- ; 
dalmi jellege folytán. A tudományos-tech
nikai forradalom adta technikák jóval fej
lettebbek, mintsem fel tudnánk mérni 
ezek alkalmazásának következményeit an
nak a rendszernek a szempontjából, 
amelynek — ha tetszik nekünk, ha nem — 
mint biológiai objektumok magunk is ré- I 
szei vagyunk. Ahhoz, hogy a rendszerbe 
(ökoszisztéma) úgy tudjunk beavatkozni, 
hogy elkerüljük működésében a zavaro
kat, alaposan Ismerni kell a működés tör- 1 
vényszerűségeit. Ez pedig már biológia. A I 
tudománytörténet során — természetesen 
— előbb az egyes élőlénynek bizonyos 
környezeti tényezőkkel való .kapcsolatát 
vizsgálták, csak később került sor az 
egyénfölötti szervezettség (társulások) és 
környezetük elemzésére. Ma e téma rend
szerelméleti szemléletben a modem öko
lógiát jelenti. Természetes és érthető, hogy 
a történeti fejlődés tudomány történ éti - 
módszertani, illetve szemléleti „korszakai” 
a mában egymás mellett is léteznek még, 
hiszen nincs éles határ köztük, és bizonyos 
célok érdekében ezek nem is nélkülözhe
tők teljesen. Így a rendszerelméleti szem- 
lélétű modern ökológia (amelyben az egész 
élővilág működő rendszere az emberrel 
együtt a vizsgálat tárgya) s ennek rész
rendszereit vizsgáló, nagyobb hagyomá
nyokkal rendelkező ún. klasszikus ökoló
gia együtt tevékenykedik. Másrészt a rész
rendszerek vizsgálatára szorítkozó nö
vény-, állát- és humán ökológia módszer
tanilag és a vizsgálat tárgyát illetően prak
tikusan is elkülönül. Ez mit sem változtat 
azon, hogy a teljes rendszer (makroöko- 
szisztéma) az emberrel együtt működik a 
valóságban. Ahhoz, hogy ne váljék ká
runkra a nap nap után szükséges és elke- 
rüllhetetlen beavatkozás e rendszerbe, 
olyan szemléletet kell kialakítanunk, 
amely a beavatkozást nem egyszerűen 
korlátozásnak, hanem létfeltételeink bizto
sításának tekinti.
A ma még hiányos szemlélet formálása az 
iskolai oktatás, a tudományos ismeretter
jesztés és a különböző fórumokon folya

matosan megvalósuló továbbképzések ke
retében oldható meg. A biológiához köz
vetlenül kapcsolódó szakmákon kívül nél
külözhetetlen ez a szemléletkialakítás a jo
gi, közgazdasági, társadalomtudományi 
képzettséget igénylő hivatali tevékenység 
eredményességéhez is.
A makro-ökoszisztémába történő beavatko
zások három szinten valósulhatnak meg: 
1. egyéni szinten az egészségügy, a higié
nia, 2. társadalmi szinten a természet- és 
környezetvédelem terén, továbbá 3. az em
bernek mint biológiai fajnak illeszkedése a 
környezetbe: demográfiai problémák, vi
lágélelmezési gondok stb., nemzetközi szin
tű összefogás keretében.
Célunk az ökoszisztémába való helyes — 
azaz károkat megelőző — beavatkozások 
megválósítása, ami csak az interdiszcipli
náris területek legteljesebb együttműkö
désével valósulhat meg. A tudományok 
közül1 az ökológia alkalmas minderre. Épp 
ezért kell a tudatformálást is ennek irá
nyába fejleszteni. A siker feltétele, hogy a 
munkát csak a biológiában jártas embe
rek, és ők is csak a tudományos és társa
dalmi szervekkel összhangban kialakított 
irányelvek szerint, végezzék. A biológia 
iránt nagy a társadalmi igény, de e tudo
mány megbecsülése és jelentőségének meg
értése még nem áll olyan szinten, amely 
megilletné. Ebből adódik a természet- és 
környezetvédelem viszonya tekintetében 
fennálló aránytalanság a természetvédelem 
rovására. Ezen feltétlenül javítanunk kell, 
s ez a szemlélet fejlődésével párhuzamosan 
meg is oldódik. Ehhez azonban párbeszéd 
kialakulására van szükség.
Csak így várható, hogy egységes, az embe
riség távlati, mondhatjuk létérdekeit figye
lembe vevő gazdasági, technikai fejlődés 
induljon meg, ahol az elmélet és a gyakor
lat szoros egységben dolgozik, harmoniku
san beleilleszkedve abba a makro-ökoszisz
témába, amelynek részeként az emberiség 
is kialakult.

DR. HORÁNSZKY ANDRÁS
egyetemi docens, az MTA 

Természetvédelmi Bizottságának titkára



Mostoha feltételek - 
nehézségekből fakadó 
feladatok - 
előreható intézkedések

Riportőrjáratunk 
Kecskeméten

A városok többsége tiszta források, 
bővizű folyók mellett, oltalmat adó 
hegyoldalakon, ásványi kincseket 
s energiahordozókat rejtő völgyekben, 
vagy legalábbis dúsan termő földekkel 
és erdőkkel övezett tájakon létesült. 
Nem így a török hódoltság korabeli 
letárolásoktól és erdőtüzektől 
kopárrá vált, s a silány legelők 
túllegeltetésétől elsivatagosodó 
Duna-Tisza közi homokhátságon 
600 éve települt nagyforgalmű 
vásárváros, Bács-Kiskun megye 
immár csaknem százezer lakosú 
megyeszékhelye, a hatvanas évek óta 
impozáns lakótelepekkel, 
nagy gyárakkal dinamikusan fejlődő 
Kecskemét.
A lenyűgöző városkép komoly 
környezetvédelmi gondokdt takar 
az odalátogatók szeme elől. 
A mostoha adottságok folytán 
kemény feladatokat támaszt 
az 1750 négyzetkilométernyi 
településkörzet ivóvízellátása csakúgy, 
mint a csapadék- és szennyvíztömeg 
elvezetése, a város termőhatárának 
belvíztől való mentesítése.
A háztartási szennyvizek nagyobb 
hányada még szikkasztókba kerül. 
A széljárásnak kitett fátlan 
térségekben a meszes futóhomok 
finom szemcséitől gyakori 
a porszennyeződés; viharos időben 
az égboltot is elsötétítő „jászeső" 
söpör végig a városon. A modern 
lakókörzetek gyors terjeszkedésével, 
az infrastruktúra növekedésével, 
a gyártelepek körülnövésével csak 
sokasodtak a megyeszékhely 
környezetvédelmi feladatai, 
adiulladékgyűjtés és -elhelyezés 
megszervezésétől a légszennyező 
gócok megszüntetéséig, 
a peremkerületi állattartás megfelelő 
feltételeinek betartatásától 
a csatornázás és víztisztító-kapacitás 
bővítésének meggyorsításáig. 
Október végén jártunk itt, hogy 
e nehézségekből fakadó sajátos 
környezetvédelmi feladatok nyomába 
szegődve, a népfronti és városi 
vezetőktől, a gyárak és kommunális 
üzemek szakembereitől tájékozódjunk 
Kecskemét és környéke 
környezetvédelmi helyzetéről, 
előremutató terveiről.
Tapasztalatainkról a következőkben , 
informáljuk olvasóinkat. 4

A virágos zöldfelületet a „házgyáron" belül, 
□ BACSÉP 1. számú hatalmas telepének 
gyárcsarnokai közt mindenütt viszontlátjuk. 
(Koczka István felvétele)
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házgyári épületeket a saját faiskolában nevelt fákkal ültetik körül, 
kifogástalan elektrofiltrálást jelzi, hogy a ■ -.sJ?

^hektáros gyártelepen a növényzet sehol nem károsodik kiszabodul
Mhpntportól. (Koczka István felvétele) t í

Részlet a cifra-palota szecessziós 
homlokzatából

A lakosság hangja

A Hazafias Népfront tanácskozótermében 
Kecskemét 12 körzeti népfrontbizottságának 
képviselője jelent meg Fehér Sándor elnök és 
Barta Imréné titkár meghívására, hogy la
punk részére tájékoztatást adjon a lakosság 
városkörnyezeti gondjairól és vállalt akcióinak 
eredményei ről.
Ami a lakosság panaszos észrevételeit illeti, 
majd mindegyik körzeti népfrontvezető szólt 
az olyan általános hiányosságokról, mint a 
csatornázás és szennyvíztisztítás elégtelensége, 
a város még fel nem számolt levegőszennyező 
gócai, a szemételhordás korlátozottsága. íme 
néhány jellemző adat Fehér Sándor városi 
elnök tájékoztatásából: „A város lakásai 67 
százalékának van vezetékes vize, míg a szenny
vízelvezetés csupán a 25 százalékában meg
oldott (vagyis minden ötödik lakás esetében). 
A többi lakás szennye szikkasztógödrökbe ke
rül, vagy szippantókocsival szállítják el. Az 
otthonok 47 százalékába vezették be a gázt, 
és csak 16 százalékuk van távfűtésbe bekötve. 
Kecskemét négy nagy lakókörzete közül a 
hunyadivárosiak legelkeserítőbb panasza évek 
óta a Baromfifeldolgozó Vállalat húslisztüze- 
méből időnként kibocsátott merkaptános bűz
áradat, a leninvárosiaké pedig a Zománcipari 
Művek fluorgózszennyezése.” (De ezekről 
helyszíni szemléink kapcsán még bővebben 
tájékoztatjuk az olvasót.) Tóth Lajos, a lenin- 
városi körzet képviselője azonban még a 
Tüzép-telepet is hibáztatta, ahol a fuvarozók 
által szétszórt hulladék eltakarításával nem 
törődnek, s e körzetben még meglevő tömeg- 
szállás, a szükséglakástelep is fertőző szenny
gócként fenyeget, ahogy az informáló jelezte: 
„a város felszámoláson szégyenfoltja ez". A 
Széchenyi városkörzet népfrontelnöke, Köpeczi 
Lajos azt nehezményezte, hogy a tervükben 
elhatározott társadalmi munkafeladatoknak 
csupán a felét tudták teljesíteni, mivel a te
reprendezést és durvatakarítást igénylő elő
munkálatokhoz a gépi segítséget a közmű
vállalattól nem kapták meg. Ha a vállalt 
útszegélyező parkosításhoz a termőföldet és 

fűmagvat is megkapják: „a lakosság ugrásra 
készen áll". Bodrogi Ferenc a Hunyadi város
részből a csatornázó, gáz-, vízcső- és kábel
fektető vállalatok összehangolatlan munká
latait, valamint a kertes házak szikkasztóinak 
telítettségéből és a háztáji állattartók nem 
zártrendszerű trágyakezelésből keletkező 
szomszédi panaszokra jogos okot szolgáltató 
bajokat tette szóvá. A IV. városkörzet nép
frontelnöke, Komlódi József felhívta figyel
münket arra a káros jelenségre, hogy a vil
lanyvezetéket, valamint az egyszintes házak 
homlokzatát és esőcsatornáit rongáló fák fe
lesleges ágrészeit az illetékes szervek rend
szeresen nem nyesik le, egyes háztulajdono
sok aztán, a gallyakat olajkályháikban nem 
tudván eltüzelni, az egész fát gázolajjal (!) 
pusztítják el, ami ellen a tanácsnak mihama
rabb intézkednie kellene.
A környezeti gondokat szívükön viselő lakók 
jogos észrevételeit tükröző panaszokon túl vi
szont szívderítő volt a lakosság társadalmi 
munkafelajánlásairól s az elvégzett segítség 
beszédes eredményeiről is hallani. A „Virágos 
Kecskemétért" mozgalom keretében évente 
20-25 000 négyzetméternyi szalagparkkal gaz
dagodik a város. A tisztaságra, rendezettség 
igényére ösztönzi a lakosságot az évente vég
rehajtott lomtalanítási akció. A leninvárosi 
népfrontbizottság évek óta szemlecsoportok 
megszervezésével városbejárást folytat (idén 
márciusban tartották), s észleléseikről, javas
lataikról feljegyzést tesznek a városi tanács
nak, mely minden esetben választ ad rá, hogy 
a javaslatokból mi a megvalósítható, mi nem. 
A Széchenyi városkörzet 80 fős kollektívája 
oz idén nagytakarítást hajtott végre, a fásí
tási akció keretében az évek során át a Kis
erdőt hozták létre, továbbá több száz kisker
tet és szegélyparkot is ültettek. A lakosság 
lelkesen vett részt e munkákban, melyek 
eredményének értéke 1980-ban az 5 millió fo
rintot is meghaladta. A városfásító mozgalom 
1978 második felében kezdődött, és eddig 
152 472 fát ültettek el. A védőfásítás szép 
eredménye a solti betonteknő melletti 4 hek
táros parkerdő. Bár a lakosok közt sok még 
a fegyelmezetlen szemetelő, sőt rongáló is 
akad, a „Tiszta, virágos Kecskemét" mozga
lomhoz mind többen csatlakoznak, feladato
kat s a rendbontók figyelmeztetéséhez hatás-

A BRG Magnetofongyárában ilyen korszerű 
üzemcsarnokok várják a dolgozókat. 

(Székely Tamás felvételei)

kört (igazolványt, karszalagot) kérnek. Barta 
Imréné megyei népfronttitkár ehhez hozzá
fűzte: „Most folyik Kecskemét környezetvé
delmi társadalmi őrségének szervezése, és a 
népfront — mint eddig — továbbra is igyekszik 
ezeket az önkéntes feladatvállalásokat külön
féle elismerő jutalmakkal ösztönözni. A vá- 
roSszépítő mozgalom bizottságában a városi 
tanács, a KÖJÁL, a kommunális üzem és a 
városi szakmaközi bizottság képviselői konst
ruktívan vesznek részt, és szocialista szerző
déseket kötnek a házak, kertek, utcák, parkok 
és üzemek tisztántartására.” A tiszta, rendes 
házak kitüntető táblát, a példamutató üzemek 
pedig vándorserleget kapnak. A már említett 
városkörzeti szemléket tovább folytatják, és 
ezek visszajelzései elmélyítik az állandó, élő 
kapcsolatot a lakosság és a városi hatóság 
között.

A tiltakozás össztüzében

Kíváncsiak voltunk a hallottak alapján a la
kosság által olyannyira kárhoztatott üzemre, 
az évek óta elviselhetetlen bűzt kibocsátó 
baromfiqyári húslisztgyárra, elmentünk tehát 
körülnézni a városi tanács által már betiltott, 
de fellebbezés folytán még le nem állított 
üzemrészbe.
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- A bűz általában 
megszűnt, de 
időnként még 
mindig hallunk 
panaszokat - 
mondja 
György József 

feljegyzett észlelési

György József, o Kecs
keméti Baromfifeldol
gozó Vállalat műszaki 
főmérnöke értesülé
seinkre a következő
képp fejti ki álláspont
ját: - A lakosság elég
gé tájékozatlan és ész
leléseiben szubjek
tív... Különben sincs 
egzaktan mérhető ha
tárérték a bűzre, így 
érvényben levő jogsza
bály sincs reá.
- De a városi tanács 
elfogadta a KÖJÁL ál
tal úgy látszik mégis 
kimutatható merkap- 
tánkibocsátás bemért 
adatait, s a környék 
lakói által rendszeresen 
időpontokat, és betiltotta az önök húsliszt- 
gyárát...
- Csakhogy mi húsz éve határoztok el itt 250 
millió forint beruházással gyártelepünk re
konstruálását, s akikor néhány Ikis tanyaház 
volt csupán a környéken, azóta pedig hatal
mas lakótelep épült fel szomszédságunkban ... 
Hogy ipartelepünk gazdasági jelentőségét kel
lőképp érzékelje, hadd említsem meg: jelenleg 
napi 120-130 tonna baromfit vágunk és dol
gozunk fel, termelési összértékünk pedig 2,5 
milliárd forint, ebből 66 százalék kerül ex
portra, és ez utóbbi évente 60 millió dollárt 
hoz a népgazdaságnak. Exportkötelezettsé
geink szigorú higiénés feltételekhez kötöttek, 
s mert termékeinket a nyugati országok évről 
évre elfogadják, már ez is jelzi, hogy a 
higiénés feldolgozástechnológia korszerűsíté
sére csupán évi 20—25 millió forintot költünk. 
— És a környezetvédelmi követelmények meg
teremtésére?
- Éppen most épül Bayer (NSZK) licenc 
alapján az eddigi rendszeres szennyvízbírsá
gunkat csökkentő víztisztítónk. Ennek ívszi
tái a keletkező szennyvíz zsírtartalmát nagy 
mértékben kiszűrik majd, és az ekként előszűrt 
szennyvizünket már a közműcsatornába ve
zethetjük. Am önt inkább húslisztüzemünk 
korszerűsítése érdekelné ...

Az elviselhetetlen bűz kibocsátó forrása 
a városi tanács által leállításra ítélt 
húslisztgyár savas-lúgos gázmosó 
berendezéssel ellátott bűztelenitő tornya

- Ha korszerűsítették, miért ad okot ez az 
üzem további panaszokra?
- 1978 novemberében állítottuk üzembe 110 
millió forint költséggel ezt a napi 40-50 ton
nányi baromfihús-hulladékot zárt rendszerben 
teldolgozó húslisztüzemünket, melynek kiváló 
minőségű termékével évente 300 ezer dollár 
importot takarítunk meg az országnak. Az új 
üzemrész olasz berendezése bűzkibocsátása 
miatt nem váltotta be a hozzá fűzött remé
nyeket; ekkor a Gépipari Beruházási Vállalat 
útján néhány légtisztitóberendezés-gyártó vi
lágcégtől kértünk ajánlatot egy emisszió szem
pontjából kifogástalan berendezésre. A Ker
tészeti Egyetem általános géptani tanszékének 
vezetője, dr. Szabó Zoltán professzor az ége
tési technika helyett az ózonizáló bűzmeg
szüntetéssel üzemelő, a Kunststofftechnik cég 
által gyártott berendezést javasolta. A cég 
azzal szavatolta a bűzmentes üzemelést, hogy 
a vételárat csak a kifogástalan üzemelés ese
tén, fé! év múlva keld a Baromfifeldolgozó 
Vállalatnak kifizetnie.
- Ezek szerint mégsem vált be ez az újabb 
berendezés sem, és így kifizetés helyett vissza
adhatják azt gyártójának ...
- Sajnos nem így történt. Bár a januárban 
üzembe helyezett berendezéssel (amint arról 
nemsokára személyesen is meggyőződhet), a 
bűz általában megszűnt, de mert időnként 
még mindig hallunk panaszokat, éltünk a ki
próbálás szavatossági kikötésével. A szállító
gyár szakemberei azonban helyszíni szemlé
jük során nem fogadták el kifogásunkat, ezért 
most pereljük őket a zürichi bíróságnál. Köz
ben szeptemberben a városi tanácstól a kor
szerűsítésre kapott üzemleállítási halasztás 
lejárt, s közben a mezőgazdasági és élelme
zésügyi miniszter döntését is kikértük e nagy 
értéket termelő és jelentős nyugati importot 
helyettesítő hulladékfeldolgozó üzem további 
üzemeltetése érdekében ...
- Ha végül mégis le kell állítani a húsliszt- 
gyárba vezető szalagot, mit kezdenek a napi 
40-50 tonnányi hulladékkal?
- Erről már tárgyaltunk az állati fehérjét fel
dolgozó vállalattal - válaszolja György József 
főmérnök -, az ATEV azonban sem a szállítást 
nem tudja vállalni, de feldolgozási kapacitás 
sincs erre. így aztán a mi teherautóinkkal 
hozzájuk fuvarozott húshulladékot csak elásni 
tudják...
Elindultunk a gyártelepen a „bűnös" üzem
rész felé. A feldolgozó épületei előtt sorakozó 
ketrecrakományokból a közismert élőbaromfi
szag átható bűzkoncentrációja csapott orrba, 
de ez mindenképp velejárója egy baromfifel
dolgozó gyárnak, s ezért még csak nem is 
szólnak a környéken lakók. Milyen lehet ak
kor az elátkozott húslisztgyári merkaptán-bűz? 
Ezt azonban sem a szóban forgó üzemrész 
környékére érve, sem annak belsejében nem 
éreztük. A baromfifeldolgozó épületből zárt 
csőrendszerben jut el a hulladék a főző és 
szárító kazánokba. Onnan az elszívott bűzös 
levegőt savas-lúgos gázmosó tornyon vezetik 
át. Ide adagolják be az ózonfejlesztő beren
dezésben előállított ózont, mely a bűzös anya
gokat el roncsolja.
Tény, hogy a régóta észlelt elviselhetetlen 
bűzkiáramlások mindmáig sem szűntek meg - 
amint ezt riportuturik zárómegbeszélésén a 
Városi Tanács általános elnökhelyettesétől, Ve- 
liczky Istvántól hallottuk —, s így a nyomós 
népgazdasági indokok ellenére is a lakosság 
egészségi érdekeinek szempontja kerekedett 
felül Kecskemét Város Tanácsa Végrehajtó 
Bizottságának környezetvédelmi döntésében. 
„Mi a Barnevállal szemben nagyon türelmesek 
Voltunk — jelentette ki az elnökhelyettes —, 
de a KÖJÁL még legutóbb is az alsó mer- 
kaptán-határérték ezerszeresét mérte be, s a 

lakosság most már türelmét vesztve olvasta 
a tanács fejére a határozott intézkedés halo
gatását." Azóta érdeklődtünk a MÉM döntése 
felől: a szakágazati miniszter további 6 hó
napra meghosszabbította a húslisztgyár mű
ködését. Az illetékes hatóság és a vállalat 
képviselői végleges intézkedésre egy hónap
pal lapzártánk után gyűlnek össze majd előre
láthatólag azzal a döntési szándékkal, hogy 
amennyiben a vállalót a merkaptán-kibocsá- 
tást nem tudná 6 hónapon belül az elvisel
hető minimumra szorítani, a húslisztgyárat 
Kecskemétről ki kell telepíteni.

így is leheti

Ezek után jóleső érzés volt egy olyaa kecske
méti ipartelepet megtekinteni, ahol a gyártás
technológiák során szerteszét keletkezhető 
hulladékhegyek és cementporlerakódás helyett 
mindenfelé rendezettséggel, tisztasággal, szé
pen gondozott kertszegélyekkel találkozhat
tunk. Ezt a követendő példát a BACSÉP 1. szá
mú ipartelepén láthattuk, melyet a városlakók 
röviden csak „házgyárként" említenek.

- Dolgozóink 
rendszeretetét és 
környezetesztétikai 
szemléletét 
igyekeztünk 
kialakítani - 
mondja Fáy Ferenc

letek környékét fü\

Fáy Ferenc ipari fő
mérnöktől kapunk tájé
koztatást a 12 üzemből 
álló, 1500 dolgozót 
foglalkoztató vállalat 
környezetvédelmi mun
kájáról:
- A Kecskeméten kí
vül még a főváros és 
Szolnok előregyártott 
házpaneljeit, híd- és 
útelemeit előállító 
BACSÉP itteni telepe 
47 hektáron terül el, 
1976-ban indult meg a 
termelése. 1978-tól 
kezdtük el az 5 kilo
métert kitevő útburkolat 
kiépítését, melynek sze
gélyeit és az üzemépü- 
tettük, fákat, bokrokat 

ültettünk, virágágyakat létesítettünk. Külön 
kertészetünk van, mely 160 négyzetméter fe
lületű üvegházblokkal, 4 fűkaszáló géppel, 
kistraktorral és egyéb szükséges kertészeti fel
szereléssel el van látva. Szocialista szerződést 
kötöttünk a Magyar-Szovjet Barátság Ter
melőszövetkezettel, melyet az útépítéseikhez 
felhasználható selejt betonelemekkel látunk 
el, míg ők évente 50-60 tonna trágyát jut
tatnak kertészetünknek, sőt alkalmilag a na
gyobb zöldfelületek talajelőkészítéséhez gépi 
munkával is kisegítenek bennünket. Kertésze
tünk faiskolát is létrehozott a kőkerítéssel kö
rülvett hatalmas telep védőfasorral való sze
gélyezésére, amellett vágott virággal és cse
repes dísznövénnyel is bőven látják el mun
kaszobáinkat, közös ebédlőnket, csarnokain
kat.
- Mindezt bizonyára a helyszínen is szemügy
re vehetjük, de most az egyéb környezetvé
delmi intézkedésekről is szeretnénk ballonig.. 
- Csakugyan az volna a legjobb, ha előbb 
telepvezetőnkkel, Koczka István elvtárssal kö
rüljárnák a telepet, és betekintenének az üzem
csarnokokba is. De kérésének eleget téve, még 
hadd említsem meg, hogy e nagy terület tisz
tántartására megszerveztük a tíz főnyi köztisz
tasági brigádunkat, az utak mellett mindenütt 
hulladékgyűjtő-ládákat helyeztünk ki, s ellát
tuk a köztisztaságiakat IFA gyártmányú söp- 
rögető géppel és talajegyengető földgép
pel. Vásároltunk egy konténeres szemét
szállító kocsit is, mellyel az összegyűjtött 
hulladéktömeget a központi szeméttelepre 
szállítjuk. Betongyárunkat 4 zsákos szűrővel 
és 2 elektrofilterrel szereltük fel. Ezek napi 
150-180 tonna cementpor kiáramlását akadá-
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lyozzák meg, visszamentve ezt az értékes épí
tőanyagot a termelési ciklusba. A betonkeverő 
gépkocsik cementmaradékának kitakarítására 
mixerkocsi-mosót építettünk, s így megakadá
lyozzuk, hogy ezek a betonkeverő teherautók 
a telepről kihajtva a közterületet szennyezzék. 
Dolgozóink rendszeretetét és környezetesztéti
kai szemléletét nemcsak azzal igyekeztünk ki
fejleszteni, hogy a szemetelés kiszorítása érde
kében minden négyzetméternyi parkfelület ki
építésére rengeteg munkát fordítottunk, ha
nem azzal is, hogy higiénikus öltözőket léte
sítettünk és azok tisztaságellenőrzésére nyug
díjas öltözői felügyelőket alkalmaztunk.
A főmérnök által szerény hangon vázolt ered
ményekről saját szemünkkel is meggyőződni 
szándékozván, e feladatok megszervezésében 
és végrehajtásában oroszlánrészt vállalt Kocz- 
ka István telepvezető kalauzolásával végig
barangoltuk a hatalmas telepet. Amit a tisz
tán tartott utakról, gyárépületek körüli szép 
parkosításokról, rendiben tartott munkacsarno
kokról hallhattunk, azt e gyalogtúrának beillő, 
mintegy kétórányi üzemi körsétánk során min
denfelé megvalósítva láttuk. A fémhulladék 
más hulladékfajtáktól elkülönítve, betonfallal 
körülvett tárolótéren várakozott elszállításra 
vagy újrahasznosításra. Megszemléltük a pa-' 
neleket gyártó, valamint a nyílászáró szerke
zeteket, beépítendő bútorelemeket gyártó sza
lagokat, a betonüzemet, a mixerkocsi-mosót, 
a füves-bokros-virágos parkfelületeket, a ki
helyezett szemétládákat, a betonutakat, a 
dísznövényékkel és vágott virággal díszített 
üzemi éttermet, irodaházi folyosókat és dol
gozószobákat. A 47 hektáros telep nagyobb 
része már parkosított, többfelé újonnan léte
sített zöldfelülettel. Itt is, ott is éppen se
rény kezek szorgoskodtak ültetéssel, gyepápo- 
rény kezek szorgoskodtak ültetéssel, gyep- 
ápolással, útsepréssel. A házgyáriak húsz 
dolgozójának ez a telepkarbantartás a mun- 

Kertészeti brigád gondozza a szállítóhidak
melletti gyeptakarót és tisztogatja el 
a betonúira munkagépekkel felhordott sarat. 
A háttérben húzódó új gyepfelületet 
terelőbakokkal óvják a könnyelmű 
gépkocsivezetőktől, nehogy rakodóhelyükre 
az „útrövidítés” kedvéért a gyepen 
hajtsanak keresztül.
(Sárközy György felvételei)

kaköre (Kecskemét kommunális vállalatának 
mindössze 22-22 embere von a köztisztasági, 
illetve a parkfenntartási feladatok ellátására). 
Amikor körsétánkról búcsúzásra Fáy Ferenc 
főmérnök szobájába visszatértünk, és őszinte 
elismeréssel adóztunk a látottak miatt, csak 
ezután hozatta át azt a bronz-serleget, mely
nek „Kecskemét város legtisztább üzemének" 
feliratú körvésete alatti szövegből megtudhat
tuk, hogy e vándorserleg birtokosa a Bács- 
Kiskun Megyei Tanácstól és a Szakszerveze
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tek Megyei Tanácsától „A legtisztább üzem" | 
címet nyerte el. Méltán gratulálhattunk az 
1980-ban alapított vándorserleggel történt ki
tüntetéshez, hiszen a házgyáriak minden te
kintetben rászolgáltak a város legtisztább 
üzemének címére. L. GY.

Értékmentés a szemétből
A köztisztasági helyzetről tájékozódunk a 
Kecskeméti Kommunális Költségvetési Üzem 
központjában. (Van azonban Építési Költség
vetési Üzem és Városgazdálkodási Vállalat is 
Kecskeméten. Minisztériumok összevonásának, 
trösztök fölszámolásának évadján óhatatlanul 
felötlik a kérdés: ekkora városban szükség 
van-e rokonfeladatok ilyetén felszabdalásá- 
ra?) Pólyák Péter igazgató személyében ha
zudtolja meg az „álmos alföldi fészek” di
vatjamúlt képét: energiájából akár kölcsön is 
adhatna.

Pólyák Péter 
a hiányzó pénzt és 
munkaerőt 
szervezéssel és 
dinamikával pótolja

- üzemünk egyik fel
adata a parképítés és 
-fönntartás. 835 ezer 
m2-nyi zöldterületet 
gondozunk 50%-os lét
számhiánnyal. Hogy 
miért? Az emberek rös- 
tellnek közterületen 
dolgozni. Mondok egy 
példát: 19 éves fiú, 
korábban csavargott; 
elintéztem, hogy anyja 
mellett legyen a park
ban. Meglátják s ki
nevetik a lányok; más
nap elmegy a Barne- 
válhoz 2 Ft-tal keve
sebb órabérért... így 

adódik, hogy Széchenyiváros 350 ezer m2-es 
zöldjét két-három parkfenntartóval kell gon
doztatnunk (az országos norma 10 ezer m2/fő, 

Ismeretlen tettes műanyag-máglyája 
a szeméttelepen

vagyis ide 35 ember járna). Ha ezt meg
gondoljuk, sikerként könyvelhetjük el a tényt, 
hogy egy-egy lakónegyed fölépülte után 1-2 
évvel elkészül a zöldfelület - hiszen orszá
gos átlagban 4-5 évvel kullognak utána. A 
társadalmi munkában is kiütközik a szűklátó
körűség: a beköltözők a mézeshetek után 
csak az ablakuk alatti zöldet gondozzák, a 
közös területre a legtöbben fittyet hánynak.
- Másik profilunk a szemétszállítás és a hozzá 
kapcsolódó köztisztasági feladatok. A szállí
tásért fizetni kell, a laikóterülét arányában. 
(Hadd beszéljek a zsebünk ellen: talán a fő
városban is jobban gördülne a munka, ha a 
szállítás nem „feudális előjogunk" volna ...) 
Jelenleg a város 76°/o-a van bekapcsolva a 
szemétszállításba; 174 utca még burkolatlan, 
ami nehezíti előrehaladásunkat. No meg a 
szűkös géppark, melyet bizony katonás stra
tégiával kell irányitani, hogy mindenhová jus
son. Tavasszal, ősszel (a népfront előkészítő 
munkája után) lim-lom-akciót szervezünk. Ko
moly gondot okoznaik az építési törmelékek; 
mi vagyunk a tanács „egyes számú hopmes- 
tere": mindent el kell takarítanunk, de senki 
sem fizeti meg. Tudom, sok helyen föltűnik az 
illegális szemétlerakás elburjánzása. Néme
lyek autóból dobálják ki a hulladékkal meg
tömött műanyagzsákokat, nem ritkán a sze
méttelep közelében, mintha csak ugratni 
akarnának. Változást alig remélek: a sza
bálysértési eljárás lassú és nehézkes, az ál
lamigazgatási humanizmus olyan „magas 
szintű”, hogy az a bolond, aki nem él vele 
vissza. (Keserű szavait a látvány hitelesíti: va
lóban úgy tetszik, keményebb kéz szükségel
tetnék a kollektív nemtörődömség ellen.)
- Szeméttelepünk 1985-ig telik meg, de a 
hetényegyházi területen már folyik egy 20 hek
táros új telep tervezése-előkészítése. Ami per
sze drágább lesz: az átlagos szállítási távol
ság 5-ről 12 km-re fog emelkedni. A jelenlegi 
telepen elnézzük a guberálást, hiszen teher
autónyi papír- és texitlhulladék hasznosulhat 
ebből a jövedelem-kiegészítő tevékenységből. 
(Meggyőződtünk róla: valóban így van. Ke
rékpárszámra hordják el a kiválogatott hul
ladékot; de jóval kevésbé gyönyörködtetett a 
műanyaghulladék-máglya, melyen ugyan 
semmiféle Jeanne d'Arc nem égett, ám a le
vegőt annál szorgalmasabban szennyezte. 
Jártak itt már tűzoltók is az alkalmi piromá- 
nia megfékezésére. Nem bűnbakot keresünk, 
de nincs mód a megelőzésre?!)
Mellékesnek látszik, de a legjobban az az ér
tékmentés tetszett, amit a központ udvarán 
tapasztaltunk. A saját tervezésű kis park vas
korlátja például a Fő téri rekonstrukció során 
hulladékká minősített, öntvénylábas csőkorlót 
darabjaiból került ki; az ugyanitt fölöslegessé 
vált kockakövet a szemétbe akarták hajítani 
- ők azonban „ellopták”, és saját munkával 
fölhasználták - nincs többé sár jeligével —



Illegális szemétlerakóhely 
a Széchenyiváros peremén Finom íz, tisztaság, nagy választék 

- miért nem kelendőbb?

Ilyen hulladékgyűjtő is segíti 
a szebb környezet kialakítását 

belső útburkolatnak. S a szemem káprázott 
valósággal, mikor ö kis üzemi ebédlőben új
rafestett, szépséges padokat pillantottam 
meg, jelenleg szolgálaton kívül. A Városi Ta
nács dísztermének kiselejtezett karzati pad
jai ezek: stílusos ¡környezetbe illeszthetők 
majdan, s az se baj, ha most csak várakoz
nak reménybeli föltámadásukra. (Hány ilyen 
veszendőbe menő érték válhat továbbszolgá
lóvá - csak legyen szeme valakinek hozzá, 
mint Pólyák Péternek.)

Öreg gyár újszülöttje

Nyolcvan éves a Kecskeméti Konzervgyár, 
valósággal ipari műemlék. Szennyvíztisztító 
műtárgyai sem kamaszok már: a bukógátas 
olajfölfogó viszonylag jó teljesítményű, min
den üzemrészben van zsírfogójuk, továbbá 
szennyvízátemelő szivattyú házuk és ülepítő
jük. Örömmel hallottuk Fekete Sándor ener
getikustól, hogy a darabos anyagot, szerves 
hulladékot újrahasznosítás végett elviszi a 
Mngyar-Szovjet Barátság téesz. Fizetnek 
azonban oxigénfogyasztási bírságot (magas a 
KOI-érték), és csatornahasználati díjuk más
félszerese az alapösszegnek, ami — sok más 
esethez hasonlóan — a bírság szemérmes for
mája. Tisztes eredmény viszont, hogy a főze
léküzemben bevezetett új technológia felére 
szorította le a régi vízfogyasztást.

Már épül a korszerű fűtésű 
égetőkemence.
(Sárkőzy György felvételei)

Van a tisztes korú üzemnek egy újszülöttje, 
mely az újszülöttek számára dolgozik: a bébi
étel-gyártó üzem. (Ágaskodik bennem a nyelv
védő: miért bébi s miért nem babaétel? Igaz, 
kevésbé szörnyszülött, mint a bébipulyka ...) 
Dr. Kovács Katalin üzemvezető elmondja, hogy 
behozatalt helyettesítő beruházásról van szó, 
s gyártmányaik a KERMI szerint jobbak a kül
földieknél, a hazai zöldség minőségének kö
szönhetően. A higiéniai követelmények impo
nálóak. Másutt folyik a zöldségtisztítás, a 
nyersanyag sterilen érkezik, 5 kilós üvegekben. 
FAO-ajánlásra a korábbi fémdobozról áttér
tek az üveges csomagolásra. Az üvegeket az 
Orosházi üveggyártól kapják — és nincs újra
töltés, mosószer sem kerülhet beléjük. Lenyű
göző a választék: jelenleg 29 fajta termékük 
van, korosztályokra bontva (3, 5, ill. 15 hóna
pos kortól fogyasztható). Terveznek még négy
féle italt gyümölcslevekből és 10 újabb ételt 
nagyobb gyerekeknek. Valamennyi étkük dié- 
ttis, tejcukorra érzékeny, cöliákiás vagy fenol- 
ketonuriás kicsinyek is aggálytalanul fogyaszt
hatják. Nagy könnyebbség ez a dolgozó 

anyáknak, bár a friss gyümölcs és zöldség 
fogyasztását nem pótolja.
Annál meglepőbb volt hallanom, hogy átme
netileg „túltermelési válság” alakult ki. A ke
reskedelem úgy látszik meghökkent a szokat
lan választéktól, és keveset rendel. Pedig — 
némi utánízesítéssel — nagyobb, beteg gyere
kek és idősek is táplálkozhatnak a meglehe
tősen olcsó, 6,50—10,— Ft-ba kerülő ínyencsé
gekkel. Az NDK-ban a sportolók is élnek vele 
- elkelne hát a jobb hírverés, mert jelenlegi 
termelésüket még fokozni tudják. (Ismét föl
bukkan az agyonismételt közhely: ilyen gaz
dagok volnánk?)

Az ellenség neve: fluor
A megyei KÖJÁL munkatársaival, Edelényi 
Szabó Arpádnéval és Kohlmayer Zoltánnéval 
beszélgetve elsősorban a város botránykö
vére, a Lamport Zománcipari Művek (ZIM) 
Kecskeméti Gyárának fluorszennyezésére for
dul a szó. A közeli Leninváros lakóitól 1969- 
ben érkezett először írásos panasz, amit az 
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immisszió-mérési adatok is megerősítettek. 
Opálosra mart ablaküvegek, lakónegyedre 
boruló kékesfehér lepel mellett a légúti meg
betegedések és asztmatikus tünetek feltűnő 
száma is „bizonyított”. (Némelyik család el 
is költözött gyermekei védelmében.) A meg
oldás a fluor olyan rendszerű leválasztása 
lenne, hogy visszavezethessék a termelésbe - 
ilyet azonban nem találtak. Meg kellett elé
gedni egy 65 m magas, különleges acélból 
készült kémény építésével, mely — jó idő ese
tén! — mintegy 1300 méteres körzetben védel
met nyújt. Ha nincs déli szél, mely a leggya
koribb és legfenyegetőbb... A szakminisz
térium kezdeményezésére 1975-től megindult 
rendszeres immisszió-mérések kimutatták az 
építmény viszonylagos hasznát. A „kémény 
előtt” végzett mérések összehasonlítva a „ké
mény utáni” korszak adataival, a szennyeződés 
átlagosan felére csökkenéséit jelezték. Norma
túllépések jelenleg is előfordulnak, de jóval 
kisebb mennyiségben és alacsonyabb mérték
ben. Mégsem lehetünk nyugodtak: a város 
különböző pontjain elhelyezett műszerek 
ugyanis arról tanúskodtak, hogy távolabb 
megemelkedett a fluorszennyezés mértéke, pl. 
a szalagház 9. emeletének magasságában - 
a savas eső megnövekedett esélyeiről nem is 
szólva. Egy év óta az ülepedő port is vizsgál
ják fluorántalom szempontjából. Erre vonat
kozó határérték sajnos még nincsen, de az 
ipari övezetben már 4—500 mg/m2-es adat is 
előfordult, ami korántsem szívderítő. Ezért 
szorgalmazzák — a Bugac felől homokot hordó 
szél ellen — az erdősávtelepítést, aminek ha
tását a várost félkör alakban övező zártkert- 
rendszer is erősíti.
A Barnevál fehérjefeldolgozójának égett húsra 
emlékeztető bűzéről megjegyzik: az úgyneve
zett szaglási küszöbérték 0,48 mikrogramm/ma 
etilmerkaptán — ezt némelykor ezerszeresen 
túllépték! Különös problémára hívta fel a fi
gyelmet dr. Égertz Péter vegyész: a kecske
méti vizek (eleinte peszticidnek gyanított) ar
zénszennyezettségére, mely krónikus megbete
gedések forrásává válhat. (Erről lapunkban 
Később külön cikket közlünk.) Szó esett még 
a külterületi nitrátos vizekről, melyek ha nem 
is szapora, de csecsemőhalállal fenyegetnek. 
A tanyabokrokon általában 200 méteres kör
zetben találhatók használható kutak, ám a 
gyakori vízminőség-változás miatt az azonnali 
figyelmeztetés igen fontos! S itt is hallottunk 
a Magyar-Szovjet Barátság téesz kísérlete
zési kedvéről; a város nem-toxikus jellegű 
szennyvizét 5 éve használják öntözésre. Ter
mészetesen havonkénti, mindenre kiterjedő 
vizsgálat kíséretében, és csupán takarmány
növények öntözésére. Reméljük, példájuk a 
hasonló jellegű gazdaságokat követésre ösz
tönzi.

L. H. GY.

Épül az első szennyvíztisztító
Vajon milyen reményeink lehetnek a fluor
szennyezés felszámolására, hogyan látják a 
jelenlegi helyzetet a Kecskeméti Zománc- és 
Kádgyár (KZK) vezetői? A mérések szerint 
ugyanis még ma is óránként 18 kg fluorve- 
gyület jut a levegőbe, s ez bizony sürgető 
lépéseket kíván. Erre utalt a városi tanács 
múlt év október 7-i határozata is, amely ha
ladéktalan intézkedésekre szólította fel a vál
lalat vezetőit, jelezve, hogy a hatékony lé
pések elmulasztása esetén nem engedélyezik 
a zomóncpúdergyártó üzem további működé
sét. Mint Rendetzky János műszaki igazgató
helyettes és Simándi Péter környezetvédelmi 
megbízott elmondja, már eddig is komoly erő
feszítések történtek e veszélyforrás felszámo
lására. Elkészült egy 61 m magas füstgázelve
zető kémény, amely a magasabb légrétegbe 
juttatja a fluortartalmú vegyületeket, de ez

A Kecskeméti Zománc és Kádgyár (KZK) 
zománcpúder-gyártó csőkemencéjéből 
távozik a veszélyes fluorszennyezés. 
(Székely Tamás felvétele) 

csak passzív védelmet nyújt (savas esők ve
szélye!). A gyár műszaki szakemberei most 
olyan megoldást javasoltak, amely szerint a 
gyár területén eddig szétszórtan elhelyezke
dő forgódobos olvasztókemencéket (ahol o 
veszélyes fluortartalmú vegyületek keletkeznek) 
közös „láncra” fűzik, s ezáltal a közös lég
vezetékrendszer kiépítésével csökkentik a mun
kahelyi légszennyezést. A tanács (helyesen) 
ezt a tervet nem tartja kielégítőnek, s más

Épül a város első kommunális 
szennyvíztisztítója. (Habik Csaba felvétele) 

megoldást javasol: az aktív mésztejes leválasz
tó megépítése - amely kb. 20-30 millió forin
tos beruházást igényelne - megfelelő megol
dást jelentene. Erre azonban a gyár vezetői 
szerint nincs meg a szükséges anyagi fede
zet. (Úgy véljük, hogy mégis keresni kellene 
ilyen műszaki beruházás megvalósításának le- 
<.erőségét.) Nem csekély gondot jelent az 
óránként a kéményeken eltávozó 8,1 kg gáz- 
nemű szennyezőanyagok, valamint a 40,8 kg 
öntödei por „megfogása" sem.
Az üzemrészeiket járva a kétségtelenül jól ér
zékelhető erőfeszítések ellenére sem éppen ró
zsás a helyzet. Az bizonyos, hogy az évi 180 
ezer db kádat előállító üzem mindenképpen 
nagyobb figyelmet érdemelne. A technológiai 
folyamat első láncszeme, az öntvénykészítés 
önmagában is ártalmas az egészségre. Bár 
korszerű, zárt gépsorok végzik a nehéz fizi
kai munkát, a levegőben mégis érezhető a 
különböző gázok illata. A régi kúpolókemen- 
cék felét december 31-ig újak váltják fel, így 
a külső légtérbe már lényegesen kevesebb 
porszennyezés jut majd. A kádöntödéhez szer
vesen kapcsolódó öntvénytisztító üzemrész 
kedvezőtlenebb képet mutat. Noha a nyers
öntvények formázóhomoktól történő megtisz
tításánál keletkező levegőszennyeződéseket 
zsákos porleválasztókban „fogják meg", ez 
úgy tűnik, inkább csak óhaj. A műhelyben he
lyenként vastag porrétegben gázolunk, s min
dent belep a sűrűn szálló por. Sokkal ked
vezőbb képet mutat viszont a zománcozó, 
ahol épp egy korszerű zománcbeégető beren
dezés műszaki próbái folynak. A gyár kör
nyezetvédelmi helyzetének egészét illetően in
formátoraink mindenképpen bíztatónak látják 
a kilátásokat. Épül az új formázócsarnok, 
amelynek elkészülése után a korszerű beren
dezésekből lényegesen kevesebb porszennye
zés kerülhet a levegőbe.

KZK kontra Tanács

A város vízgazdálkodásával kapcsolatos gon
dok a Bács-Kiskun megyei Vízmű Vállalat 
igazgatójának vállát nyomják. Benkó Zoltán 
viszont az alföldi ember szívósságával, lele
ményességével, o pénzügyi szabályozók borot
vaélen táncolva immár közel két évtizede irá-
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Sorakozó ... Az egykori Széktó helyén 
létesült záportározó partján gombamód 
szaporodnak a hétvégi házak.
(Habik Csaba felvétele)

nyitja a nagy tapasztalatú mérnök biztonsá
gával a „vízfront” nem éppen könnyű csa
táit. Ebben a csaknem százezer lakosú város
ban szinte évszázados elmaradást kellett rö
vid idő alatt felszámolni.' A sokszor fertőzött 
ivóvizet szolgáltató „rángatós kutaktól” az 
egészséges ivóvízhálózat kiépítéséig nagy utat 
kellett megtenni. A ma már 202 km hosszú 
gerinchálózatra mintegy 20 ezer lakást sike
rült „felfűzni”, ami azt jelenti, hogy a város 
lakosságának immár 75 százaléka élvezi a ve
zetékes ivóvízhálózat előnyeit. Viszont a csa
tornázás terén még ma is sok gond akad, mi
vel eddig csupán 11 ezer lakást sikerült eb
be a szolgáltatásba bekapcsolni, vagyis a la
kosság mindössze 33 százalékát. Annál na
gyobb gondot jelent a szennyvíz elvezetése és 
megfelelő kezelése. Még csak most épül a 
megyeszékhely első, 24 ezer köbméter kapa
citású szennyvíztisztítója. Aki viszont számol 
azzal, hogy Kecskemét már ma is 40 ezer 
köbméter vizet fogyaszt, sejtheti, hogy itt a 
Duna-Tisza közén, ahol nincs folyó vagy na
gyobb vízjárás a közelben, mit jelent a víz
gazdálkodás alapelveinek következetes meg
valósítása. Az üzemeknek - magyarázza Benkó 
Zoltán — sokkal jobban iki kellene használni 
lehetőségeiket a takarékos vízfelhasználás te
rén, s el kell érni, hogy minden üzem csak 
előtisztítás után bocsássa ki az elhasznált vi
zet.
Az igazgatótól megtudom azt is, hogy milyen 
feladatot jelent a csapadékvíz elvezetése. 
Nem kevés büszkeséggel kalauzol el az egy
kori Széktó helyén létesült, szépen gondozott 
záportározó partjára. Nyírfaerdő, pihenőhá
zak, horgászállások sorakoznak a kies fek
vésű mesterséges tó szegélyén. Ez a most 16,8 
hektáros de a jövőben 35 hektárra bővülő 
víztükör sokféle pihenési, kikapcsolódási lehe
tőséget nyújt. Az igazgató szavai nyomán 
megelevenedik a táj, amely a közeljövőben 
szépen gondozott pihenőparkká alakul át. Ez 
a terület is csak akkor őrizheti meg szépsé
gét, ha minden odalátogató messzemenően

A BRG Magnetofongyárának 
műanyagüzemében a hulladékok 
újrahasznosításával csökkentik 
az anyagköltséget. (Székely Tamás felvétele) 

óvja, védi, kíméli is a tájat. A sok társadalmi 
munkával elkészülő vízügyi létesítmény meg
oldja a záporvizek biztonságos befogadását. 
A parkok, zöldfelületek létesítését, ápolását 
egyébként is feladatának tekinti a vállalat. 
A védművek területén már eddig is 400 hek
tár zöldterület díszlik, ebből 160 hektár az 
erdő, 160 hektár mezőgazdasági terület, és 13 
hektár az intenzíven művelt terület. A vízmű 
jelentős anyagi hozzájárulásával készült el a 
város modern uszodája, amely az Alföld leg
szebb ilyen létesítménye. A vízmű a jó gaz
dához méltó módon kezeli ezt a területet is, 
bár a fürdőzők néha semmibe veszik ezeket 
az erőfeszítéseket.
- Az általános környezetvédelmi szemléleten 
kellene hathatósan javítani ahhoz, hogy cél

jainkat mielőbb megvalósíthassuk. A társada
lom minden tagjának nemcsupán feladata, 
hanem kötelessége is kell, hogy legyen a vi
zek, a környezet tisztaságának megóvása - 
hangsúlyozza Benkó Zoltán.

Új gyár - régi gondok

¡Ifjú koromat idézhetem fel egy pillanatra o 
BRG Magnetofongyárában járva. Az egykori 
osztályrendezvények párás levegőjű, vidám 
forgatagának emléke ötlött fel most bennem, 
amikor még a kissé ormótlan, de elnyűhetet- 
len öreg Mambó magnóból harsogó zene üte
mét próbáltuk több-kevesebb sikerrel követ
ni. Akkor aligha gondoltam arra, hogy ezzel 
a becses zenedobozzal szülőhelyén fogok újra 
találkozni, ahol kiállítási tárggyá szelídülve 
egy korszakot szimbolizál. Mert ennek a gyár
nak valamikor ez a készülék volt a slágerter
méke, s a napjainkban itt készülő formater
vezett, jó műszaki színvonalú, a tömegigényt 
kielégítő magnók méltó folytatást jelentenek. 
Legújabb termékeik, az MK 29-es típusú, auto
matizált asztali és hordozható készülékek, az 
MK 27-es táskamagnók a KGST-országokban 
is keresett cikkek. A modern elektronikai 
üzemben Fehér Béla főmérnök kalauzolásával 
járjuk be a gyár területét, ismerkedünk kör
nyezetvédelmi helyzetével. Mint elmondja, ná
luk „csupán” alkatrészgyártás folyik, és a 
szükséges felületkezelést végzik. Az alkatré
szekből készülnek a magnófejek, a hajtómű
vek, s a többi gyáregységből kapott termé
kekkel végül Is itt állítják össze teljesen a 
készülékeket. Bevallom, a napfényes, tágas, 
temperált levegőjű, korszerű üzemcsarnokok- 

. bán járva kedvem kerekedne fehér köpenybe 
bújni, és odaülni a csipesszel „pepecselő”, a 
hajszálnál is vékonyabb drótok ponthegeszté
sét végző dolgozók közé. Ám hamar lemon
dok róla, mert elidőzve egy-egy asszony, fürge 
kezű lány mellett, boszorkányos ügyességüket 
nem utánozhatom. Bár mindenütt tisztaság, 
sokfelé pedig cserepes, vágott virágok fogad
ják a látogatókat, a percre kiszámított, meg
tervezett munkamozdulatok mégis riasztanak. 
Hogyan oldják föl az ebből eredő idegi fe
szültséget? - kérdem kísérőmtől. - Rendsze
resen, műszakonként két alkalommal iktatunk 
be munkahelyi tornát, ami a tapasztalatok 
szerint kedvezően befolyásolja a dolgozók tel
jesítményét is — magyarázza Fehér Béla. Szin
te idillikus tehát a kép, de vajon mi a helyzet 
a felületkezelő, galvanizáló üzemben?
Kísérőmmel hamarosan egy kisebb üzemépü
let elé érkezünk, ahol a savas fürdőkádak kis 
helyen összezsúfolva sorjáznak. Nem éppen 
szívderítő körülmények között tevékenykednek 
itt a munkások, de meg kell hagyni, hogy a 
munkaegészségügyi előírásoknak megfelelő 
minden védőfelszerelést megkapnak. A savas 
galvánfürdőt szódával, illetve nátronlúggal 
közömbösítik, s a technológia korszerűsítésével 
még csatornavízbírságot sem kell fizetniük. 
Régi gond a galvánüzem elhelyezése. Sze
rencsére két-három évenként gyűlik össze any- 
nyi veszélyes hulladék, hogy teherautóval el
szállíthassák a főváros közelébe. Az üzemből 
kilépve csupán a közeli forgácsolóüzem gép
zakatolását hallhatjuk. Alighanem a zajszeny- 
nyezés mérséklése terén itt előbbre kellene

GARANCSY MIHALY- DR. LÁNYI GYORGY- 
LEHOTAY-HORVATH GYORGY
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A KARIB-TENGER ÉLŐVILÁGÁT FE
NYEGETŐ OLAJSZENNYEZŐDÉS meg
akadályozására a térség országainak együtt
működését sürgeti az ENSZ környezetvé
delmi programja és a karib-tengeri kör
nyezetvédelmi munkaterv. Becslések sze
rint a tankhajók naponta 4,7 millió hor
dónyi olajat szállítanak a karibi vizeken 
át, s a hajókból kifolyó olaj súlyos ve
szélyt jelent a tenger növény- és állatvi
lágára. Az olajszennyeződés veszélyezteti 
a környező szigetek gazdaságának egyik 
mozgatóját, az idegenforgalmat és a halá
szatot.

TEKNŐSÖK ALKONYA. A Nemzetközi 
Természetvédelmi Unió (IUCN) veszélyez
tetett fajokra szakosodott bizottsága a kö- : 
zelmúltban foglalkozott a teknősök termé
szetes állományainak világszerte tapasz
talható nagyfokú megcsappanásával. Ez a 
szárazföldi teknősök esetében nemcsak az 
előfordulási helyeiken terjeszkedő földmű
velésnek és mezőgazdasági vegyszerek ha
tásának tulajdonítható, hanem az „élő já
tékszerként” mind nagyobb tételekben tör
ténő befogásuknak, növekvő díszállatkeres
kedelmi forgalmazásuknak is. A WildJÁfe 
című angol folyóirat közli ezt a képet, ame
lyen exportra befogott mórteknősök né
pes tömegét méret szerint ládákba csoma
golásra válogatják az asszonyok. A folyó
irat megjegyzi, hogy az Angliába impor
tált délszaki teknősök több mint 80 száza
léka már a behozatal első 12 hónapjában 
elpusztul a nem megfelelő csomagolási — 
szállítási feltételek, a számukra kedvezőt
len klíma, valamint az alkalmatlan gon
dozási módok következtében. Az IUCN 
egyfelől a kereskedelmi célra való teknős- 
befogás korlátozását, másfelől a megfele
lőbb gondozási feltételek kidolgozását és 
az élő árucikkhez tartási utasítás mellék
lését kívánja elérni.

ÖSSZEFOGÁS A BÁLNAVADÁSZAT 
BETILTÁSÁÉRT. A Nemzetközi Bálnava
dászati Bizottság (IWC = International 
Whaling Commission) felhívására világ
szerte állatvédő szervezetek tiltakozó kam
pányai zajlanak le a nagymértékben va- 
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dászott és egyes fajok esetében csaknem 
teljesen kipusztított cetek vadászatának 
beszüntetésére. Az 1946-ban 16 ország rész
vételével szabályozott bálnavadászatot 
nem minden ország tartotta be, főleg a ja
pánok vonták ki magukat e határozatok 
végrehajtása alól. így még 1979-ben össze
sen 26 000 példányt, 1981-ben pedig 14 000 
bálnát lőttek ki! Ausztrália 1979-ben til
totta be a bálnavadászatot és a cetekből 
készült valamennyi árucikk behozatalát. 
Ez év januárjától az Európai Gazdasági 
Közösség 9 országa is elrendeli a bálna
termékek behozatali stopját. A bálnaolajat 
viszonylag olcsó ára miatt már csak a fej
lődő országok egy részében keresik. Azon
ban a déli országokban isi igyekeznek ezt 
az ipari terméket a könnyen termeszthető 
és bő termést adó olajnövények termeszté
sével nélkülözhetővé tenni. ’ Grafikonunk 
az ámbrás cet és a kéklbálna 1938 és 1950 
közti vadászati mértéke, valamint állomá
nyának csökkenése közti összefüggést áb
rázolja. A kékbáltnából 1967-ben már csak 
66 példány maradt, azóta egyesek szerint 
ez a faj talán már ki is veszett.

FEHÉRJE METANOLBÓL — BAKTÉRIU
MOK ÚTJÁN. Az ICI vegyi konszern 
üzembe állította Anglia első, metanolból 
nagyüzemi módszerrel fehérjét előállító 
gyártelepét. A Pruten néven forgalomba 
kerülő, évi 50—70 ezer tonnányi termék a 
Biil'linghamben létesült üzemből kerül ki. 
A baktériumokból készülő fehérjesűrít
mény metanolt használ energiaforrásul. Az 
egysejtű Methylotrophus methylotrophus 
baktériumtörzs tenyészetében a legna
gyobb nehézséget a metanolból, ammóniá
ból, egyéb szerves anyagokból és levegő
ből álló tápoldat más baktériumokkal való 
szennyeződései okozták. Az 1300 köbméter 
befogadóképességű, nagynyomású, ciklikus 
fermentorral ellátott berendezésben 12 
évig tartó kísérletfejlesztést végre siker 
koronázta, amikor is sikerült a tenyészetet 
más baktériumoktól mentesen tartani.

UGRÖVILLÁSOK MINT KÖRNYEZET- 
MINÖSÉGJELZÖK. Az apró, szárnyatlan 
talajlakó ugróvillás rovarok (Collembola) 

az NSZK-beli Víz-, Talaj- és Levegőhigié
niai Intézetben Hans-Jürgen Spahr veze
tésével folyó kísérletek eredményei szerint 
a talaj vegyi anyagokkal való szennyező- 
dési mértékét kitűnően jelző indikátor
szervezeteknek ígérkeznek. Ezekből a vil- 
lásfarkú ősrovarokból 1 liter talajmintá
ban 4500 példányt is megszámoltak már a 
kutatók. Azt is kiszámították, hogy az 
emésztőcsatornájukban élő baktériumok 
révén szétbontott talajból 100 000 ugróvil- 
lás. mintegy 180 köbcentiméter humuszt 
halmoz fel. A talajba beszívódott kemiká
liák különböző adagjaira a kísérleti célra 
laboratóriumban tenyésztett ugróvillás ro 
varok más-más teszt-rekaciókat mutatnak 
(elhúzódó lárvátejlődési szakasz, vedlési 
zavarok, szaporodás elmaradása). Ezek a 
reakciók a kutatókat időben a talajkároso
dás kezdetére figyelmeztetik — írja a Kos
mos 1981. évi 11. száma.
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HEGYIGORILLA-MENTÖAKCIÖ. Az itt 
látható bankjegyet — amelynek értéke 
1000 amafranga, mely kb. 300 forintnak fe
lel meg — a közép-afrikai Moon-hegység 
tájékán levő kis állam, Ruanda kormá
nya nemrég bocsátotta ki. Az a tény, hogy 
a kormányzat a Moon-hegyvidék nagy
mértékben megfogyatkozott hegyi gorilláit 
ábrázolja új bankjegyein, jelzi az ország 
vezetőinek ama eltökéltségét, hogy min
dent elkövetnek a hegyi gorillák utolsó 
menedékének szigorított védelmében, s e 
bankjeggyel is demonstrálja a hegyigoril- 
la-mentőakció hathatós támogatását. Ezt az 
akciót a Fauna and Flóra Preservation So- 
ciety (fauna és flóramentő szövetség) 
1978-ban indította el és bírta rá a ruandai 
kormányt a hegyigorilla-populációk élőhe
lyének nemzeti vadvédelmi parkká (Vol- 
canoes National Park) nyilvánítására. Ta
lán a „huszonnegyedik órában” történtek 
meg a szigorú intézkedések a hegyi goril
lák megmentésére, hiszen egész állomá
nyukat már csak 250 egyedre becsülik, de 
a vadőrök szerint tényleges állományszá
muk ennél is kevesebb.

JERMAK NYOMÁBAN. Szibéria egykori 
felfedezője és meghódítója, Jermak és ko
zákjai nyomán geológusok és turisták né
pes csoportja indult Nyugat-Szibériába, 
hogy megismételje a nevezetes út egy ré
szét. Jermak, aki Oroszország számára jó
részt birtokba vette Szibériát, pontosan 
400 éve, 1581 szeptemberében indult útnak. 
A mostani expedíció célja az, hogy hidro
lógiai, meteorológiai és környezetvédelmi 
megfigyeléseket végezzenek.



A Bükk kisfennsiki részén, a kaszási víznyelőtől keletre 
a barlangkutatók csepkőbarlang nyílására bukkantak.
A barlang föltárása - kisebb szünetekkel - 1978-ig tartott, 
de még most sem fejeződött be teljesen. Cikkünk 
a Bükkfensik barlangjaival és köztük elsősorban a még 
nem látogatható Lilla-barlanggal és kutatásának izgalmas 
körülményeivel ismerteti meg az olvasót.

A Lilla-barlong 
bejáratát még 
vasrács védi

\Lilla-barlang a Kisfennsíkon
Bükk az Északi-Középhegység legta
goltabb, legmagasabb, erdővel takart, 
mészköves formákkal szaggatott 
karsztos röghegysége. Kristályos 

alaptömegét az alsó karbontól a juráig ten
ger borította, aminek következményeként 
paleo- és mezozoos üledékek: karbon és 
permkori agyagpala, mészkőpala, zöldes
szürke alsó triász pala és legnagyobbrészt 
triászkori szürke mészkő és dolomit rakó
dott le. Az üledék-fölhadmozást követő 
hegységképződés, a triász és krétakori 
szerkezetképző mozgások gyűrődést, a har
madkori változások töréseket és vetődése
ket hoztak létre. Az ezt követő tönkösödés 
után a pliocénban és pleisztocénban a Ma- 
gas-Bükk mészkőfennsíkja magasan az 
erózióbázis szintje fölé emelkedett. A moz
galmas földtörténeti múlt rendkívüli alak
tani változatosságot eredményezett, mely
ben a hegység zárt mészkőplatója külön 
egységként tekinthető. A tönkösödést kö
vetően a fennsíkot, karsztosodás formálta: 
töbrök, uvalák, karrmezők s földalatti 
barlangrendszerek keletkeztek. A pleiszto
cén korszak végén kialakuló völgyek suga
ras hálózatukkal felbontották a Magas- 
Bükk középhegységi vonulatait és domb
jait, és közülük egy, a Garadna eróziós 
völgye a fennsíkot az északi, alacsonyabb 
Kisfennsíkra és a déli, magasabban ki
emelt Nagyfennsíkra osztotta.

Hogyan alakult 
a karsztformakincse?

A Bükk karsztterületén megközelítőleg 
600 barlangot tartanak számon. Mivel a 
barlang gyűjtőfogalom, így fogalomköre 
rendkívül tág határok között mozog. Ezért 
a hatszázas értékrendben a pár méteres 
sziklaodútól a nagy barlangrendszerekig 
minden természetes üreg benne foglaltatik. 
Ennél sokkal többet mond az a megköze
lítés, melynek alapján országunk karszt
területeinek 200 méter hosszúságot meg
haladó vagy 50 méternél mélyebb barlang
jait veszik számba. Ez a behatárolás a 
Bükkben 50 körülire szűkíti a barlangok 
számát. Az 1000 méteres hosszúságot még 
5 barlang haladja meg, a 3 km-t viszont 
csak egy éri el. A legtöbb barlang föltá
rása természetesen nem befejezett, hosz- 
szuk növelhető, a hegység nagy vízrend
szereinek figyelembevételével, a technikai 
eszközök és erők koncentrálásával pedig 
újabb barlangrendszerek fölfedezésére szá
míthatunk. A Garadna, a Szalajka, a Szin- 
va és a tapolcai vízrendszerek kutatása 
mindenesetre eredménnyel biztat.
A Kis- és Nagyfennsík járatrendszereinek 
különbsége fejlődéstörténeti okok miatt 
szembetűnő. A plató uralkodóan vertikális 
tagozódásé barlangjaival szemben a Kis- 

fennsík üregei horizontálisak. E különbség 
okát a vízgyűjtő területek és karsztforrás- 
fakadási szintek magassági eltérései adják 
A Nagy fennsíkon a jelentős magasságkü
lönbség a barlangok hasadékjellegét okoz
za, 'melyhez a koptató, keményebb kavics
tömeg hiánya is hozzájárul. Nagyobb ter
mek itt csupán a barlangok befolyási zó
náiban és az erózióbázis, a források faka
dási szintje közelében alakultak ki. A kis- 
fennsíki barlangok ezzel szemben kisebb 
mélységben helyezkednek el és eróziós jel
legűek. A terület ugyanis a szarmata kor
szakban az északról behatoló vízrendsze
rek ütközőpontjaként szolgált, s a gyakori 
elöntések során kvarckavics hordalék ra
kódott le. A színlős, meanderes (kanyaro
kat leíró) járatok erőteljes erózióra utal
nak. Ezek hatása a nagyméretű termek ki
alakulásában is közrejátszott. A felső plio- 
cén kiemelkedés, melynek egyes fázisai a 
Kölyuk I—II—III. barlangok behatóbb 
vizsgálatával behatárolhatók lennének, 
megszüntette a kvarckavics utánpótlásá
nak lehetőségét. Ezt követően gyors ütem
ben megindult a barlanghálózat eliszapoló- 
dása, féltöltődése. Ennek következtében a 
kutatások ma a Kisfennsíkon nem járhat
nak látványos feltárási eredményekkel. A 
magasra kiemelt, hajdani forrásbarlangok 
közül néhány a paleolit és neolit emberé
nek lakóhelyéül szolgált, s éppen feltöltő- 
désük keltette föl a kutatók érdeklődését.
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Barlangok a Kisfennsíkon

A Szinva jobb partjáról, keletről nyugat 
felé haladva, a Kisfennsík peremvidékén 
számos, főleg kitöltésükről jól ismert bar
lang található. A Herman Ottó-barlang és 
kőfülke, a Puskaporost köfülke, a Szinva- 
szoros barlang az elsők azok sorában, ahol 
módszeres kutatás eredményeként gazdag 
jégkori faunára utaló leletek és az aurig- 
naci kultúrához tartozó kvarcporfir eszkö
zök kerültek a felszínre. A Szeleta-tető 
barlangjának Kadié Ottokár által 1906- 
ban megkezdett ásatása például a teljes 
rétegsor föltárása után a jégkori faunát 
illetően kibővítette ismereteinket, s végül 
egy sajátos kőipar, a Szeleta kultúra meg
ismeréséhez vezetett.
A Szeleta kelet-északkeleti oldalában két 
folyosóbarlang, a tető legkeletibb töbrében 
pedig a Szeleta-zsomboly helyezkedik el.
A Forrás-völgyben a Felső-forrásig egy
más után sorakoznak a jégkori faunama
radványok révén ismert kisebb-nagyobb 
üregek: a Királykúti sziklaodú és szikla
üreg, a Forrás-völgyi sziklaüreg és bar
lang, a Kecske-lyuk és Büdöspest bar
lang. A Kaszás-réten a Kaszás-kút forrás
vize a Kaszásréti visszafolyóban tűnik el. 
Tőle északra a Kőlyukgalya-zsomboly, még 
északabbra a Vértes László által kutatott, 
s legrégibb ősemberi településnyomokat 
őrző Lambrecht Kálmán-barlang, a Kö- 
lyuk-galya délkeleti oldalában a Kőlyuk- 
barlang, néhány méterre pedig a Hille
brand Jenő-barlang őskori karcokkal dí
szített járatai nyílnak.
A Kőlyuktól nyugatra az Udvarkő függő
leges szakadékbarlangja nyújt nem min
dennapi látványt. Ez ma már — akár a 
Csókásréti-barlang — nem működő víz
nyelő.
Az elmúlt 20 év alatt a Kisfennsíkon há
rom új, cseppkövekkel dúsan díszített na
gyobb barlang föltárására került sor. 1963- 
ban Kositszki, Lukácsik, Várszegi egy szin
tén nem működő víznyelő kibontásával 
megtalálták a Vénusz-barlángot, mely 550 
méteres hosszúságával a Kisfennsík leg
hosszabb barlangja. Tipikusan eróziós jel
legű, jelentős része eliszaposodott. Gazdag 
cseppkőképződményeit pár esztendő lefor
gása alatt teljesen kirabolták. Szeremlei 
Szabolcs vezetésével 1973-ban a Barátság
kerti visszafolyó 120 méter hosszú, erősen 
iszapos vízjáratának átbontásával a hegy
ség legnagyobb (70 méter hosszúságú és 25 
méter szélességű), cseppkőképződmények
kel díszített termét tárták föl. Mivel a 
barlang bejárati része nehezen járható, 
egyelőre megőrizte cseppkőkincsét. A 
harmadik legjelentősebb karsztszú időt 
vett igénybe, s szakaszosan történt. 
A kaszást visszafolyótói keletre a szik
lás hegyoldal vastag, világos ladini mész
kövében, humusszal csaknem teljesen 
feltöltött, „rókalyukszerű” üreg kutatását 
1970-ben a Miskolci Bányász barlangkuta
tói kezdték el. A bejárattól két irányban 
14 méter hosszú kutatóárokkal igyekeztek 
a terem vagy termek méreteit megállapí
tani. A több ponton észlelhető, aktív víz
járásra utaló eróziós formajegyek alapján 
jelentős fölfedezésre lehetett számítani. A 
föltárás során előbukkanó cseppkőkép
ződmények védelme ekkor még nem volt 
biztosítható, ezért a kutatás 1978 őszéig 
szünetelt. Ezután azonban egy nyolcméte
res iszapos patakmeder kitisztításával öt 
barlangkutató (Várszegi, Mélypataki, Be- 
tes, Vigyó, Kasza) bejutott a nyitott jára
tokba, s közel 100 méter hosszon haladt
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Cseppkőerdő

A Fonóorsó nevű cseppkő

Az Anonymus és a szoborpanoptikum 
(Várszegi Sándor felvételei)

előre. A kutatók a barlang védelmében le
mondtak a szokásos publikációról, s min
den expedíció befejeztével, jelentős több
letmunkával a járatot eltömték. Ennek kö- 
szönhető^ hogy a cseppkőképződmények 
mind a mai napig épek maradtak. A be
járatot jelenleg már vasrács védi.

A bejárat a korábban teljesen eliszaposo
dott Atlantisz-teremben szélesedik ki, 
melynek északi részén északnyugati irány
ból 3 méter széles és a feltöltődés miatt 
nem tudni milyen magas egykori patakme
der érkezik a Mátyás Király nyoma néven 
ismert ellipszis alakú hegy felől. A terem 
vonalát elhagyva 90 fokos fordulat után 
észak-keleti irányt vesz föl, s néhány mé
ter után a Remény-terem bejáratánál a 
barlang mennyezetéről sündisznószerűén 
nőtt sztalaktit erdő alatt folytatja útját. A 
függő cseppkövek sokasága rendkívül vál
tozatos alakú. A barlang életében bekövet
kezett csapadékszegény és csapadékos idő
szakok váltakozása a Remény-terem falán 
baldach inszerű sátortetőt hozott létre. A 
Kőkapun áthaladva az Orgona-terembe ér
kezünk, melynek bordás cseppkőlefolyásait 
megkocogtatva a csengő üveghangtól a ha
rang kongó hangjáig terjedő hangskálában 
gyönyörködhetünk. Az Orgona-termet el
hagyva teljes szépségében tárul föl a 
Cseppkő múzeum. A 25 méter hosszú és 
14 méter széles terem bejáratát a Leopárd 
őrzi. Néhány lépés után a Gólem nevű 
óriás sztalagmit-matuzsálem áll őrt. Ke
rülete 8, magassága 3 méter. A Borsóköves 
úton a dús cseppkövesedés miatt szinte 
alig lehet a barlang talajára lépni. Jobb

ról a méteres vastagságot is meghaladó, le
dőlt cseppkőoszlop torzója hever, melyet 
föltehetően nagy erősségű földrengés pusz
tított el. A csuklyás Anonymus szoborra 
koppanva hullanak a vízcseppek. A szobor
panoptikum lélegzetelállító látvány. Itt a 
Rokokó babától a Tengerszemü hölgyig 
különböző nagyságú cseppkőszobrok ra
gadják meg az emberi fantáziát. A barlang 
mennyezetét lecsüngő sztalaktitok, a terem 
délnyugati sarkát pedig a földrengést túl
élő Pisai ferde torony uralja. A barlangi 
„út” a Gyöngyvár nevű képződmény mö
gött induló ferde sziklafalon, majd egy 6 
méter mélységű aknában,' végül fosszilis 
patakmederben folytatódik. A több méter 
magasságú Cseppkő-zuhatag, majd a Kő
szfinx mellett élhaladva a jelenlegi feltáró 
kutatások színhelyére, a Fantázia-terembe 
érünk. Visszafelé haladva újra a Cseppkő 
múzeumba vezet az út. A Gyöngy várat el
hagyva a terem keleti fala mentén a Böl
csek kövére kell fölkapaszkodni. Távolabb 
a Bagolyvár, a Pálmatörzsek és a Világító
torony képződményei láthatók. Két szom
szédos Pálmatörzs tetejére a „barlangi 
szobrász” modellként a Bükki Vénuszt és 
a Szakállas Professzort ültette. Az út zá
róakkordjaként összenőtt szalmacseppkö
vek, majd újabb görbecseppkő-kombiná- 
eiók következnek, mígnem a Remény
termen át ismét elérjük a felszínt.
Előkerül a barlangi térkép. Rögzítjük a lá
tottakat, s közben arra gondolunk, hogy a 
Nagy Vakond-ág sokat sejtető járatvégző
dése mögötti ismeretlen szakaszok milyen 
új titkokat rejtegethetnek még?

A 18/1961. sz. törvényerejű rendeletből, 
mely a természet objektumainak megóvá
sát írja elő, értesülhetünk arról, hogy min
den barlang külön rendelet nélkül véde
lem alatt áll. A barlangok fölfedezését be 
kell jelenteni az OKTH-nak, s a kutatá
sokra is csak a területileg illetékes felügye
lőségek adhatnak engedélyt.
A barlangok számos funkciója közül az 
egyik legfontosabb, hogy az érdeklődők 
számára kikapcsolódást, pihenést, szórako
zást, látványukkal esztétikai élményt nyújt
sanak. Sajnos, a legnagyobb veszélyt ezen 
képződményekre a nem kulturált módon 
történő barlanglátogatás jelenti. Az „alkal
mi” barlangászok, a kereskedő „műgyűj
tők” fosztották ki a Vénusz csodálatos, 
cseppkövekben gazdag járatait, s turkál
nak illegálisan, szakszerűtlenül ma is a 
Szeleta és Kőlyuk barlangok rétegeiben. A 
látogathatóságot fönn kell tartani, de csak 
úgy, hogy a tudatlan pusztítókból a bar
langkutatásban jártas, felelősségérzettől át
hatott, az értéket tiszteletben tártó és védő 
embereket kell nevelni. Amíg ez nem va
lósul meg, a könnyen megközelíthető bar
langokat a Lilla-barlang példáját követve 
le kell zárni! Ez természetesen nem jelent
heti a laikusok végérvényes kitiltását, csu
pán addig marad fönn ez a korlátozás, 
amíg a tömegigényeket nem tudjuk kultu
rált módon kielégíteni.

VARSZEGI SÁNDOR - 
RÉPASI GÁBOR - GYULAI IVÁN
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Hqzqí krónika

További intézkedéseket sürget az OKIT 
a Balaton 
vízminőségromlásának megfékezésére

A békásmegyeri 
lakótelep 
nagyon hangos

Az Országos Környezet- és Természetvé
delmi Tanács múlt év november 3-án újra 
foglalkozott a Balaton környezetromlásá
nak megállítására a VI. ötéves tervidő
szakban kitűzött tanácsi és tárcafeladatok 
egyeztetésének és néhány halaszthatatlan 
intézkedés előtérbehelyezésének kérdésé
vel.
A minisztertanácsi javaslattevő testület el
nöke, Straub F. Brúnó akadémikus elnök
letével megtartott tanácskozás többek közt 
megállapította, hogy a vízminőségromlás 
megállítására egyértelműen szükséges in
tézkedések terén nincs határozott döntés, 
vagy előrehaladás a szennyvíziszap meg
felelő elhelyezése, illetve hasznosítása, va
lamint a hígtrágyát termelő régióbeli ál
lattartó telepek ártó hatásának megszün
tetése terén. Arról sincs döntés, hogy a 
több ezer szennyvízszikkasztó kijavítása 
vagy a csatornázás fejlesztése jelent-e gaz
daságosabb megoldást a még csatornázat
lan területek szennyező forrásának felszá
molására, továbbá milyen intézkedés vagy 
hitelkonstrukció segítheti elő a csatorná
zási társulások alakításának meggyorsítá
sát.
A vízügyi szervek mérési eredményei 
alapján a Tanács megállapította, hogy a 
Balaton eutrofizációja az elmúlt évtized
ben jelentősen előrehaladt, s ennek az 
egyre fokozódó vízminőségromlás kritikus 
tényezője a tóba a befolyókon, szennyvíz- 
gödrökön és a talajvízen át bejutó foszfor. 
Az eutrofizáció megállításának leggazdasá

gosabb módja a szennyvízcsatornázás és 
olyan szennyvíztisztítás, amely a foszfor 
eltávolítását is megoldja.
Az OKTT határozatában kérte fel az érin
tett tárcák vezetőit, hogy a jelen ötéves 
tervben a Balaton vízminőségromlásának 
csökkentése érdekében egy éven belül ké
szítsenek átfogó javaslatot a Balaton körül 
keletkező szennyvíziszap elhelyezésére 
vagy hasznosítására. Az érintett megyék és 
tárcák vezetőitől a csatornázatlan terüle
teken levő szennyvíztárolók átépítésének 
vagy azoknak szennyvízcsatornázással tör
ténő kiküszöbölésére megfelelő intézkedési 
tervet is kért. Felhívta továbbá az OKTT 
a Minisztertanács figyelmét, hogy a meg
levő szennyvíztelepeken a foszforeltávolí
tásra, valamint az állattartó telepek legár- 
tóbb hatásainak sürgős megszüntetésére a 
VI. ötéves terv második felében a határo
zatában megjelölt költségvetési többletki
adásra van szükség. Az OKTT ezenkívül 
tudomásul vette az Országos Vízügyi Hi
vatal elnökének tájékoztatását az V. öt
éves terv vízvédelmi eredményeiről és a 
VI. ötéves tervre kidolgozott feladatokról. 
Foglalkozott még a tanácsülés a környe
zetvédelmi szabálysértések elbírálásáról 
szóló előterjesztéssel, a környezetvédelmi 
kutatási K—5 célprogram V. ötéves tervi 
eredményeinek értékelésével, valamint a 
VI. ötéves terv környezetvédelmi célkitű
zéseinek áttekintésével.

A világ tavainak 
eutrofizációja, 
illetve 
foszforterhelése 
több mint ötven tó 
adatai alapján. 
A két kihúzott vonal 
közötti területen 
mezotróf, a „túlzott" 
felett eutróf a víz. 
Az x érték a 
Balaton átlaga, az 
egyes körök (o) 
alulról felfelé 
a siófoki, a középső, 
a szigligeti és a 
keszthelyi medence 
jelenlegi értékei. 
(Az Országos 
Környezet- és 
Természetvédelmi 
Tanács határozati 
javaslatának 
grafikonmelléklete) 

Figyelemre méltó az a tanulmány, amelyet 
a HNF Környezetvédelmi Munkabizottsá
gának Természet- és Tájvédelmi Albizott
sága vitatott meg a múlt év október 23-án, 
a HNF központi székházában. Az anyag
ban a Városépítési Tervező Intézet (VÁTI) 
csendvédelmi csoportja az épülő békásme
gyeri lakótelep zajszennyezettségét vizsgál
ta. Mint a szakemberek elmondották, ná
lunk is mind nagyobb zajterhelés éri a la
kosságot, amely a forgalmas utak mentén 
még az éjszakai nyugalmat is zavarja. Az 
ebből eredő stresszhatás következményei 
pedig megfigyelhetők a vizsgált lakótele
pen is, ahol a tervek szerint 1985-ben már 
55 ezren élnek majd. Nálunk ezúttal elő
ször készült olyan esettanulmány, amely a 
települési környezet komplex zajszennye
zettségét tárja fel, s egyúttal javaslatot is 
tesz a károsodások mérséklésére. Ez annál 
is inkább fontos, mivel e fővárosi lakóte
lep lakásainak több mint 50 százalékát a 
megengedettnél nagyobb zajterhelés éri. A 
fő zajforrás a lakótelepen átáramló hatal
mas forgalom, amely az M 11-es úton, a 
HÉV-pályán s a régi 11-es út nyomvonalán 
zajlik. A zajterhelés csökkentésére a terve
zet szerzői fontos javaslatokat tettek, ame
lyeket ajánlatos lenne folyamatosan beépí
teni a költségvetési tervekbe. Megemlítet
ték többek között a forgalomkorlátozást, a 
sebességosökkentést, az épületek utólagos 
zajszigetelését, zajvédő dombok emelését, s 
ötletként (alighanem a komolyabb mérle
gelést mellőzve) az autóutak befedését 
könnyűszerkezetes elemekkel. A vita során 
elhangzott az is, hogy itt a zajszennyezés 
megszüntetésé 5,4 milliárd forintot igé
nyelne, ezért csak lassú javulásra lehet 
számítani. A sűrű beépítettség miatt zaj
védő erdősávok kialakítására még gondol
ni sem lehet, mivel legalább 50 méter szé
les erdőállomány okozna észrevehető vál
tozást. Javasolták azt is, hogy a leendő la
kástulajdonosokat és bérlőket anyagilag 
jobban be kellene vonni a zöldfelületek 
építési és fenntartási költségeinek fedezé
sébe. A zajártalom megelőzésének reális 
lehetősége van abban az esetben, ha már a 
tervezés idején figyelembe veszik a szak
emberek a lehetséges zajforrásokat, a leen
dő lakók ezzel kapcsolatos igényeit. Az em
lített lakótelep tervezésében közvetlenül 
résztvevő szakemberek jelenlevő képvise
lői azt is megemlítették, hogy bár annak 
idején még időben jelezték a hatóságoknak
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a zajveszélyes gócokat, az Országos Épí
tésügyi Szabályzat jelenleg még érvény
ben levő előírásai nem tették lehetővé ezek 
figyelembevételét. Ezért e jogszabályok 
mielőbbi módosítását sürgették a további 
fölösleges pénz pocsékolás megelőzésére.

G. M.

Rendelet 
a veszélyes 
hulladékokról
Az emberi környezet védelmére 1976-ban 
hozott II. törvénycikk keretében megjelölt 
jogszabályozási szektorok közül múlt év 
november közepéig a vízre, a talajra, a le
vegőre, az élővilágra (természetvédelem) 
hatályos rendeletek alapján lehetett jogi 
érvényt szerezni a környezet ezen kompo
nensei védelmének. Csupán a veszélyes 
hulladékok megfelelő elhelyezésére és ár
talmatlanítására, valamint a csendre hiá
nyoztak még szabályrendeletek. A Minisz
tertanács 1981. november 12-i ülésén elfo
gadta és jóváhagyta az Országos Környe
zet- és Természetvédelmi Hivatal által elő
terjesztett, a veszélyes hulladékok elhelye
zéséről és azok ártalmatlanításával kapcso
latos tevékenységről szóló rendeletterve
zetet.
Magyarországon évente mintegy 6 millió 
tonna olyan hulladék keletkezik, mely az 
ember környezetére, ezzel annak egészsé
gére és persze a természeti környezetre is 
közvetlen veszélyt jelenthet. Ebből körül
belül 300 ezer tonna hulladék erősen mér
gező hatása miatt igen veszélyes, és ezért 
különös figyelmet, óvatos — speciális fel
készültségű — kezelési módot igényéi.
A Minisztertanács által törvényerőre emelt 
rendelet a környezetvédelmi törvénnyel 
összhangban a termelők kötelezettségévé 
teszi a veszélyes hulladékok ártalmas ha
tásainak megelőzését. Alapvető szabályo
kat állapít meg az ilyen hulladékok kelet
kezésének ellenőrzésére, átmeneti tárolá
sára, szállítására és ártalmatlanítására. A 
rendelet intézkedései szorgalmazzák, hogy 
a vállalatok érdekeltségének megteremté
sével az e célra szóba jöhető hulladék - 
anyagokat a jelenleginél nagyobb arány
ban vezessék vissza a termelési folyamat
ba. A rendelet végrehajtásával elérendő 
célt szolgálja az igen szigorú és pontos 
könyvelést kívánó hulladéknyilvántartási 
rendszer, valamint a veszélyes hulladékok 
kezelésével kapcsolatos szabályok megsze
géséért kiróható bírság. Egyébként e jog
szabályok megszegéséért akár a személyi 
felelősségre vonás lehetőségére is mód nyí
lik.

L. GY.

Nagy 
érdeklődés 
kísérte 
jubileumi 
fotókiállításunkat
Múlt év november 16-án nyitotta meg a 
TIT Természettudományi Stúdiójának eme
leti aulájában dr. Gonda György állam
titkár, az Országos Környezet- és Termé
szetvédelmi Hivatal elnöke a BÚVÁR ju
bileumi fotókiállítását, mely Az ember és 
környezete, illetve Ember és természet té
macímeken meghirdetett országos fotópá
lyázat díjnyertes és kiállításra minősített 
alkotásain kívül az 1956-ban felújított 
BÜVÁR múltjának és jelenlegi munkájá
nak érdekes dokumentumait, Valamint té
maköreit is sokrétűen tárta a látogatókö
zönség elé. Bánffy György érdemes művész 
szavalata, majd a negyedszázados lap mun
kájának jelentőségét és a kiállítás gazdag 
anyagát méltató megnyitóbeszéd után ke
rült sor a négy kategóriában meghirdetett

Dr. Gonda György 
államtitkár 

megnyitó beszédét 
tartja. Tőle balra:

Bánffy György 
színművész és 

Ballér Miklósné, 
a BÚVAR 

Közönségszolgála
tának vezetője. 

Jobbra: dr. Lányi 
György főszerkesztő 
és dr. Hortobágyi 

Tibor, □ 
szerkesztő 

bizottság elnöke

Részlet a díjnyertes képek tablóiból. 
(Sárközy György felvételei)

A Lambrecht alapította 
régi BÚVÁR és a TIT 
által újraindított folyóirat 
címlapjai 
a kezdő tablófalakon

pályázat díjainak és okleveleinek ünnepé
lyes átadására.
Lapunk huszonöt éves sajtómunkája során 
A hónap fotója című folyamatos pályáza
ton kívül kilenc alkalommal hirdetett meg 
szakmai zsűri által elbírált országos fotó
pályázatot. A mostanit az 1979-ben meghir
detett és 1980-ban díjazott Környezetünk 
védelmében című fotópályázatunk előzte 
meg. A jubileum alkalmából egy fődíjjal 
és négy kategóriában 4—4 díjjal márciusi 
számunkban! meghirdetett pályázatunkra 
387 pályázó 1548 képet küldött be. Közü
lük a helyezést nyert színes diapozitívokat 
folyamatos diavetítéssel mutattuk be. A 
kiállító csarnok közepén levő vetítőterem
ben a kiállítás meghívómelléklete szerint 
és a napilapok által is jelzett időpontok- 

bán környezet- és természetvédelmi kisfil- 
meket, valamint hangosított diasorozatot 
(Kapocsy Györgynek a Hortobágyi Nemze
ti Parkról készült kitűnő alkotását) mutat
tuk be.
A jubileumi kiállítás témái, művészi kép
anyaga és leporellószerű ízléses dekoráció
ja a megnyitóünnepség és a kéthetes nyit- 
vatartás’ kb, Ötezer látogatójának elismerő 
szavai és emlékkönyvben megörökített vé
leményei, nem utolsósorban a sajtó és a 
televízió (Tv-Híradó) kritikai értékelése 
szerint általános tetszést aratott. A múlt év 
november 30-án zárult kiállítás — mely a 
BÜVÁR-nak bizonyára sok hívet szerzett 
— a továbbiakban közkívánatra megyéről 
megyére vándorol majd, tovább terjesztve 
gazdag és szép anyagával a környezet- és 
természetvédelem eszméjét, tovább szol
gálva korunk e mind jobban szélesedő tár
sadalmi mozgalmának ügyét.
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Hazai krónika

Vizivad-védelem nemzetközi szinten

interjút készíteni G.

A Nemzetközi 
Vízivadku- 

tató Iroda (IWRB) 
október 26. és no
vember 1. között 

Magyarorszá
gon rendezte meg 
rendes évi konfe
renciáját és tudo
mányos tanácsko
zását. Ebből az al
kalomból sikerült 

W. Matthews-zal, az 
iroda jelenlegi elnökigazgatójával. Ebből a 
beszélgetésből emelünk ki néhány érdeke
sebb részletet.
BÚVÁR: Milyen feladatot tölt be az 
IWRB a nemzetközi természetvédelmi 
munkában?
Matthews: A Nemzetközi Vízivadkutató 
Iroda 1947-ben alakult, de csak 1962 óta 
tölti be az önálló nemzetközi természetvé
delmi szervezet szerepkörét. Legfőbb fel
adata a vízimadárfajok és vízimadár-élő- 
helyek nemzetközi védelmének és e vé
delem gyakorlati összehangolásának irá
nyítása. Ennek érdekében hívjuk össze 
évente azt a konferenciát, melynek most 
Magyarország adott otthont.
BÚVÁR: Mért éppen Magyarországra 
esett a választás?
Matthews: Az Önök országa az IWRB ala
pító tagjai közé tartozik, és az utóbbi évek
ben a természetvédelemben, ezen belül a 
vízivadvédelemben jelentős eredményeket 
ért el. 1965-ben már jártam Magyarorszá
gon a Magyar Madártani Egyesület ven
dégeként, és meggyőződhettem arról, hogy 
a magyar szakemberek mind az élőhelyek, 
mind a fajok védelme terén sikereket 
mondhatnak magukénak. A konferencia 
lehetőséget nyújt arra, hogy ezekkel az 
eredményekkel a résztvevők is megismer
kedhessenek.
BÚVÁR: Mi a jelenlegi tanácskozás fő 
feladata?
Matthews: Elsősorban a vadvizes terüle
tek fokozott védelmére alakult úgyneve
zett Ramsar-i egyezmény eddigi tevékeny
ségével és problémáival foglalkozunk. Eh
hez az egyezményhez Magyarország 1979- 
ben csatlakozott 30 000 hektár védett terü
lettel. A tanácskozás során kitértünk az 
Iránban létrejött Ramsar-i egyezmény 
problémáira is, melyek az utóbbi időben 
jelentős fejtörést okoztak az Irodának. El
sősorban pénzügyi nehézségekről van szó, 
hiszen a jelenlegi világgazdasági helyzet
ben a kormányok nem akarnak pénzt ad
ni természetvédelmi célokra. Most azt 
akarjuk elérni, hogy a tagországok az ed
diginél nagyobb anyagi eszközökkel járul
janak hozzá az egyezmény sikeréhez. Már 
csak azért is növelni kell a rendelkezésre 
álló pénzösszeget, mert a fejlődő trópusi 
országokban a vízivadvédelem nehéz hely
zetben van. Szakember- és pénzhiány, 
megkövesedett hagyományok gátolják az 

előrelépést. Ezekben az országokban nincs 
kialakult természetvédelmi gyakorlat, mi 
küldünk oda^ szakembereket. Mindehhez 
természetesen pénz kell. A tudományos 
szimpózion a vadlúdvédelem kérdéseivel 
foglalkozik. Remélem, sikerrel.
BÚVÁR: Milyen hatással volt a Ramsar-i 
egyezmény a résztvevő tagországok kor
mányaira?
Matthews: Szerénytelenség nélkül megál
lapíthatjuk, hogy az IWRB a Nemzetközi 
Természetvédelmi Unióval (IUCN) és az 
ENSZ környezetvédelmi programjával 
(UNEP) közösen elérte, hogy az illetékes 
kormányok a nemzetközileg védett vadvi
zes területeken csak az Iroda engedélyé
vel végeznek természetátalakító munkát. 
BÚVÁR: Mi az oka annak, hogy két olyan 
jelentős európai állam, mint Franciaor
szág és Spanyolország nem tagja a Ram
sar-i egyezménynek?
Matthews: Ennek elsősorban adminisztrá
ciós okai vannak, de a jelenlegi konferen
ciára ők is elküldték megfigyelőiket; Spa
nyolországból például hárman is érkeztek, 
örvendetes, hogy a fejlődő országok, így 
például Tunézia, Szenegál is rendszeresen 
képviseltetik magukat az IWRB tanácsko
zásain. A fokozódó érdeklődés reményt 
nyújt arra, hogy a Ramsar-i egyezmény
ből a jövőben önálló természetvédelmi 
szervezet alakul.
Az IWRB-tanácskozás résztvevői a hiva
talos program végeztével megismerkedtek 
a Hortobágyi és a Kiskunsági Nemzeti 
Park nevezetességeivel. Ezenkívül a déva- 
ványai túzoktelepet és a kardoskúti ter
mészetvédelmi területet is meglátogatták.

CSERI REZSŐ

Miért zárt be 
a budapesti 
botanikuskert?
Aki az -elmúlt hónapokban a budapesti 
Egyetemi Botanikuskertbe látogatott, a 
kert bejáratához érve kellemetlen megle
petésben volt része. Egy csöndben kihe
lyezett tábla fogadta a látogatókat, amely 
szerint ez a több mint két évszázados in
tézmény bizonytalan időre bezárta kapuit. 
A magasabb házak lakói viszont a vár
falhoz hasonló kőkerítés mögé látva még 
„parkrongálásról”, „fairtásról” is beszél
tek. Tény: aki a tilalom ellenére mégis be
merészkedik a kert területére, azt eléggé 
lehangoló látvány fogadja. Ott ahol egy
kor a Pál utcai fiúk vörösingesei tanyáz
tak, s néhány esztendővel ezelőtt magam 
is időztem, feltúrt munkagödrök, épület
maradványok szomorítják a növényvilág 
barátait. Mint dr. lsépy István egyetemi 
adjunktus, az intézmény vezetője elmon

dotta, a szükségessé vált felújítási, korsze
rűsítési munkálatok miatt kellett egyelőre 
bezárni a kertet. Mint megtudtuk, lénye
gében befejeződtek az épületek, üveghá- ■ 
zak munkálatai, az új berendezés máris 
sikerrel vizsgázott. A régi, elavult üveg- 
házakat nagyrészt már lebontották, helyü
kön közel 650 négyzetméter alapterületű, 
elemes rendszerű üvegház épült. Automa
tikus klímaszabályzók biztosítják majd a 
több ezer orchidea, pozsgásszárú és más 
növénykülönlegesség számára a szükséges 
környezeti feltételeket. Az építkezés miatt 
egyúttal szükségessé vált néhány fás szárú 
növény átültetése, eredeti környezetének 
megváltoztatása. Itt azonban szó sincs fa
irtásról, mivel minden fiatal fát sikerült 
biztos helyre átültetni, az idősebbeket pe
dig palánkokkal védik a sérülésektől. 
Megemlítette, hogy a három hektárnyi 
park növényállományát is felújítják majd. 
s. a megfiatalított rendszertani gyűjtemény, 
valamint a nálunk fellelhető élőhelytípu
sok bemutatását szolgáló növényegyüttesek 
így jobban szolgálják az ismeretterjesztést 
is. Minden növényt névtáblával látnak el, 
s terveikben szerepel, hogy az építési mun
kálatok befejezése után iskolai foglalko
zásokat is tartanak az intézmény falai kö
zött. A kert vezetője szerint feltehetően 
már a jövő év elején gyönyörködhetnek a 
növények kedvelői a szépen felújított, gon
dozott botanikus kertben. G. M.

Az egészséges 
Balaton ígérete
A közelmúltban írtam a balatoni szezon 
tapasztalatairól. Most olyan szerencsében 
volt részem, hogy e tapasztalatokat kiegé
szíthettem a BLB Környezet- és Vízvédel
mi Szakbizottságának ülésén elhangzottak
kal, ahol a közép-, dél- és nyugat-dunán
túli vízügyi igazgatóságok szakemberei 
számoltak be a Balaton vízminőségének 
alakulásáról, a gondokról és az eredmé
nyekről. Érdekes és tanulságos gondola
tok kaptak itt fórumot. Érdemes közülük 
néhányat kiemelni.
Mint ahogy előző írásomban is jeleztem, 
sok minden történt már a tó védelmében, 
de a víz minőségét fenyegető veszély még 
korántsem múlt el. A Keszthelyi- és Fűz- 
fői-öböl szennyezettsége az utóbbi 6—7 év
ben 31%-kal növekedett. Ezen az állapo
ton a 3 ütemre tervezett Kis-Balaton re
konstrukció bizonyára segíteni fog. De még 
mindig megmaradnak az állattartó telepek, 
mélyek állandó potenciális veszélyt jelen
tenek, különösen a déli part számára. Sze
rencsére a közeljövőben itt is várható elő
relépés. A MÉM az AGROBER-rel tanul
mánytervet készíttet a gondok megoldásá
ra. A 19 telep szennyvízelhelyezéséhez elő
reláthatóan 200 millió forintra lesz szük
ség. Ebből y3 részt a MÉM, V3 részt az 
OKTH vállal. A fennmaradó összeget a 
termelőszövetkezeteknek kell előteremte
niük.
Változatlanul nagy gond a csatornázás hiá
nya és a szippantott szennyvíz elhelyezé
se. A szippantott szennyvizet ugyanis nem 
mindenütt sikerülit olyan helyen lerakni, 
ahol megfelelőek a talajviszonyok. Emiatt 
gyakran jeleztek talajvíz-elszennyeződést. 
Jellemző a helyzetre, hogy mindmáig nincs 
bejelentési kötelezettség a szennyvízszip
pantásról. Bárki aki szippantókocsival ren-
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Állítsuk meg a Balaton eutrofizációjátl 
(Dr. Mészáros László fotómontázsa)

delkezik, űzheti az ipart, és ellenőrzés hiá
nyában sajnos gyakorlatilag oda helyezhe
ti a kocsik veszélyes rakományát, ahova 
akarja. Egyebek között ez is a VI. ötéves 
terv megoldandó feladatai közé tartozik. 
Gyökeres fordulatot azonban csak a 
szennyvíztisztító művek hálózatának bőví
tésétől és a meglévők kapacitásnövelésétől 
várhatunk.
Szerencsére nem hiába. A siófoki víztisz
tító mű a második ütem üzembehelyezésé
vel 10 000 m3/nap szennyvizet, az almádi 
7500 m3/nap szennyvizet tisztít majd. De 
addig is akadnak áthidaló megoldások. 
Ezek közé tartozik a badacsonyi csepeg
tető szennyvízöntözés, melyet jó ered
ménnyel máshol is alkalmazni lehetne. A 
lakosság körében alakuló szennyvízelveze
tő és csatornatársulások is sokat segíthet
nek. Sajnos ezeket eddig csak kevés helyen 
sikerült megszervezni. A 25 ezer forintos 
belépési díj sokakat elriaszt. Olyan meg
oldást kellene találni, mely az összes ér
dekelt számára elfogadható.
A tó szervesanyagban gazdag iszapjának 
eltávolítása is elkezdődött. A Keszthelyi
öböl iszapcsapdái és az itt végzett mély és 
partmenti sekél'ykotrások komoly eredmé
nyeket ígérnek. A Velencei-tóról áthozott 
speciális gép 30—40 cm-es meder mélyítés
re képes.
A tanácskozás résztvevői külön kiemelték, 
hogy az elkövetkező években a mezőgaz
daságnak a Balatonipart mentén át kell 
térnie a környezetkímélő technológiára. A 
kevesebb műtrágyát fölhasználó, átgondol
tabb talajművelés, a szakszerűbb növény- 
védőszerezés, a szőlőtelepítésnél alkalmaz
ható gyepes, védőtakarós eljárás jelentős 
szennyeződéstől kímélheti meg a Balaton 
vizét.
A VI. ötéves terv feladatai rendkívül sok
rétűek, és nagy szellemi és anyagi erők 
mozgósítását igénylik. De ha az érdekelt 
tárcák együttműködése végre zavartalan 
lesz, ha a kutatómunka eredményeit ösz- 
szehangolva a gyakorlatban is fölhasznál
ják, akkor joggal remélhető, hogy a Bala
ton, mint környezet védelmi téma lekerül 
az újságok hasábjairól. Hogy ez a remény 
nem irreális, azt ez a BIB-tanácskozás is 
bizonyította.

CS. R.

Eredményes 
továbbképzés
Két év után ismét egyhetes továbbképzé
sen vettek részt október 5-től 10-ig a me
gyei környezetvédelmi titkárok, a felügye
lőségek vezetői, a nemzeti parkok igaz
gatói, ezúttal a MÉM Mérnök- és Vezető
továbbképző Intézetben. Gazdag és válto
zatos programot állított össze az Országos 
Környezet- és Természetvédelmi Hivatal. 
Az előadásokon elhangzott kérdések élénk 
vitát váltottak ki.
Az időszerű gazdaságpolitikai kérdések te
kintetében részletes tájékoztatást kaptak a 
magyar népgazdaság jelenlegi helyzetéről, 
külön kiemelve az ipar és a mezőgazdaság 
hozzájárulását a nemzeti jövedelemhez. Az 
előadó — Zsufta Ervin, az MSZMP KB 
osztályvezető-helyettese — hangsúlyozta, 
hogy környezetvédelem iránt megnőtt a 
társadalmi igény. Mivel a föld, a víz, a le
vegő erőforrásaink is, ezért védeni kell 
ezeket, hogy a társadalom hasznosítani 
tudja. Külön kiemelte a melioráció és a 
vízminőségvédelem irányában tett erőfe
szítéseket és a környezetet kímélő gazda
ságos megoldásokat.
A környezetvédelem megvalósításában szé
les körű társadalmi összefogásra van szük
ség, hangsúlyozta S. Hegedűs László, a 
Hazafias Népfront Országos Tanácsának 
titkára, majd felhívta a figyelmet a tele
püléskörnyezet tisztaságára, a helyi érté
kek védelmére.
Környezetünk szennyezésének legmegbíz
hatóbb indikátora a víz, ezért a vízgazdál
kodás és vízvédelem kiemelt feladata. 
Dr. Papp Ferenc, az OVH főosztályveze
tője vázolta azokat a pozitív tényezőket, 
amelyben a víz egyedüli és kizárólagos 
szerepet játszik, de az okszerűtlen vízgaz
dálkodásból eredő negatív hatásokat is 
hangsúlyozta. Külön kiemelte a takarékos 
vízfelhasználás szempontjából oly fontos 
recirkulációs megoldásokat.
Élénk vitát váltott ki a mezőgazdaság és 
környezetvédelem problémaköre. Nagy Bá
lint MÉM-főosztályvezető hangsúlyozta, 
hogy az elkövetkezendő ötéves időszakban 
a magyar mezőgazdaságnak 15 millió ton
na gabonát kell megtermelnie. Ez alapve
tő politikai és gazdasági érdek. Ennek ér
dekében hangsúlyozta a talaj termőképes
ségének az állandó és fokozatos javítását 
és a melioráció fontosságát. A technológiák 
fejlesztésében a környezetkímélő techno
lógiákat kell előtérbe helyezni, és széles 
körű együttműködést kell kialakítani 
mindazokkal a szervekkel, amelyek fel
adata a környezet és a természet védel
me.
A továbbképzésen résztvevők ezenkívül tá
jékoztatást kaptak a levegőtisztaság-véde
lem, a hulladékgazdálkodás, a természeti 
erőforrások, a környezeti zajvédelem téma
köreiből. A természetvédelem időszerű 
feladatairól Rakonczay Zoltán, a hivatal 
általános elnökhelyettese megállapította, 
hogy a természetvédelemben csak olyan és

Résztvevők csoportja 
a továbbképző előadást hallgatja

akkora területeket részesítsünk, amennyi
re az indokolt, s amelyhez az anyagi esz
közök rendelkezésre állnak.
Dr. Gonda György, az Országos Környezet
és Természetvédelmi Hivatal elnöke az 
egyhetes továbbképzést úgy értékelte, hogy 
az a célját elérte, elegendő ismeretanya
got kaptak ahhoz, hogy munkájukat ma
gasabb szintre emeljék. Az országgyűlési 
vita és annak értékelése az elkövetkezen
dő időszak feladata lesz, és minden felté
tel adott ahhoz, hogy — széles társadalmi 
összefogással — sikerre vigyük környezet
védelmünk ügyét.

DR. HORVÁTH JÁNOS

Egy napot 
a települési környezetért!
Ez volt a címe annak az országos tanács
kozásnak, amelyet múlt év november 13- 
án Özdon az Építőipari Tudományos Egye
sület Környezetvédelmi Bizottsága és az 
Özd Városi Tanács rendeztek az Ózdi 
Pártoktatók Házában.
A tanácskozás előzménye, hogy Ózd vá
ros az ŰRBEN VITA ’80 Települési Kör
nyezetvédelmi ÉTE-konferencia ajánlásai
nak megfelelően vállalta az „Egy napot a 
települési környezetért!" elnevezésű orszá
gos társadalmi munkaakció elindítását. 
Ózdon az elismerésre méltó erőfeszítések 
és jó eredmények ellenére még mindig sok 
a tennivaló a környezeti ártalmak leküz
désében. A falusias településből dinami
kus fejlesztéssel 50 ezer lakosú középka
tegóriájú ipari várossá nőtt ózdon korsze
rű lakótelepek, parkok, ifjúsági létesítmé
nyek. és a közelmúltban új bevásárló köz
pont létesültek. A környezetvédelmet elő
mozdító előadásokon, vitákon és a Nyolc 
völgy városa című film bemutatásán kí
vül a tanácskozás résztvevői a városi 
parkban fákat ültettek, mely gyakorlati 
aktus egyben elindítója volt az ezt köve
tő háromnapos társadalmi munkaakció
nak. i L. GY.
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A nagyvilágból Természeti rezervátum sziklás szigetei 
a Keleti-tengerben

Természet
védelem 

Svédországban 
j A Skandinóv-félsziget varázslatos termé

szeti szépsége mindig vonzotta az ide
gent. A hegyeik, vizek, erdők hazája Svédor
szág, nemcsak a természetimádó világjárókat, 
hanem a főhivatású természetvédelmi szakem
bereket is izgatja, és ezért számunkra szintén 
sok új, érdekes élményt nyújtott.
Az 1972. évi stockholmi környezetvédelmi vi
lágkonferencia óta a környezet- illetve termé
szetvédelmi munkának világközpontjává, be
mutató műhelyévé vált Svédország.
Az ilyen megfontolásokból is megkötött ma
gyar-svéd környezetvédelmi együttműködési 
megállapodás keretében egy 4 fős szakem
bercsoport tagjaként tehettem tanulmányutat 
Svédországban a skandináv nyár egyik leg
szebb, szeptember végi időszakában. 'A ha
zánknál több mint négy és félszer nagyobb 
kiterjedésű Svédország 8,2 millió lakosával, 
19 fő/km2-es népsűrűségével és kedvező föld
rajzi elhelyezkedésével már eleve ideális ter
mészetvédelmi lehetőségeket biztosít. Várako
zásunk jogos volt, és szerzett élményeink ezt 
kellően igazolták. Svédországi fogadónk, az 
Állami Környezetvédelmi Hivatal (Statens Na- 
turvardsverk = SNV) — az OKTH-nak meg
felelő szervezet - a 6 napos kint tartózkodá
sunk szakmai programját mintaszerűen szer
vezte meg. Megismerkedtünk az SNV köz
pont, egy megyei tanács, egy kommuna (a mi 
községeinknél nagyobb helyi közigazgatási 
egység, talán a járásokhoz hasonló) környe
zet- és természetvédelmi szervezetével, terve
zői és operatív munkájával és több védett 
terület természeti értékeivel.

Szervezeti formák

A környezetvédelemért a kormányban első
sorban a kislétszámú (30 fős) Mezőgazdasági 
Minisztérium a felelős tárca. A környezet- és 
természetvédelmi munkát — mint országos fő
hatóság - a mintegy 600 fős létszámú Álla
mi Környezetvédelmi Hivatal (SNV) irányítja 
és ellenőrzi, melynek főigazgatóját a kormány 
nevezi ki. A hivatalnak területi szervei nincse
nek. A területi környezet- és természetvédelmi 
feladat végrehajtását a teljes önállósággal és 
felelősséggel rendelkező megyei tanácsok, il
letve kommunák irányítják, az SNV központi 
irányelveinek megfelelően.
A jogi szabályozás alapjait az 1964. évi ter
mészetvédelmi és az 1969. évi környezetvé
delmi törvények képezik.
Konkrétan a természetvédelmi munkát — 
melynek tanulmányozása volt feladatunk — a 
hivatal Természeti Erőforrások Főosztálya, il
letve annak Természetvédelmi Osztálya irá
nyítja és ellenőrzi (90 fővel) a már említett 
helyhatóságok segítségével.
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1^ STOCKHOLM

Vénem

DÁNIA SZOVJETUNIÓ

Malmö

SVÉDORSZÁG NEMZETI PARKJAI

Alapítási év: Neve-. Területe (hektár):

1 1909 Abisko 7 500
2 1909 Sarak 194 000
3 1909 Hamra 27
4 1909 Garphyttan 108
5 1909 Ängsö 75
6 1909 Peljekaise 14 600
7 1909 Sonfjallet 2 700
8 1910 Stora Sjöfallet 138000
9 1910 Gotska Sandön 3 640

10 1920 Vadvetjäkko 2 450
11 1926 Blá Jungfrun 66
12 1927 Norra Kvill 27
13 1928 Dalby Söderskog 36
14 1930 Töfsmgdalen 1 365
15 1942 Muddus 49 200
16 1962 Padjelanta 201 000

Természeti értékek

A nemzeti parkok általában nagy kiterjedésű, 
állami tulajdonban álló területek, melyeket 
az országgyűlés alapíthat. Jelenleg 16 db 
nemzeti park van Svédországban (újabb 2 ter
vezés alatt áll), melyek együttes területi kiter
jedése 614 000 ha. Legkisebb a 27 ha-os 
Hornra nemzeti park, amely egyben az egyik 
legrégebbi is, miivel 1909-ben alapították (az 
IUCN = Nemzetközi Természetvédelmi Unió 
ajánlásai szerint 1000 ha-nál kisebb terület 
abban az esetben lehet nemzeti park, ha szi
getet képez).
A legnagyobb — 201 000 hektáros - az északi 
Norbotten megyében levő Padjelanta nemzeti 
park, amelyet 1962-ben létesítettek.
Általában a nagy kiterjedésű, klasszikus érte
lemben vett nemzeti parkokat az ország ritkán

A stockholmi legszebb

lakott, északi részén (Lappföldön) alakították 
ki, ahol még emberi hatásoktól és környezeti 
ártalmaktól mentes eredeti ökoszisztémák ta
lálhatók.
A nemzeti parkokban gazdálkodás nem folyik, 
a vadászat is tiltott. Természetvédelmi keze
lésüket (védelem, gondozás, turistautak épí
tése, bemutatóhelyek, múzeumok üzemeltetése 
stb.) az állami erdőigazgatóságokhoz tartozó 
Erdőgondozási Intézetek végzik, központi 
(SNV) költségvetési támogatásból és megyei 
pénzügyi alapokból.

A természeti rezervátumok kisebb területi 
kiterjedésű védett egységek, amelyeket mind 
kulturális, mind pedig tudományos célokból 
létesítenek, a nagyközönség (természetjárók) 
javára. Ilyenek pl. a szép tiszta vizű tavak, er
dei rétek, üdülési célra is alkalmas erdős te
rületek, melyeket éppen ezért minden eszköz
zel védenek a környezeti ártalmaktól. Termé
szeti rezervátumokat a megyei tanácsok jelöl
hetnek ki előzetesen konzultálva az érintett 
földtulajdonosokkal. Jelenleg több, mint ezer 
ilyen rezervátumot tartanak nyilván, összesen 
mintegy 800 ezer ha nagyságban. A területek 
fenntartása gondosan elkészített kezelési ter
vek alapján folyik, ami a természetes álla
potok hosszú távú megőrzésére irányul.

A természetvédelmi területek (viszonylag új 
kategória) a természeti rezervátumokhoz ha
sonló, kisebb kiterjedésű védett területek, 
melyeket szintén a megyei tanácsok létesít
hetnek. A kettő között az a lényeges különb
ség, hogy a természetvédelmi területeken ke
vesebb a gazdálkodási tilalom, tehát kisebb 
korlátozások mellett hasznosíthatók.
Speciális tilalmakkal ezeket is védhetik pl. 
építés, elhordás, ültetés, fakitermelés stb. el
len. Ugyanakkor bizonyos munkálatok elvég
zését (pl. erdőtisztítás) is elő lehet írni a tu
lajdonosok számára. A természetjárók ugyan
úgy igénybe vehetik, mint a többi védett terü
letet. Nemrég kezdték meg ezek létesítését, 
idáig 20 db van belőlük. A jövőben számuk 
nagyobb mértékű növekedése várható.
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A természeti emlékeket is a megye! taná
csok jelölhetik ki egy-egy különleges védelmet 
igénylő természeti képződmény, szép tájkép, 
történelmi eseményt őrző hely vagy épület vé
detté nyilvánításával. Ezekből több ezér van 
az országban, és számuk tovább emelkedik. 
Mind a négy kategóriába tartozó védett te
rületre egyaránt érvényes kezelési irányelv, 
hogy a természetvédelmi előírás biztosításá
val a területhasznosítás szempontjából a leg
megfelelőbb funkció érvényesüljön, minél ke
vesebb mesterséges beavatkozással, a ter
mészeti szukcesszió fejlődéstörvényeimek tisz- 
‘eletben tartásával. A védett területek tulaj
donosai természetvédelmi kártérítést ezért 
nem követelhetnek. Nemzeti parkok — külön
legesen értékes területek - esetében az ál
lam kisajátítja az érintett területeket vagy a 
tulajdonosok egyszeri kártalanítást (végkielé
gítést) kapnak.
Természetesen a Lappföldön levő védett terü
leteken - törvényben biztosított ősi jogon - 
a lapok mindenhol használhatják a természe
tet, pl. vadászat, halászat, legeltetés formá
jában. Ök viszont annyira együtt élnek a ter
mészettel és létszámuk olyan kevés, hogy kü
lönösebb kárt nem okoznak benne.
A svéd természetvédelem kimagasló eredmé
nyeit nagymértékben segítik az egyéb olyan 

törvények, amelyek közvetve a természeti ér
tékek védelmét is szolgálják.
Ilyen például a Szabadtéri üdülés Védelmi 
T„ amely megtiltja az élővizek partjának be
építését 100 m-es távolságon belül (ez ese
temként 300 m-re is növelhető!), vagy a Hely
hatósági Köztisztasági T., amely ia szemét- 
és hulladékelhelyezést szabályozza.

Társadalmi háttér

Mély benyomást tett ránk az egész társada
lom, a svéd emberek természetszeretete és 
tisztelete. Az emberi lét alapvető feltételének 
tekintik a tiszta természeti környezetet, és a 
mai korszerű társadalmi követelményekkel ösz- 
szeegyeztethetőnek - sőt még fontosabbnak - 
tartják a természet védelmét. Legnagyobb ter
mészetvédelmi szervezetük, a Svéd Társaság a 
Természet Megóvására (SNF) 65 000 tagot 
számlál, amely kéthavonta adja ki a Sveriger 
Natúr c. magazint, és évenként a hasonló c. 
évkönyvét. Az SNF ifjúsági szervezete, a Svéd 
Fiatalok Területbiológiai Társasága (SFV) 
12 000 taggal rendelkezik, de ezeken kívül 
több kisebb egyesület, alapítvány stb. is mű
ködik.
A természetben való pihenés és kikapcsolódás 

(rekreáció) a svéd társadalomban minden hét
végén tömeges gyakorlat, amikor szinte ki
ürülnek a nagyvárosok. A fiatalok köreiben 
főleg a gyalogos természetjárás kedvelt, 
amelyhez minden tárgyi és szervezési feltételt 
biztosítanak (pl. utazási kedvezmény, olcsó 
turistaházak, kerékpárok, sátrak, hátizsákok 
stb.).
A svéd természetvédelmet a kedvező földrajzi 
adottságok és a társadalom sajátos szerke
zete, valamint az általános emberi, kulturális 
igények összehangolása határozza meg. Ezért 
eredményeik kimagaslóak és maradandónk.
A társadalom egyik aiapelve a bizalom, mely
re a természetvédelmi munkában is sokat ala
poznak. Ennek egyik bizonyítéka pl. az is, hogy 
természetvédelmi bűncselekmény elkövetése 
miatt még senki ellen sem kellett eljárást in
dítani.
A természetvédelmi kezelés alapját a terület
felhasználási tervek képezik, melyeket a helyi 
törvényhatósági szervek, a megyei tanácsok és 
a kommunák nagy felkészültségű apparátus
sal dolgoznak ki. Ezek a tervek tartalmazzák 
a majdan (potenciálisan) védetté nyilvání
tandó természeti értékek leírását, leltározá
sát is.
A már védetté nyilvánított területekre külön 
természetvédelmi kezelési terveket készítenek, 
melyek előírása mindenkire nézve kötelező.
A természetvédelem és a vadászat összhang
ját is meg tudták oldani, melynek konkrét pél
dáját alkalmunk volt megtekinteni az Oster- 
Malma dél-svédországi vadrezervátumban, 
ahol évtizedek óta foglalkoznak a ritka és 
veszélyeztetett ludak (nyári lúd, sarki lúd) 
védelmével. A nemzeti parkokban csak bizo
nyos természetvédelmi érdekből szükségessé 
váló létszámszabályozásra kerülhet sor, amit 
a kezelőszemélyzet végez el. Végső benyomá
sunk és tapasztalatunk az volt, hogy az or
szágaink között fennálló földrajzi és társa
dalmi különbségek ellenére is gyümölcsöző 
együttműködés folytatható a környezet- és 
természetvédelmi munkánkban. Élményeinken 
túl ezt igazolja az a baráti fogadtatás is, 
amelyben svéd kollégáink bennünket része
sítettek.

DR. TÓTH KAROLY

Szeméttelep-gáztalanító berendezés
Mind a földdel betakart, mind 
a lefedetlen szemétlerakó-te
lepek hulladékrétegeiben kén- 
hidrogénnel, merkaptánokkal 
és más bűzös bomlástermékek
kel együtt nagymennyiségű 
metángáz képződik. Évtizedek 

során ez a gáztömeg tovább
halmozódik, majd füstölögve a 
levegőt szennyezi, gyakran 
lángra kap és a környéket bűz- 
felhővel borítja. Ha a szemét
hegyet humuszréteggel beta
karva füvesítik, bokrokkal és
facsemetékkel ültetik be, az 
ilyen rekultivált területen a 
növények rosszul fejlődnek, 

mert gyökérzetüket ezek a fel
felé szivárgó káros gázok las
san elpusztítják.
Hosszú évek óta folyó kísérle
tek eredményeképpen svájci 
kutatók kifejlesztették a 
Hofstetter néven szabadalma
zott hulladék-gáztalanító rend
szert, melynek berendezéseit a 
már nálunk is jól ismert (sőt
Leninvárosban már üzembe is 
helyezett) Ghelfi hulladék
égetők képviselete, a Techno- 
trade Schira cég (Uster) hozza 

Az új berendezéssel a depó- 
niák képződő káros gázait el
lenőrizni és a felszínre szíva 
magas hőfokon el lehet égetni. 
Ezáltal a környék levegőszeny- 
nyeződését radikálisan meg 
lehet szüntetni, jelentős hő
mennyiséget olcsón tudunk ál
tala nyerni és a szemétlerakó
helyen idővel újra szép tájat 
lehet létesíteni. A lerakott 
hulladék minden köbméteré
ből általában kb. 5 köbméter 
gáz képződik, mely nagy tö
megében a levegővel kevered
ve robbanásveszélyessé válik. 
A Hofstetter hulladékgázége- 
tőben biztonsági berendezések 
gondoskodnak az égető fáklya, 
a gázszívó szondák, gázcsőve
zetékek és égetőkazánok deto
nációmentes, üzembiztos mű
ködéséről. A mi kommunális 
hulladéklerakó telepeinken is 
bizonyára jó szolgálatot ten
nének az ilyen sokhasznú sze
méttelep-gáztalanító környe
zetvédelmi berendezések.

L GY.
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Üj könyvekről
Bonnyai Zoltán—Horváth László—
Olessák Dénes:
TELEPÜLÉSI HULLADÉKOK KEZELÉSE

Alwin Seifert:
KERTÉSZKEDÉS „MÉRGEK” NÉLKÜL

A nagyüzemi mező
gazdaság környezet
szennyezéséről nap
jainkban már sokat 
beszélünk, sőt bizo
nyos megelőző erőfe
szítésekre is sor ke
rül. A házikertek, 
kiskertek vegysze
rekkel való szennye
zettsége viszont sehol 
sem kerül szóba. S ha 
az amatőr kertészek 

szakképzettségét 
vesszük alapul, jóval nagyobb fokú szeny- 
nyezettséggel kell számolni, mint a szak
emberek által vezetett üzemekben. Itt 
ugyanis a növényvédelmet, műtrágyahasz
nálatot agrokémiai szakember vezeti, la
boratóriumi műszeres vizsgálatok segítik 
a munkát. A kiskertekben tovább növeli 
a környezetszennyezés veszélyét a barát
tól, a szomszédtól kapott „jótanács”, a ke
verési arányok meg nem tartása, sok eset
ben a túlbuzgóság is. Ha viszont a terme
lési-tenyésztői gyakorlat egyszerre hagyna 
fel a műtrágyák, a növényvédőszerek hasz
nálatával, ez a terméseredmények lénye
ges csökkenéséhez vezetne. A vegyszer 
nélküli kertészkedés elterjesztésének azon
ban mégis vannak reáljs alapjai. A kis
kertekben mindenképpen.
A Mezőgazdasági Kiadó gondozásában, a 
méltán népszerűvé vált Kertünk—Há
zunk—Otthonunk c. sorozatban, 166 olda
lon, 30 ábrával, 20 ezer példányban meg
jelent munka legalábbis ezt bizonyítja. A 
magvas, kissé azonban terjengősen kifej
tett mondanivalót jól jelzik a fejezetcí
mek is, amelyek főleg a talajvédelem, a 
komposztkészítés köré csoportosítják a 
tudnivalókat: A gyomok dicsérete; a kom- 
poszt-előállítás „új módszerének” művé
szete; Komposztgazdálkodás a háztáji gaz
daságokban stb. A szerző a meggyőzés ér
dekében néha már túlságosan messzire 
visszavezető, sokfelé elágazó vagy még ap
rólékosnak is tűnő érvek felsorakoztatása 
mellett a több évtizedes gyakorlati ta
pasztalatokra és saját kísérleteire támasz
kodva ad hasznos tanácsokat az olvasó
nak. így a könyv magyar nyelven első íz
ben fűzi csokorba az említett területek 
legfontosabb tudnivalóit. Az olvasmányo
san megírt munka azonban feltehetően 
mégsem vált ki osztatlan elismerést, mivel 
napjaink kertészeti gyakorlata szöges el
lentétben áll a szerző elgondolásaival.
Noha a könyv eredeti, német nyelvű meg
jelenése óta több mint egy évtized telt el, 

mégis sok hasznosítható ismeretet nyújt. 
A fotók viszont a könyvnyomtatás meg
csúfolásának tekinthetők: szinte fölismer- 
hetetlenek. Nehezíti a könyv használatát a 
tárgymutató hiánya is, mindezek ellenére 
mégis jó szolgálatot tesz a környezetvéde
lem ügyének. (Komiszár Lajos)

Mészöly Győző szerkesztésében:
PARKERDŐK MAGYARORSZÁGON

Az elmúlt évek so
rán nálunk is jelen
tősen megnőtt az ér
deklődés az erdők 
iránt. A szabadidő 
bővülésével várha
tóan még többen ke
resik majd fel pihe
nési, üdülési céllal 
szép fekvésű erdein- 
ket. Erdőgazdálko
dásunk felismerve e 
társadalmi igényt, 
városaink, jelentő

sebb településeink, üdülőtájaink térségé
ben vagy azok közvetlen közelében a leg
látogatottabb erdőrészeket parkerdővé 
alakította át. Nlhol már olyan tömegesen 
lepik el a kirándulók ezeket a helyeket, 
hogy szinte alig érvényesül a természeti 
környezet nyújtotta kikapcsolódás lehető
sége. Pedig ezek az erdők sokl:r'.l nagyobb 
számú látogatónak biztosíthatnák a zavar
talan nyugalmat.
Az elmúlt évtized során a jóléti erdőgaz
dálkodás alapelveinek gyakorlati megvaló
sítása tehát új feladatok elé állította a 
szakembereket. S hogy sikerrel birkóztál-: 
meg eddig is a tennivalókkal, ez a könyv 
is méltán reprezentálja. A Mezőgazdasági 
Kiadó gondozásában, 306 oldal terjedelem
ben, 42 ábrával, 28 táblával megjelent ki
advány több mint 170 parkerdő, továbbá 
arborétumok, úttörő vándortáborok meg
látogatására invitálja a természetbaráto
kat. A közjóléti erdőgazdálkodás terén el
ismert, nagy gyakorlattal rendelkező szer
kesztő azonban korántsem szakkönyvet ad 
az olvasó kezébe. A munka célja ugyanis 
a szakmai hitelesség messzemenő figye
lembevételével bemutatni, vonzóvá tenni 
partaerdeinket, ezáltal az ottani értékek tu
datos védőivé tenni a kirándulókat. De a 
könyv megismertet egyúttal az erdők je
lentőségével, az üdülőerdők különböző ka
tegóriáival, ezek tervezésével, kialakításá
val, fejlesztésük lehetőségeivel is. A sok 
térkép, a jól megválasztott fotóanyag ki
tűnően szolgálja e hézagpótló munka cél
jait. (Dr. Kovács Mátyás)

A könyv a települési 
hulladékok kezelé
sének önmagában is 
igen összetett műsza
ki megoldásaival fog
lalkozik. A hazai ku
tatások, továbbá a 
külföldi tapasztala
tok alapján össze
foglalóan ismerteti a 
szilárd és folyékony 
települési hulladé
kok eltávolításával 
kapcsolatos tech

nológiai eljárásokat, valamint az ezekhez 
szükséges berendezéseket. Közérthetően 
tárgyalja a hulladékeltávolítás (kezelés) 
valamennyi szakaszát a házon belüli ösz- 
szegyűjtéstől és elszállítástól egészen a 
végső ártalmatlanításig, illetve feldolgozá
sig. A bőséges ábraanyaggal és táblázatok
kal illusztrált munka az EMI Kiadvány
sorozat 46. köteteként, az Építésügyi Tájé
koztató Központ gondozásában jelent meg, 
265 oldal terjedelemben, 101 ábrával. A to
vábbi fejlesztési irányok kijelöléséhez is 
hasznos segítséget nyújtó könyvet mele
gen ajánljuk a szakembereknek, valamint 
az e tématerület iránt érdeklődőknek. (Dr. 
Paál Tamásné)

Schmidt Egon—Bécsy László: 
EZER ÁGÁN EZER FÉSZEK

A felüdülést, kikap
csolódást nyújtó ma
dárdalos erdő, a ra
gadozók számára te
rített asztalt kínáló 
rétvilág bizony ala
posan megfogyatko
zott, s a további rom
lás megelőzése mind 
hatékonyabb társa
dalmi segítséget kí
ván. Ebben a munká
ban pedig jó szö

vetségeseink lehetnek a fiatalok, akiknek 
elsősorban készült ez az izgalmasan érde
kes, színes, olvasmányos munka. A Móra 
Kiadó gondozásában 210 oldal terjedelem
ben, több száz színes és fekete-fehér fotó
val illusztrált könyv a főbb élőhelyek: a 
vizek, a mezők varázslatosan mozgalmas 
gerinces faunáját, főleg madárvilágát mu
tatja be. Megismerkedhetünk e fajok élet
módjával, szokásaikkal, az egymás között 
kialakult alapvető ökológiai kapcsolatok
kal. A munka értékét növeli az is, hogy a 
védett madarainkról készült színes fotók 
könyvalakban — nálunk — itt jelentek 
meg először. Kár, hogy a színek néhol nem 
fedik a valóságot, ezáltal nehezítik a fajok 
felismerését. (Garancsy Mihály)
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Potóle/en ¿Mártély
Ecsetpázsitos mocsárrétek, nyárerdők, botolófiizesek. Morotvák vízén
ringó békatutaj, Súlyom és valami időtlen nyugalom: mindez 
Mártély, a Közép-Tisza egyik legszebb tájvédelmi körzete 
és a Ramsari-egyezmény alapján, mely a Nemzetközi 
Vizivadkutató Iroda (IWRB) égisze alatt jött létre, 1979 óta 
nemzetközi jelentőségű vizivad-védelmi terület.
(Az IWRB ez év októberében hazánkban tartotta évi rendes ülését.)
2237 hektár őstermészet, ahol háborítatlanul élnek, szaporodnak 
a hófehér tollruhában pompázó kis- és nagykócsagok, 
kanalasgémek. Szoborszerü sziluettjük tükörképe ott remeg 
az enyhén fodrozódó vizen. Kiszáradt öreg füzek ágain 
üstökösgémek pihennek, hogy a legkisebb zajra szárnyrakapva 
eltűnjenek a szemközti facsoport zöld falai között. A Barcl-rét 
lila virágtartója fölött remegő, átforrósodott levegőben fura 
táncot lejtő, kábult lepkék törik meg a látszólagos mozdulatlanság 
varázsát. A Tisza szelíden öleli körül ezt a különös világot.
Az első őszi ködök gomolygo függönye mögött azutan
lezárul a nyári színjáték. 
Árván meredeznek a fák 
lombjavesztett ágai. 
A vízivadak színes csapatai 
már messze járnak. 
Valószínűtlen csönd üli 
meg a tájat, melyet csak 
időnként tör meg egy-egy 
horgászladik evezőinek 
monoton csobbanása. 
Lassan az ősz színeit is 
beborítja az első hó 
fehérsége. A szunnyadó 
természet erőt merítve 
várja az örök tavaszi 
megújulást.

CS. R.
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Fülevelü boglárka

őszi ködök 
ereszkednek a tájra. 
(Eifert János felvételei)



Ifjú környezetvédők

A továbbképzés lehetőségei
A BÚVÁR decemberi számában írás je
lent meg a visegrádi jurtatáborban meg
rendezett pedagógus-továbbképzés tapasz
talatairól. A táborlakók egybehangzó meg
állapítása, hogy szükség van számos ha
sonló továbbképzési lehetőségre.
Az OKTH-ban napirenden van a kérdés. 
Szeretném néhány olyan rendezvényről tá
jékoztatni az érdeklődőket, amely alkal
mat adott vagy ad a továbbképzésre.
1982 nyarán újból megrendezzük a peda
gógusokat felkészítő jurtatábort Visegrá- 
don, a Mogyoró-hegyen. A szervezésnél 
szem előtt tartjuk azt is, hogy elsősorban 
olyan pedagógusok számára fontos a rész
vétel, akik ilyen jellegű táborban még nem 
voltak. Kívánatos, hogy a társad alom tudo
mányok művelői is elmenjenek Visegrád- 
ra. A környezet páratlan lehetőséget bizto
sít a magyar történelem különböző korsza
kainak, a szép környezettel való bánás
módnak és a természeti tárgyak felhaszná
lásának tanulmányozására is. Balogh Já
nos akadémikus szavaival élve, afféle „ha
zai bioszféra-expedíciót” szeretnénk meg
valósítani — évenként változó tanári gár
dával — ezen a területen. A Pilisi Park
erdőgazdaság — mint a jurtatábor gazdája 
— minden segítséget megad, csak élni kell 
vele. A jurtában szerzett ismeretek sokkal 
jobban hasznosíthatók, mint bármely 
egyéb; zárt környezetben megtartott to
vábbképzés anyaga.
Ha a jurtaképzést minden évben a jelen
legi körülmények között rendezzük meg, 
akkor évente 40—50 pedagógust biztosan 
megnyerünk a környezetvédelem eszméjé
nek — ez azonban kevés. Ezért tovább kell 
lépnünk, s mindent el kell követnünk, 
hogy valóban továbbképzési bázissá ala
kítsuk a jurtatábort 1983-tól. A pilisi te
rület bioszféra-rezervátum, és mint ilyen
nek alapvető feladata az oktatás, a neve
lés és a közművelődés segítése.
1983-ig elég az idő arra, hogy körültekin
tően végiggondoljuk a jurtatáborral kap
csolatos lehetőségeket, ám addig is gon
doskodni kell egyéb módokról. Egyik ilyen 
hiánypótló rendezvény az Országos Peda
gógiai Intézetben 1981 őszén indult Kör
nyezetvédelmi Szabadegyetem, amelynek 
majd 100 hallgatója az ország minden te
rületét képviseli. A szabadegyetem előadá
sai az év folyamán egyenletesen oszla
nak meg.
A Fővárosi Pedagógiai Intézetben is van
nak már a komplex továbbképzés kereté
ben környezet védelmi témájú előadások. 
A hallgatók száma itt is megközelíti a szá
zat (főként fővárosi pedagógusok). Az 
1981 decemberében UNESCO-támogatással 
szervezett Környezetvédelmi Oktatási 
Szeminárium mintegy 200 középiskolai ta
nár szemléletét alakította. 1982 nyarán új
ból megrendezzük a Soproni Nyári Egye
tem keretében a pedagógusok felkészíté
sét. Ezúttal a hulladékprobléma lesz a köz
ponti téma. Az előadások java része a hul- 
ladék-újrahasZnosítás lehetőségeit ismerte

ti. A hulladékkérdéssel foglalkozó szakkö
röket vezető pedagógusok ötleteket kap
hatnak, tapasztalatot cserélhetnek Sopron
ban. Rövidesen megjelenik a környezet
védelmi témájú órákra való felkészülést 
elősegítő könyv. A segédkönyvet az Orszá
gos Pedagógiai Intézet adja ki.
A felsorolt rendezvények szervezését az 
OKTH erkölcsileg-szakmailag és anyagi
lag jelentősen támogatja. Még érdemes 
megemlíteni a Magyar Mezőgazdasági Mú
zeum, a Fővárosi Állat- és Növénykert és 
a TIT Természettudományi Stúdió kínál
ta továbbképzési lehetőségeket. Természe
tesen a Rádió Ifjúsági Osztálya s az Isko
latelevízió műsorai is sok segítséget adhat
nak az érdeklődőknek.
Az OKTH-kiadványok, kiállítások, filmek 
mind fontos ismeretforrások lehetnek, s 
ezek népszerűsítésében a BÚVÁR tevé
keny szerepet vállal.
A lehetőségek számbavétele után nem le
hetünk igazán elégedettek. Úgy érezzük, 
hogy erőfeszítéseinket sokan nem ismerik 
még. Nehéz addig eredményekről beszél
ni, ameddig nem érünk el minden tanár
hoz, s rajtuk keresztül a tanulókhoz, amed
dig vannak még olyan pedagógusok, akik 
számára „fehér folt” a környezeti nevelés. 
Ha évente 300—500 pedagógust „beoltunk” 
a környezetvédelem gondolatával, akkor a 
tervidőszak végére talán elérjük célunkat.

DR. SZALAY-MARZSÓ LASZLÓNÉ

Tavaszi és őszi 
iskola
1960-<ban alakult meg a nagy múltú Magyar 
Biológiai Társaság legifjabb szervezete, a 
fiatal biológusokat, biológia—kémia sza
kos tanárokat, orvosokat és egyetemi hall
gatókat tömörítő ifjúsági csoport.
Üléseink, rendezvényeink régi hiányt pó
tolnak. Úgy tűnik föl, hogy fórumot bizto
sítanak az érdekek ütköztetésére. Az ipari 
és mezőgazdasági termelés, a talaj- és a 
vízvédelem érdekeinek egyeztetése például 
mindig nagy vihart kavart Mivel egyre 
több mezőgazdasági és ipari szakembert 
hívunk meg összejöveteleinkre, az őszinte, 
segítőkész hangvétel a jellemző, a beszél
getésekben legalábbis már nem látszik le
hetetlennek a biológiai kutatásokon ala
puló termelés megvalósítása. Az elmúlt 
időszakban vitaüléseket tartottunk a bioló
gia felsőoktatásáról, a környezetbiológus- 
képzés feladatairól, a nemzetközi tudomá
nyos információcseréről. Az elmúlt év má
jusában a TIT országos biológiai választ
mányával közösen rendeztük meg az öko
szisztéma Tavaszi Iskolát az MTA Bioló
giai Kutató Intézete vendéglátását élvezve 
Tihanyban. Ezen a rendezvényen dr. Gánti 
Tibor, a biológiai tudományok doktora, a

Fiatal muflonok.
(Szaák Tamás felvétele)

Biológiai Társaság főtitkára, dr. Madas 
András erdőmérnök, ny. mezőgazdasági 
miniszterhelyettes, a MTESZ Környezet
védelmi Bizottságának elnöke, dr. Juhász 
Nagy Pál, a biológiai tudományok dokto
ra, dr. Salánki János akadémikus, intézeti 
igazgató, dr. Tóth László hidrobiológus, 
tudományos tanácsadó és dr. Vekerdi 
László könyvtáros, publicista tartott izgal
mas vitaindító előadást. Áttekintettük 
egyebek között az emberi beavatkozások 
•jellegét és hatásait, a környezetvédelem 
nemzetközi és hazai gazdasági és társadal
mi vetületeit, perspektíváit. Témáink kö
zött szerepelt az erdőgazdálkodásnak, a 
Balaton eutrofizálódásának problémaköre, 
a Római Klub tevékenysége, a földi kör
nyezet megóvását célzó kormányprogra
mok stb. A szakmai programokon kívül 
még szalonnasütésre és tihanyi túrára is 
tellett időnkből.
Szeptember végén rendeztük meg — mint
egy folytatásként — az őszi iskolát, amely
nek színhelye a Pilisi Parkerdőgazdaság, 
illetve a gazdaság visegrádi jurtatábora. 
Az őszi iskola témái az erdőművelés kér
déseivel foglalkoztak. Az érdeklődés kö
zéppontjába a gyakorlati nehézségek ke
rültek; itt is jelen voltak a szakterület leg- 
járatosabb hazai szakemberei. Ez év tava? 
szán szeretnénk biológustábort, rendezni a 
Bükki Nemzeti Parkban, Februárban ke
rül sor A bioszférakutatás a világűrből 
című összejövetelre, amelyen a MTESZ 
másik tagegyesületével, a Magyarhoni 
Földtani Társulat ifjúsági szakosztályával 
szeretnénk kapcsolatot kialakítani. Ifjúsá 
gi pályázat kiírását is tervezzük.
Reméljük, hogy témáink nem csak a szűk 
értelemben vett tagságot érdeklik; az érin
tett más szakterületek művelőit is szíve
sen látjuk rendezvényeinken.

G. TÚTH LÁSZLÓ

35



Ifjú környezetvédők

Közös gondok - 
közös nyelven
A környezet- és természetvédelem nem 
szorítható országhatárok közé. A regio
nális, a kontinentális, sőt a globális 
kooperáció megkívánja a különböző 
nemzetiségű szakemberek közti infor
mációcserét és a különböző anyanyelvű 
tömegek tájékoztatását. E tevékenység
ben nagy segítséget nyújthat az esz
perantó nyelv is, amelyet az utóbbi 
időben egyre jobban használnak a szo
cialista országokban, de máshol is a 
természettudományos — és ezen belül 
a környezetvédelmi — területeken. 
Ezért múlt év szeptemberében együtt
működési megállapodást kötött a Ma
gyar Eszperantó Szövetség az OKTH 
kutatásszervezési és művelődési főosz
tályával.
Az együttműködés értelmében közös ki
adványok jelennek meg. A jövőben az 
Eszperantó Szövetség által szervezett 
táborokban környezetvédelmi témák is 
helyet kapnak. A szövetség környezet
védelmi szakkifejezéseket is tartalmazó 
szakszótár kiadását tervezi. Az együtt
működés megvalósításaként az OKTH 
környezetvédelmi szakembereinek esz
perantó nyelvtanfolyamot hirdetnek 
meg.

SZ.-M. L.

A szakszerűtlen szemétégetés kö
vetkezménye a levegőszennyező
dés. A PVC elégetésekor is pél
dául mérgező égéstermékek ke
rülnek a levegőbe. A PVC-ben 
levő klór felszabadul, a levegő
ben levő finom cseppjet híg só
savat képeznek. Énnek bizonyí
tására végezzük el a következe 
gyakorlatot. Terepjárásaink során 
a szemétben talált PVC-t vigyük 
haza, s vágjunk le belőle egy 
darabot. Helyezzünk porcelán 
csészébe spirituszkockát, és te
gyük rá a PVC-darabkát, majd 
gyújtsuk meg a kockákat. Füg
gesszünk az égő anyag fölé be
nedvesített kék lakmuszpapírt. 
Rövid idő utón a papír megpiro
sodik, ami az előbb említett híg 
sósav következménye és bizonyí
téka.

Szemétből kioldódó szennyező anyagok kimutatása vízből
Tudjuk jól, hogy a helytelenül le
rakott - főként vegyipari - sze
métből szennyező anyagok mo
sódhatnak ki, amelyek beszivá
rognak a talajba, a talajvizet 
veszélyeztetve. Közvetlen bizonyí
ték erre a váci vízszennyeződés 
esete, ám laboratóriumi méretek
ben is meggyőződhetünk róla. 
Egy üvegtölcsér kifolyócsövét fe
lül dugaszoljuk el lazán vattadu
góval, majd rétegezzünk föléje 
1—2 ujjnyi talajt. Helyezzük az 
egészet főzőpohárba, majd te
gyünk a talajra kb. 1 g-nyi réz
szulfátot, és öntsünk ró óvato
san vizet. Rövid idő után a víz 
feloldja a vegyszert, az beszivá
rog a talajba, majd kék színű 
folyadékként megjelenik a főző
pohárban.

DR. LEGANY ANDRÁS

Kísérletezzünk!
PVC-égetés légszennyező hatásának 
egyszerű vizsgálata

PÁLYÁZATI FELHÍVÁS a „BEMUTATÓ SZAKKOR" cím elnyerésére
Az Országos Környezet- és Természetvé
delmi Hivatal kutatásszervezési és műve
lődési főosztálya, a TIT Budapesti Termé
szettudományi Stúdiója, a Komárom me
gyei Tanács V. B. művelődésügyi osztálya 
és a Komárom megyei Művelődési Köz
pont országos pályázatot és találkozót hir
det a „BEMUTATÓ SZAKKÖR” cím el
nyerésére, valamennyi úttörő, ifjúsági és 
felnőtt

biológiával,
környezet- és természetvédelemmel, 
ásványgyűjtéssel, barlangkutatással 

jglalkozó szakkör, klub, kör részére.
1. 2—3 gépelt oldalas, a szakkör történetét 

bemutató és tevékenységét dokumentáló 
— fényképekkel, ábrákkal stb. illusztrált 
— írásos anyag készítése
Beküldési határidő: a nevezéssel egyide
jűleg, a Komárom megyei Művelődési 
Központ címére

2. a szakkör, kör, klub tevékenységét vagy 
annak egy jellegzetes területét bemutató, 
diával, filmmel, diaporámával szemlélte
tett (maximum 5 perces) kiselőadás ösz- 
szeállítása

3.1982. augusztus 27—28—29-én Tatán 
megrendezésre kerülő országos termé

szettudományos szakköri találkozón való 
részvétel. Ennek keretében elméleti és 
gyakorlati vetélkedő és a kiselőadás be
mutatása.
A találkozón és a vetélkedőn a szakkö
röket 4 fős csapatok (3 szakköri tag, 1 
szakkörvezető) képviselik. Javasoljuk, 
hogy a csapatok részvételi költségét (250 
Ft/fő) a fenntartó szerv, intézmény vi
selje.

Az országos találkozókat és vetélkedőt 
szakmai programok kirándulás, tapasz
talatcserék, kiállítás — egészítik ki.
A három kategóriában a „Bemutató szak
kör” cím odaítélésére kerül sor. A címet 
elnyert szakkörök anyagi támogatásban 
részesülnek — szakkörönként 8000 Ft, a 
szakkörvezetők pedig jutalmat) — 2000 
Ft-ot — kapnak.
Az Országos Környezet- és Természetvé
delmi Hivatal 10 000 Ft-os különdíjat ad 
a legtöbb környezetvédelmi módszertani 
munkát végző szakkörnek.
Az értékelést szakzsüri végzi, amelynek jo
ga az elért eredmények alapján a díjak 
odaítélése, esetleges módosítása, illetve to
vábbi jutalmak megítélése.

A. pályázat nyílt, tehát a felsorolt kategó
riákban minden megkötöttség nélkül ne
vezhetnek a szakkörök, klubok.
A pályázatra jelentkezők küldjék meg 
alábbi adataikat a Komárom megyei Mű
velődési Központ címére (2891 Tata, Vár
alja u. 4.):
a) a szakkör, kör, klub neve, címe;
b) a szakkörvezető neve, foglalkozása, 

címe;
c) a fenntartó intézmény neve, címe és jó
váhagyása;
d) a rendszeres foglalkozások helye és idő

pontja;
e)a szakkör jellegének megnevezése (kü

lön feltüntetve, hogy ifjúsági vagy fel
nőtt szakkör);

f) a tagok létszáma;
p)a szakkör, kör, klub alakulásának éve; 
h)éves költségvetése.
A rendező szervek a nevezéseket a beérke
zés sorrendjében veszik figyelembe. (Fenn
tartva az indokolt visszautasítás jogát.) 
Határidőn túl beérkező nevezések nem ve
hetők figyelembe! Azok a szakkörök, kö
rök, klubok, amelyek nevezését a rendező 
szervek elfogadták, visszaigazoló értesítést 
és részletes útmutatót kapnak.
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1| , fakacsul tartja magát a tél. Fehér hó- 
L/f takaró borítja a dombokat, megka

paszkodik a fenyőfák sűrű tűlevelei
ben és a szőlőkben álló apró házikók tete
jén. A budaörsi dombok között járva ta
vasszal csak napfénnyel, színekkel és ma
dárdallal találkozik az ember, de ilyenkor 
télen mintha minden eltűnt, semmibe ve
szett volna. Igaz, napfényben ma sincs 
hiány, de a máskor langyosan melegítő su
garak most hidegen szikráznak, úgy ve
rődnek vissza a milliónyi hókristályról.
Madarat viszont órák óta alig láttam né
hányat. Három fázósan gubbasztó fekete
rigót, néhány fürgén keresgélő széncine
gét és egyetlen átrepülő szarkát. Igaz, egy
szer harkály is kopogott az útmenti akác
fákon, de sehogy sem tudtam rábukkanni. 
Közelebb nem mehettem: mély árok fe
küdt közöttünk, innét pedig hiába távcsö
veztem, a harkály csak nem akart előbuk
kanni a látómezőben. Valószínűleg már 
rég észrevette, hogy közeledem, és gyor
san valamelyik vastag törzs túloldalára 
húzódott. Egyik-másik öreg, tapasztalt har
kály a rejtőzködés magasiskoláját képes 
bemutatni.
Bakancsom alatt puhán omlik szét a fi
nom porhó. Nem tudom, hány fok lehet, 
de az egyik eresz sarkán lógó kövér jég- 
csap szárazon nyújtózkodik a föld felé, 
esze ágában sincs elcseippenni. A hideg téli 
nap hiába ontja rá erőtlen sugarait. Idefe- 
lé jövet kis kitérőt tettem, és felmásztam 
egy hóval borított, kopár domboldalra. 
Csak úgy a mozgás, a szórakozás kedvéért. 
Nagyszerű érzés volt a friss hóban ka
paszkodni a sziklák között. Ütközben 
meglepődve láttam, mennyi nyúlnyom 
igyekszik felfelé az oldalban. A tapsifüle
sek odalent, a lejárt úton jöhettek végig, 
nyomaik elvesztek a szánok és silécek ta
posta zűrzavarban, de itt egyszeriben elő
bukkant valamennyi. Ahogy néztem, há
rom vagy talán négy nyúl is baktatott itt 
az éjszaka. A talpak jellegzetes lenyoma
ta, kettő elöl, egymás mellett, kettő mö
göttük, egymást követve, pontosan látszott 
a finom porhóban.
Egy darabig követtem a nyomokat. Az 
egyik közülük balra fordult, s a távcső ta
núsága szerint nagy ívben visszakanyaro
dott a szőlők felé. A többi a domb csúcsa 
felé igyekezett. Valószínűleg túl is men
tek rajta, de ezt innét a lejtő aljáról nem 
láthattam. A nyulak viszont biztosan ta
pasztalatból tudták, hogy a domb túlsó ol
dalán is szőlők és gyümölcsösök húzód
nak.
A szőlőtőkék között, ahol máskor olyan 
nagy forgalom van, most a madár se jár. 
Vagy csak nagyon kevés. Mert egy fácán- 
tyúk azért átszalad előttem, és szorosan 
lelapulva igyekszik a közeli bokrok felé. 
Erőteljes lábnyomai között jól látszanak a 
hosszú farok hegyének karcolásszerű, fi
nom lenyomatai. Ahogy nézem a hóba írt 
beszédes jeleket, látom, hogy a fácán erő
teljes nyomai mellett valamivel odébb más 
is látszik. Belépek a tőkék közé, és a kö
vetkező pillanatban már ismét ott állok 
egy nyúl jellegzetes talpnyomai mellett.

Nyúlnyomok
ö is az út felől jött, de távolabb tért ki a 
szőlő felé, azért nem vettem eddig észre. 
Egy ideig egyenes irányban baktatott, az
után rágcsált valamit a hóból alig kiálló 
gázcsomó körül. Néhány félig szétrágott 
szálacska úgy feküdt a hó tetején, mint
ha láthatatlan kéz puhán szétszórta volna 
őket.

Nyúllóbnyomok a hóban.
(Schmidt Egon felvétele)

Később a nyúl kanyarogni kezdett. Nem 
sietett, alaposan megvizsgált mindent; 
gyanítom, hogy nagyon éhes lehetett. Ta
lán egy ottfelejtett káposztafejet remélt a 
házak körül. Jóval feljebb láttam is néhá
nyat. Félig álltak ki a hóból, alaposan le 
voltak rágva, és a rengeteg nyúlnyom kö
rülöttük szintén arról árulkodott, hogy né
hány tapsifüles fölfedezte az ottfelejtet* 
csemegét.
Ez viszont vagy nem tudott az alig száz 
méternyire levő káposztáról, vagy a töb
biek marták el onnét. Végigbaktatott a tő

Menekülő mezei nyúl. (Muray Róbert rajza)

kék között, majd amikor kiért az útra, 
azon haladt tovább. Itt már nem jártak a 
szánkózó gyerekek, könnyű volt követni a 
nyomokat.
Valamivel feljebb a nyúl megint csak be
látogatott egy kertbe. Méghozzá a kerítés 
alatt bújt be, mert a drótfonat, nem tudni 
miért, jóval a föld felett kezdődött. A nyúl 
kényelmesen beugrálhatott, de a dolog 
mégsem volt veszélytelen. Kevéssel arrább 
egy nagy kutya nyomait láttam. A hóban 
hagyott jelekből ítélve ő is az éjszaka fo
lyamán járhatott errefelé. Szerencsére a 
két állat találkozása ezúttal elmaradt. Pe
dig a kutya biztosan nem bánta volna. 
Hogy melyikük járt errefelé korábban és 
melyik későbben, azt persze nem tudhat
tam. A nyúl jó ideig keresgélhetett a ke
rítésen belül, azután kijött ugyanott, ahol 
bebújt, és az erdő felé indult. A bokrok 
között nyomait vesztettem, de nem is volt 
kedvem arra, hogy továbbra is kövessem. 
Az éhes nyulak néha hihetetlenül nagy tá
volságokat tesznek meg a téli éjszaká
ban.
Fölballagtam a régi vitorlázórepülőtér 
környékére, azután, amikor a nap már le
felé csúszott az égen, a kis fenyvesek kö
zött visszaindultam a falu felé. A fenyő
ket elhagyva az út a galagonyákkal és 
apró csenevész fácskákkal borított domb
oldalon fut végig. Jól ismertem ezt a he
lyet, mindig rengeteg üreginyúl tanyázott 
itt. Most sem kellett soká keresgélnem a 
nyomok után. A szélső bokrok alatt a hó 
teljesen le volt taposva, és a hátrahagyott 
rengeteg barna bogyócska is arról tanús
kodott, hogy az apró termetű, rövid fülű 
nyulacskák szívesen tartózkodtak ezen a 
részen.
Amikor közelebb mentem, azt is észrevet
tem, hogy miért. A bokrok között facse
meték álltak. Nem ültette oda őket senki, 
csak úgy maguktól bújtak ki az avarból, 
ahol az erdő felől átrepülő szajkók a ma
gokat elpottyantották. A kis fácskák gyen
ge törzse fehéren világított; körberágták. 
lehántották a tél hidegétől elgyötört, éhes 
nyulacskák. Jól látszott, hogy néhol még 
ágaskodniuk is kellett, hogy minél maga
sabban érjék el a törzset. így is mindössze 
néhány arasznyira jutottak, mert a föld 
alatti járatokban élő üreginyulak jóval ki
sebbek mezei rokonaiknál. Nyomaik is 
mintha kicsinyített másai lennének amazo- 
kéinak. Bár a mellső lábak nyomai az üre
ginyúlnál nincsenek olyan távol egymás
tól, sőt szinte egybeesnek.
A bokrok között futó nyomsorok ide-oda 
kanyarogtak, ahogy csak puha talpú gaz
dáik szokásuk szerint jobbra, balra cikáz
tak, vagy talán kergetőztek is a hó fölé 
hajló ágak alatt. Melegük nemi lehetett, 
annyi bizonyos. Az elmúlt éjszaka csak
nem 20 fokig szállt alá a hőmérő higany
szála, de idekint a sápadt holdfényben 
fürdő, behavazott dombok között valószí
nűleg még hidegebb volt. Nyúlnak lenni, 
azt hiszem sohasem könnyű, de télen kü
lönösen nehéz lehet.

SCHMIDT EGON
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Búvárkodó/

1-5. feladvány:
KÖRNYEZETVÉDELMI TECHNOLÓGIÁK

3. feladvány:1. feladvány: 
LEVEGŐTISZTASÁG — 
VÉDELEM
Töltsük ki a két fogaskerékben 
található négyzeteket az alább 
felsorolt szavakkal és szótöre
dékekkel. A hétbetűs szavakat 
kör alakban, az óramutató já
rásával megegyező irányban 
kell beírni, a két-, három-, 
négy- és ötbetűseket pedig 
úgy, hogy a „kerékfogaktól” a 
középpont felé haladjanak. Se
gítségképpen mindkét ábrába 
egy-egy betűt előre beírtunk.
(Az a-á és e-é kivételével a 
rövid és hosszú magánhang
zók közti különbség nem szá
mít). — Megfejtés után má
soljuk le és vágjuk körül az 
ábrákat, majd a csillagokkal 
megjelölt fogaknál illesszük 
össze. Ha forgásba hozzuk a 
fogaskerekeket, a fogakon le
vő betűket folyamatosan ösz- 
szeolvasva az egyik legkorsze
rűbb levegőtisztító berendezés 
nevét tudjuk meg.

Hétbetűsek: adóvevő, alapító, 
Alabama, amorózó, atomóra, 
a veszte, ágazati, ákovita, ára
dozó, átutazó, Demeter, ediku- 
la, gémesek, híresek, Ikarosz, 
itatása, kizárás, ködösít, lera
gad, letolás, nevezők, Nórikám, 
nősülés, poszter, rásétál, reme
kel, sajátok, telepőr, telt ház, 
Trabant, Úri muri, utoléri.
ötbetűsek: A mama, Atala, 
Ágika, eladó, eposz, ezért, ira

ta, kosár, kőris, lakói, lamut, 
latin, oázis, Opata, ókori, plusz, 
reked, Rhone, Sarah, simul, 
sózók, tavak, tódít, tónus, Tró
ja, utile, város, Zsáka, Zsolt. 
Négybetűsek: akar, Ilus, tóga. 
Hárombetűsek: áló, dez, eki, 
emá, ere, Ete, eze, ívé, lel, 
őma, rál, rát, rir, tér, tov, zak. 
Kétbetűsek: ar, áb, ás, dá, dö, 
em, et, kü, Ob, pe, Ré, te, te, 
tt, vö, zg.
BEKÜLDENDŐ: A „fogakon” 
elhelyezett betűk összeolvasá
sából adódó fogalom.

2. feladvány:
KÉMIAI VÍZTISZTASAG- 
VÉDELEM

Természetes vizeink egyik leg
nagyobb veszélye . a foszfor
szennyeződés. Szórejtvényünk- 
ben ezúttal olyan, nálunk is 
működő berendezés nevét rej
tettük el, amely alkalmas en
nek az anyagnak az eltávolí
tására.

NYÁJŐRZŐ

PÁ = FO

313fA93A
NON3X V 

T=F

HULLADÉKHASZNOSÍTÁS
A múlt évben helyezték üzem
be a Budapesti Szemétégető
művet. Nevezzük meg egyet
len szóval azt a technológiai 
folyamatot, amellyel a kom
munális hulladék energiatar
talmát hasznosítják.

i, feladvány:
SZENNYVÍZTISZTÍTÁS
Felvételünk Szombathelyen 
Európa egyik legkorszerűbb 
szennyvíztisztító telepén ké- pest).

szült. Mi a neve a képünkön 
látható technológiai berende
zésnek?

5. feladvány:

SUGÁRVÉDELEM
A Paksi Atomerőmű építésénél 
a sugárszennyeződés megelőzé
sére milyen technológiai be
rendezéseket alkalmaztak? Ne
vezzünk meg néhányat.

Beküldési batáridő: Január 25.

Decemberi számunk feladvá
nyainak megfejtése:
46. feladvány: AKI VÉDETT 
TERMÉSZETI ÉRTÉKEINKET 
RONGÁLJA VAGY PUSZ
TÍTJA, HÁROM ÉVIG TER
JEDŐ SZABADSÁGVESZ
TÉSSEL SÚJTHATÓ
47. feladvány: NEM
48. feladvány: TALAJ, ALAP- 
KÖZET, ÁSVÁNYI ANYA
GOK
49. feladvány: 308
50. feladvány: MINISZTER- 
TANÁCS
Novemberi számunk feladvá
nyainak megfejtői közül 300— 
300 forintos könyvutalványt 
nyertek:
Báskay Imre (Budapest); Be- 
lánszky Sándor (Sopron); Ma
gyar Gábor (Budapest); Mol- 
nárné Bángai Sára (Szabad- 
battyán); Nagy Gergely (Buda
pest); Németh Ferenc (Nagy
kanizsa) ; Németh Krisztina 
(Kaposvár); Nyilas Péter (Deb
recen) ; Szabó Sándor (Vö- 
nöck); Tárnái Miklós (Buda-

BÚVÁRKODÁS 1-5.



Leggyakoribb szigetközi orchidea a nyúlánk 
virágzata, hússzinű ujjasbokor 

(Dactylorhiza incarnata), amely május végén 
nagy tömegben virágzik a nedves réteken

Veszélyeztetett 
virágnemzetségek

Néhol nagy tömegben él 
a békakonty (Listera ovata). 
Apró, zöld virágai kevéssé 
feltűnőek, így ritkán kerül 
virágszedők kezébe

A másutt közönséges agárkosbor 
(Orchis morio) csak a magasabban fekvő 
Felső-Szigetközben fordul elő néhány helyen

Felső-Szigetközben sokszor látható 
a dekorativ virágú, nagy termetű 

bíboros kosbor (O. purpurea). Virágának 
színe a halvány bíbortól 

a sötétbiborig változik

_____ z orchideák* (Orchidales) 
rendjébe tartozó fajok a növényvilág talán 
legváltozatosabb, legszebb tagjai, közülük a 
nagy virágú, trópusi fajokat szinte mindenki 
ismeri, hiszen ezek az üvegházak és virág
kereskedések díszei. Azt viszont már keveseb
ben tudják, hogy a kosborfélék (Or- 
c h idace ae) családjába mintegy 22 000 
faj sorolható, így az egyik legnépesebb nö
vénycsalád. Igazi hazájuk a Föld trópusi és 
szubtrópusi területei, de előfordulnak mérsé
kelt égöv alatt is. Hazánkban több mint 40 
fajuk él. Némelyikükkel gyakrabban találkoz-

Ugyancsak □ Felső-Szigetközben gyakori 
□ vitéz kosbor (O. militaris), gyakran 
együtt fordul elő a bíboros kosborral, 
s hibridjeik is megtalálhatók 

hatunk, de van néhány nagyon ritka képvise
lőjük is, melyek flóránk legféltettebb értékei 
közé tartoznak. Elterjedésüket nagymértékben 
befolyásolják a talajban élő gombák, sok 
esetben már a mag csírázásához is gomba
fonalak szükségesek, más fajoknál a további 
élet során a gyökérszőröket helyettesítik. (Ezért 
nagyon kényes, és többnyire sikertelen próbál
kozás a vadon élő orchideák kertbe való át
telepítése.)
E pompás trópusi növények rokonaival Győr- 
Sopron megyében is találkozhatunk. D r. 
Polgár Sándor: Győr megye fló-



Az erdei szaprofiton, a klorofill nélküli 
madárfészek (Neottia nidus-avis) 
főleg a Mosonmagyaróvár környéki 
erdőkben honos

Csak az Alsó-Szigetközben, Győr 
környékén él a szép, sölétbiborvörös 

virágú mocsári kosbor 
(Orchis laxiflora ssp. palustris)

A ritka méhbangó 
(Ophrys apifera) 
szigetközi előfordulásáról 
nem tudunk.
Mosonmagyaróvár 
környékén egyhelyütt 
viszont nagyobb 
számban él

Az egész Szigetközben 
elterjedt a fehér 

madársisak 
(Cephalanthera 

damasonium), de 
sehol sem túl gyakori

rája cimü kitűnő munkájában 25 fajt sorol 
fel; nekünk Werner Ervin kollégámmal 
a Szigetközben eddig 17 fajt sikerült meg
találnunk. Közöttük olyan ritkaságok is akad
nak, mint a méhbangó (Ophris api
fera) és □ légybangó (O. insecti- 
f e i a), amelyek itteni előfordulásáról ko
rábban még a szakemberek sem tudtak.
Szigetköz vizjárta részein, □ szigeteken és a 
hullámtéren alig fordul elő orchidea. Ez talán 
azzal magyarázható, hogy éppen virágzásuk 
idején, májusban, júniusban érkezik a zöldár, 
amely elárasztja ezeket a területeket. Keve

A Szigetközben mindenütt megtalálható, de nem túl gyakori 
a szép szines virágú, magasnövésü, széleslevelű nőszőfű 
(Epipactis helleborine)

Elszórtan fordul elő 
a dekorativ virágú 
kétlevelű sarkvirág 
(Platanthera bifolia)

sebb faj él az Ásványráró és Győr közötti, 
alacsonyabb fekvésű területeken, az Alsó-szi
getközben, a legnagyobb számban viszont a 
magasabban elterülő, Ásványráró és Rajka 
közötti részeken, a Felső-Szigetközben fordul
nak elő. Itt az egykori szil—kőris—tölgyligetek 
maradványaiban, illetve az ezek helyére tele
pített nyárasokban élnek.
A Szigetköz élővilágának felbecsülhetetlen kin
csei az itt előforduló ritka orchideafajok. így 
mindent meg kell tenni a Szigetköz egyedül
álló természeti értékeinek megóvásáért.

Szöveg és fotók: ALEXAY ZOLTÁN



Akvarisztika

Aranyszegélyes 
tarkasügér
Az utóbbi évek egyik dél-amerikai hal
gyűjtő expedíciója találta meg ezt a böl
csőszájú halak (Cichlidae) családjába tar
tozó színpompás sügérfajt. A hal tudomá
nyos neve még nem tisztázott (Aequidens 
latifrons nov. spec.?), mindenesetre nem 
tévesztendő össze a nálunk már régóta tar
tott kék akarával (Aequidens pulcher), 
melynek régi, helytelen elnevezése az 
Aequidens latifrons volt. Az aranyszegé
lyes tarkasügér könnyen tartható és szapo
rítható, így nem csoda, hogy alig két év
vel európai behozatala után hozzánk is el
jutott.
A hím elérheti a 12 cm-es testmagasságot. 
Teste sötét alapon kék, zöld, fekete pety- 
tyekkel tarkított, úszói sötétbarna alapon 
fekete és fényjátszóan zöld mintázatúak. 
Fején megtaláljuk az Aequidens nemzet
ségre jellemző kék csíkozást. Halunk ékes
sége a hátúszó felső szélén és a farkúszó 
végén húzódó, 3—8 mm széles aranyszínű 
sáv. A nőstény 6—7 cm hosszú, kissé zö- 
mökebb testalkatú. Színezete szürke, oly
kor fekete alapon csillogó kék és zöld min
tázatú. Szintén nagyon szép, bár nála 
hiányzik az aranyszegély.
Tartásánál figyelembe kell venni, hogy a 
kisebb halakkal vagy gyengébb fajtársaik
kal agresszívek lehetnek, ezért ajánlatos 
nagyobb társas medencében, hasonló 
nagyságú és életmódú halakkal együtt tar
tani őket. Ha külön tartunk egy párat, ak
kor rendezzünk be számukra sok növény
nyel (kemény szárú, nagy levelű növénye
ket ajánlok: Echinodorus, Cryptocoryne, 
Vallisneria, Nomaphyla), kiáztatott fade-

Az aranyszegélyes tarkasügér
(Aequidens latifrons nov. spec.?) már a hazai 
akvaristák medencéiben is feltűnt.
(Kapocsy György felvétele)

korációval és sötét háttérrel tenyészakvá- 
riumot, mert kellő fedezék nélkül ijedő
sekké válnak. Ilyenkor akár egy napig is 
mozdulatlanul elbújhatnak egy sötét sa
rokban, ahonnan — ha megzavarjuk őket 
— villámgyorsan szétriadva, a falnak ne
kiúszva összezúzhatják magukat.
Tartásukhoz kitűnően megfelel a budapes
ti csapvíz. Etetésük sem jelent különösebb 
gondot, mert mindenevők. Nagy mohóság
gal fogyasztják a Tubifex-et, élő plankton
állatokat, marhaszívet vagy akár a szárí
tott eleséget is. Mint minden nemrég im
portált nagy testű dél-amerikai sügér, az 
aranyszegélyes tarkasügér is intenzív iva
dékgondozó. Az ikrákat a nőstény lapos 
kőre rakja le, s ő gondozza azokat, mialatt 
a hím a többi halat űzi el az ikrázóhely 
közeléből. A 3—4 nap múlva kikelő lár
vákat a nőstény általában védettebb hely
re hordja át, ahol már a hímmel felváltva 
végzi az ivadékgondozást. Újabb 7 nap 
múlva úszik el a kikelt ivadék, páratlan 
látványt nyújtva az akvaristának. Az egész 
család együtt keresgél táplálék után. A vi
szonylag nagy számú ivadék 100—400 db 
lehet. Már az első napon sóféreggel (Arte- 
mia salina), nauplia úszókkal vagy mikró- 
val is etethetők. Megfelelő etetéssel gyor
san nőnek. Fél év múlva a hímek a 6 cm, 
a nőstények a 4 cm hosszúságot is elérhe
tik, amikor már ivarérettek.

LUKACS LÁSZLÓ

Díszmadártenyésztés

Ma még ritkaság
Új-Kaledónia füves, bozótos területeinek 
hírnökével, a vörösfejű amandinával 
(Amandina erythrocephala) díszmadár
kedvelőink körében ma még csak elvétve 
találkozunk. Közeli rokonságban van a 
már jól ismert és sokfelé tenyésztett sza
lagpinttyel (Amandina fasciata), de annál 
erőteljesebb testalkatú, és tollazata is dí
szesebb. Nagy előnye, hogy nem kényes, 
könnyen tenyészthető, s jól bírja a szállí
tást is. A vörösfejű amandina a díszpin
tyek szokásos magkeverékén kívül (köles, 
muharmag, fénymag, fürtös köles) szíve
sen fogyasztja a keményre főtt tojást, a 
zöldeleséget és a csíráztatott magvakat is. 
A lisztkukac pedig valóságos csemegének 
számít.
Madarunk mozgékony, eleven, viszont kis
sé ijedős természetű. Nehezebben viseli el 
más madarak közösségét, sőt fészkük szét- 
rombolásával költésüket is zavarja. Ezért 
célszerű megfelelő méretű kalitban elkü
lönítve páronként nevelni, így költése za
vartalan lesz.
A hullámos papagájok tenyésztéséhez 
használt fészekodú, a díszpintyek félig nyi
tott fészkelőládikája mind megfelelnek 
madarunknak. A fészek anyagát a hím 
hordja össze. Durvább szénaszálak, madár
tollak, papírszeletek gyűjtése közben tán
coló mozdulatokat végez párja előtt. Fé
szekalja általában négy hófehér tojásból 
áll, amelyekből 12—13 napi kotlás után 
kelnek ki a fiókák. Ezeket a szülők közö
sen nevelik. A megerősödő fiatalok életük 
negyedik hetében hagyják el a fészket. 
Első tollazatuk fakóbb, de a hímek vörös 
fejdíszüket már ekkor viselik, így a tojók
tól könnyen megkülönböztethetők.
A vörösfejű amandinával a külföldi ma-

íBkrokőrnyezet

A vörösfejü amandina
(Amandina erythrocephala) hímje 
vörös fejdíszéről könnyen felismerhető.
(Eifert János felvétele)

dárkereskedők árajánlataiban is csak rit
kán találkozunk. Noha hozzánk csak rend
szertelenül jut el néhány képviselőjük, 
megvásárlásuk mégsem jelent nagyobb 
anyagi megterhelést. Szükség esetén köny- 
nyen párosítható a szalagpinttyel, s ezzel 
magyarázható, hogy tenyésztőink többsé
génél ma még e keresztezésből származó 
tetszetős utódaival találkozhatunk gyak
rabban.

KOVÁCS ANTAL

Házikertészet

Mi a teendő 
januárban?
Az újév első hónapja sokféle növényápolá- 
si munkát kínál a szobanövény-kedvelők 
számára. Szépen virító cserepes virágok
kal, így az azáleákkal, az afrikai ibolyá
val, a díszbegóniákkal, számos bromélia- 
fajjal, mikulásvirággal tehetjük barátsá
gossá lakásunkat, munkahelyünket. Gon
dozásuk az utóbbi növény kivételével vi
szonylag egyszerűen megoldható, hiszen jó 
vízellátottságuk, rendszeres tápoldatozá- 
suk esetén hosszú ideig gyönyörködhetünk 
bennük. A mikulásvirágot legalább hat 
órán keresztül még nappal is árnyékolni 
kell. E hónap elején kerülhet a szobába a ; 
tápoldatozás nélkül nevelhető húsvéti kak-
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túsz. Ha előzetesen 60—70 napig 12—14 °C 
hőmérsékletű helyen tartottuk, akkor a to
vábbiakban is csupán mérsékelt öntözést 
kívánó növény teljes virágpompájában 
díszük majd. Az előzetesen száraz körül
mények között tartott, 15 °C hőmérsékle
ten névéit hölgyliliom most szintén a szo
bába kerülhet. Bőséges öntözés csupán az
után ajánlatos, ha a hagymacsúcs bimbó
kezdeménye jól láthatóvá válik. Virágaink 
öntözése minden esetben — januárban is 
— csakis szobahőmérsékletű, lehetőleg ál
lott vízzel történjék. Ha az öntözővízhez a 
virítás ideje alatt 7—10 naponként egy-két 
ezrelékes töménységű Wolldinger oldatot, 
vagy virágtápsó és levéltrágya híg oldatát 
keverjük, meghosszabbíthatjuk a virágzást. 
Ezekben a napokban foghatunk hozzá az 
erkélyládák elkészítéséhez is.
A tavaszt hozhatjuk otthonunkba a virá
gok hajtatásával. Az októberben, novem
beriben cserépbe került májvirág, hu
nyor, salátaboglárka, bőrlevél, kankalin, 
törpe nőszirom és más, korábbi nyílásra 
késztethető növény az előzetes hőkezelés 
után szépen virágoztatható. Január máso
dik felétől ablakközbe téve, pár fokkal a 
fagypont fölötti hőmérsékleten gazdagon 
viríthatnak. Gondoskodnunk kell azonban 
arról, hogy az ablakrések kellően szigetel
ve legyenek. Ezekben a hetekben kell el
végeznünk növényeink szokásos füröszté- 
sét is. Ha erre nincs mód, legalább nedves, 
puha ronggyal, esetleg szivaccsal törölges- 
sük át a leveleket anélkül, hogy akár 
egyetlen vízcsepp is visszamaradna éjsza
kára. Most távolítsuk el az elszáradt, el
pusztult leveleket, élvirított hajtásokat.

KOMISZAR LAJOS

Télen, □ szellőztetés előtt fóliával védjük növényeinket. 
(Eifert János felvételei)

Téli kertgondozás
A kiskert a téli hónapokban is ad munkát 
a kertbarátoknak. Ezekben a hetekben tá
volítsuk el a már kiöregedett, terméketlen 
vagy éppen a károsítok által erősen fertő
zött fákat, cserjéket. Most kell hozzáfog
nunk a szükséges tisztogatási, faápolási 
munkákhoz, amelyekkel az idei terméski
látások lényegesen javíthatók. A kártevők, 
a kórokozók jól látható, áttelelő alakjai
nak megsemmisítésése a lefontosabb. Ezért 
le kell vágni valamennyi visszamaradt le
vélcsomót, gyümölcsmúmiát, felmagzott vi
rágot, amelyek a rovaroknak jó búvóhelyül 
szolgálnak. A föllelhető tojáscsomókat éles 
késsel kell leemelnünk, vagy petróleum
mal, esetleg gyümölcsfaolajjal átnedvesí
tett vattacsomóval kell kenegetnünk. De 
nem tűrhetők meg az elszáradt hajtásvé
gek, ágdarabok sem.
Szívesen tanyáznak kártevőink a fatörzsek 
és vastagabb ágrészek repedéseiben is. 
Legegyszerűbben drót- vagy súrolókeféve] 
való átdörzsöléssel távolíthatjuk el azo
kat. Hasonló módon kell megtisztogatnunk 
a bokrok és szőlőtőkék idősebb hajtásait is. 
Ez a munka akkor igazán hatékony, ha a 
kaparékot előzetesen leterített ponyván 
vagy fólialepedőn gyűjtjük össze, majd a 
kártevőket elégetjük. Hasonlóképpen mi
előbb távolítsuk el kertünkből a felmag
zott gyomokat, s forgassuk be azokat a ta
lajba. Mivel gyümölcsfáink kórokozóinak 
nagyobb része a lehullott leveleken telel 
át, ezért célszerű ezek mielőbbi összegyűj
tése és megsemmisítése. Jó eredményt 
érünk el, ha a fertőzött leveleket mélyebb 
talajrétegbe ássuk el. A diófák alól a le-

A sebfelületet fémmentes olajfestékkel 
kenjük be

veleken kívül a dióburkolat-maradványo- 
kat is össze kell szedni, mivel e növény 
legveszélyesebb kórokozói főleg itt ta
nyáznak. A betakarítást követően a vete
ményeskertből, de a gyümölcsöskert egyéb 
részeiből is be kel] gyűjteni a fertőzött s 
már pusztulásnak indult növénymaradvá
nyokat, majd meg kell semmisíteni őket. 
Ebben az esetben is célszerű a kert félre
eső helyén gödröt ásni, s itt elhelyezni a 
növényi maradványokat, majd a rétegesen 
terített talajt fertőtlenítő hatású mésztej- 
jel öntözzük be.

K. L.

Korszerű fűtésű lakások 
növényei: a broméliák
Az Amerika trópusi, szubtrópusi tájain ho
nos broméliafélék családjába sok olyan faj 
tartozik, amely már bekerült szobanövé-

A rózsaszínű lándzsarózsa
(Aechmea fasciata) a nagyobb 
ágdarabokon mutatós.
(Járai Rudolf felvétele)
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nyeink közé. Népszerűségüket a korszerű 
fűtési módok, a paneles építkezés térhó
dítása csak tovább fokozta, hiszen a száraz 
levegőjű, napfényes lakásokban — szak
szerű gondozás esetón — könnyen rnegho- 
nosíthatók. Ezek a fajok eredeti termőhe
lyükön a fák törzsére, ágaira kapaszkod
va élnek, s úgynevezett epifita életmó- 
dúak. Ezzel magyarázható, hogy a növény 
rögzítésére erős, rövid, drótszerű gyökér
zet alakult ki. A táplálék es víz felvételé
re pedig a levelek speciális pikkelyei vál
tak alkalmassá. Épp ez az életmód teszi le
hetővé, hogy a lakásban ág-, kéreg- vagy 
gyökérdarabokon is kifogástalanul fejlőd
jenek. E tartóeszközök elkészítésekor azon
ban kerüljük a giccses megoldásokat. A 
növények rögzítésére kiválasztott fateste
ket ne kenjük be semmiféle lakkal vagy 
festékkel, mivel ez a tartósságot alig nö
veli, s háttérbe szorítja a növény termé
szetes szépségét. További hátrány mutat
kozik abban is, hogy a megkeményedett 
lakkrétegen a gyökerek nem tapadhatnak 
meg.
Az ág, kéreg, gyökér méretétől függően 
egy vagy több tövet telepíthetünk. A ki- 
válaszitott növények gyökerét 20 cm2-es 
mohadarabra fektessük, és vegyük körül 
hansági tőzeg és darabos lombföld kis 
mennyiségű keverékével. Végül csavarjuk 
be a gyökérzetet mohába, tekerjük körül 
vékony, rozsdamentes huzallal vagy damil- 
lal. Az így előkészített növényeket ugyan
csak rozsdamentes kötözőanyaggal rögzít
sük az előzetesen elkészített fadarabokhoz. 
Növényeinket ablak közelébe, világos hely
re függesszük föl.
Öntözésük a legcélszerűbben mártogatás- 
sal történik. A lakás hőmérsékletétől és 
páratartalmától függően három-öt napon
ként szobahőmérsékletű vízbe mártogas- 
suk. öt-tíz perc után mind az alap, mind 
a moha, mind pedig az ültetési anyag te
lítődik vízzel. Csöpögtessük le a fölösle
ges vizet, majd növényeinket akasszuk 
vissza a helyükre. Gyorsíthatjuk fejlődésü
ket, ha 3 hetenként két ezrelékes WUXAL- 
oldatba mártogatjuk.
A broméliafélék közül célszerű előbb a 
Neoregelia-tajók. megtelepítésével próbál
koznunk. Ezek a kis termetű, dúsan sar- 
jadzó növények önmagukban is jól betöl
tik a számukra kijelölt helyet. Mutatósak 
a széprajzú, sokszínű, változatos Crypta- 
thus fajok és fajták. Ezekből akár egy ki
sebb gyűjteményt is telepíthetünk egy-egy 
nagyobb ág- vagy gyökérdarabra. Jól mu
tatnak a dúsan sarjadzó Tillandsia-fajok 
is. Vaskosabb gyökér- vagy ágdarabokra 
nagyobb termetű broméliákat (Aechmea 
fasciata, A. miniata) telepítsünk.

KIACZNÉ DR. SULYOK MARIA

Meglepetés 
a természetkedvelőknek:

BIO-HOBBI 
tavaszi külön mellékletünk!

Madárvédelem

Etessük a madarakat!
A madárvédelemnek talán legáltaláno
sabb, mindenki által megvalósítható for
mája a téli madáretetés. Ennek „kellékei”: 
a megfelelő madáreleség, a könnyen bar
kácsolható etető, valamint az ezek elhelye
zésére szolgáló udvar, kert, erkély (szél
védett helyek).
A legfőbb madáreleség a napraforgómag, 
amely azonban elég drága. Pótlására vi
szont jól megfelel a darabokra vágott tök
mag, a dióbél (nem baj, ha férges), a fagy- 
gyúdarab, az apróra vágott sajthéjdarab-

Kevesebb gondozást igénylő etető

kák, a töpörtyű, a szalonnadarabok, a főtt- 
húsmaradványok, a túrómorzsa, a puha 
sajtba gyúrt kukoricadana, a főtt sárgaré
pa. Csak kenyeret, tésztafélét ne adjunk 
madarainknak, mivel könnyen bélgyulla
dást kapnak, s így elpusztulhatnak.
Nem okozhat gondot a madáretető-eszköz 
beszerzése sem. Minimális kézügyességgel 
még a hulladék műanyagflakon is köny- 
nyen átalakítható madáretetővé. Az olajos 
flakont ultrás meleg vízzel előbb mossuk 
ki, majd alsó harmadába éles késsel, olló
val akkora rést vágjunk, amelyen egy cin
kealkatú madár könnyen átfér. Pengősen 
függesszük ki az udvar, a kert egy-egy fá
jának vékony ágára, mely a macska sú
lyát már nem bírja el, s a talajtól leg
alább 150—160 cm magasságban helyezke
dik el. Marokkal töltsük meg az imént fel
sorolt valamelyik madáréi eséggel.
Műanyag flakonból könnyen készíthetünk 
kevesebb gondozást igénylő etetőt is. Ki
mosás után flakonunkat fejezzük le, majd

Ennél a külföldön készült etetőnél 
egyszerre hat madár is lakmározhat

ráilleszthető műanyag fedéllel fedjük le. 
Alul, két átellenes oldalon bemetszést ej
tünk, majd a nyílás fölötti flakcnoldalakat 
kétoldalt középen összecsukjuk, s egy he
lyütt kilyukasztva drótot fűzünk keresztül 
rajta. Ezáltal „darázsderék” alakul ki egy 
felső és egy alsó magtérrel. Az ilyen ete
tőbe csak olyan eleséget helyezzünk el, 
amely peregni képes (napraforgómag, vá
gott tökmag, darabolt dióbél, sajthéjda- 
rabkák). Ahogyan a bemetszéseknél a mag 
fogy, annak arányában tódul a száraz ele- 
ség a felső magtérből az alsóba. Az ilyen 
etető akár egy hétig is „kitart”. Az elesé
get természetesen felülről töltjük utána.
Azoknak a madaraknak, amelyek nem 
szállnak az etetőbe, hanem a földön ke
resgélnek (a rigók, a sármányok, vala
mint a verebek egy része), az udvar egy 
tisztára sepert helyén terítsünk. Gyümölcs
maradványokat, főtt sárgarépát, főtt hús- 
darabkákat, magtári ocsút adjunk nekik. 
Különösen a verebeknek ajánlatos a ta
lajra szórni (cirokmagot, muharmagot, kö
lest stb.), hogy legalább egy részüket el
vonjuk a függő etetőktől. Természetesen 
különös gondot kell fordítanunk arra, 
hogy a macskák, kutyák ne háborgassák 
madarainkat. Ne feledjük: a téli etetéssel 
nem a hizlalás a cél, hanem a madarak 
puszta megmentése.

Szöveg és fotók:
' RADETZKY JENŐ
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A Búvár tudó/ítói jelentik

A közönségszolgálat
A BŰVÁR Közönségszolgálata az idén is 
igyekszik majd megtalálni az utat a fo
lyóirat olvasóihoz, elmélyíteni a kapcsola
tot a BŰVÁR-klubok vezetőivel, tagjaival, 
és igyekszik eredményesebbé tenni a BŰ
VÁR tudósítóinak munkáját.
Ami a folyóirat olvasottságát illeti: a kö
zönségszolgálat több akciót szervez 1982- 
ben a BÜVÁR előfizetői táborának széle
sítésére, a folyóirat példányszámának nö
velésére. Az új esztendő kezdetén kéri 
ehhez minden olvasójának segítségét — el
sősorban a BŰVÁR-klubok tagjaiét és tu
dósítóiét. Az akciók sikere érdekében a 
közönségszolgálat munkatársai szívesen 
vesznek minden beérkező javaslatot, ame
lyek a lap példányszámának növelését cé
lozzák.
Az idén tavasszal tanácskozásra hívjuk 
folyóiratunknak azokat a tudósítóit, akik
től a legtöbb segítséget várjuk; kétnapos
ra tervezett országos módszertani tanács
kozásunk keretében alkalmunk nyílik el
mondani, hogy mit várunk tudósítóinktól, 
s ugyanakkor szívesen hallgatjuk és fón- 
toljuk meg várhatóan értékes javaslatai
kat. Az április végére, május elejére ter
vezett tanácskozásunkra idejében kérjük 
föl tudósítóinkat, s igyekszünk minden 
akadályt elhárítani, amely gátolná részvé
telüket.
Az idén őszre tervezzük a BÜVÁR-klub- 
vezetőkkel való találkozásunkat, amely 
immáron a harmadik országos módszerta
ni tanácskozás lesz, ahol a Hazafias Nép
front Országos Tanácsa, az Országos Kör
nyezet- és Természetvédelmi Hivatal kép
viselői mellett házigazdaként vesznek részt

Híradás 
a romániai testvérlapról
Megjelenésének immáron negyedszázados 
évfordulójához érkezett a Természet- és 
Környezetvédelem, a Román Szocialista 
Köztársaság rangos folyóirata. Ez idő alatt 
sokat küzdött azért, hogy a kipusztulással 
fenyegetett ritka növényeink és állataink, 
tündérszép tájaink lehetőleg eredeti mi
voltukban, tudományos és esztétikai érté
keikkel együtt maradjanak utódainkra. De 
nem csupán hazai vonatkozásban ismertet
te meg olvasótáborával a lap a korszerű 
természetvédelem eszméjét, hanem min
denkor kitekintést nyújtott közeli és tá
voli szomszédaink hasonló problémáira is, 
tájékoztatást nyújtott ezeknek az országok
nak ide vonatkozó szakirodalmáról.
A folyóirat a haladó hagyományokra 
épült: 1933 és 1944 között a Természetvé
delmi Tanács bulletinjeként foglalkozott a 
természetvédelemmel; 1955-ben, majd 
1975-ben új formában jelent meg, bővített 
feladatkörrel, s ekkor, vette fel a jelenlegi 
Természet- és Környezetvédelem címet.
Néhány számadat mindennél jobban bizo
nyítja a folyóirat létjogosultságát. Az eddi-

idei terveiről
a BŰVÁR szerkesztőségének és a közön
ségszolgálatnak vezető munkatársai. Sze
retnénk megvalósítani régebbi tervünket: 
a folyóirat mellékleteként BIO-HOBBI 
címmel készült kiadványunkkal az előfi
zetőknek kedveskedni. Ezt a kiadványun
kat az előfizetők díjtalanul kapnák; a szá
monkénti vásárlók az újságárusoknál jut
hatnának hozzá, természetesen forin
tért.
Jelenlegi tanácsadó szolgálatunkat szeret
nénk kibővíteni olyképpen, hogy — a 
környezet- és természetvédelmi jogi ta- - 
nácsadás mellett — a kiskerttulajdonosok 
érdeklődését is fölkeltsük folyóiratunk 
iránt, a rendszeres időközönként, olykor 
egy-egy házi kertben rendezett összejöve
telünkön. •
Az idén — a múlt évinél több alkalommal 
és helyen — igyekszünk részt venni az or
szág különböző vidékein a környezetvédel
mi szaktáborok munkájában. Ügy ítéljük, 
hogy ilyenformán a legközvetlenebb kap
csolatba kerülhetünk olvasóinkkal, sőt 
olyanokkal is, akik lapunkat csak hírből 
ismerik.
Nem akarunk többet mondani annál, mint 
amennyit megvalósíthatónak látunk. Ha 
ennél többet tudunk tenni, az már mind
két részről nyereség lesz; hasznát látja az 
olvasó, és hasznát látjuk mi is. Céljaink az 
idén sem változnak: minél több aktív ol
vasót tudni magunk mellett, hogy előbbre 
vigyük a természet- és környezetvédelem 
nemes ügyét hazánkban!

bíró andras
a LV Olvasószolgálatok Osztályának 

vezetője

___________________________________________

gi, 5640 oldalt felölelő számok 225 nagyobb 
terjedelmű tanulmányt, 337 romániai és 
214 külföldi vonatkozású beszámolót, 557 I 
recenziót stb. nyújtottak az olvasótábor
nak.
A Román Szocialista Köztársaság Tudo
mányos Akadémiájának védnöksége alatt 
minden olyan nemzeti és nemzetközi vo
natkozású természetvédelmi és ökológiai 
eseményről beszámolt, mely nem csupán a 
szakembereket, de minden természetszere
tő embert érdekel.
A mostani jubileumi szám az erdők vé
delméről, a kipusztulófélben levő retyezáti 
cirbolyafenyőkről, a román Kárpátok nár
ciszmezőiről, a Chitcau melletti gyönyörű 
cseppköves barlangról, a Kiskunság nem
zeti parkjáról tudósít, és késztet a termé
szetvédelem érdekében tennivalókra.
Természetesen itt is sok feladat vár még a 
lapra, hogy a természet kincseinek védel
mét szolgálja. Egyik legfontosabb témája, 
hogy hathatós cikkekkel mozgósítson a 
Tordai Hasadék járhatóvá tételére, s egy
úttal növény- állatvilágának védelmére 
ösztönözzön.

DR. XANTUS JÁNOS
érdemes tanár

(Kolozsvár)

A BÚVÁR Közönségszolgálatának címe: 
Budapest Vili., Népszínház utca 24. 
Irányitószám: 1061. Telefon: 130-022

Szívre és észre ható táblák - 
a fák védelméért
A székesfehérvári Ybl Miklós Általános 
Iskola BÜVÁR-klubjának újabb tetteiről 
szeretnék beszámolni.
Tudtunkkal az országban egyedülálló kez
deményezésünk van! Először azt határoz
tuk el, hogy táblával jelöljük meg park
jainkban a növényritkaságokat — latin 
név, magyar név, származási hely és egy
két érdekesebb tulajdonság feltüntetésével. 
Ám később ezt kiterjesztettük az ismer
tebb növényekre is, hiszen azokat sem is
meri mindenki. így a Fehérvár útcáin sé
tálgató helybeliek és turisták egyre több 
táblácskával találkoznak, s véleményük 
munkánkról — nagy örömünkre — igen 
pozitív. Szeretnénk, ha ezzel azt a célt is 
elérnénk, hogy a növények ismeretében 
jobban óvnák a lakók fontos oxigénforrá
sainkat, a fákat.
A táblák elkészítésében BÚVÁR-klubunk 
a nagyobb vállalatok szocialista brigád
jaitól kért és kapott önzetlen segítséget. 
Munkánk eredményességét — reméljük — 
az idő igazolja.
Klubunk elhatározta, hogy száműzi a vá
rosból a „Szemetelni tilos” és „A fűre lép
ni tilos” feliratú táblákat, hiszen tudjuk, 
hogy ilyen sztereotip szövegekkel ma már 
senki sem törődik; ha a tisztaság fenntar
tása nem belső kényszer, akkor a tiltás 
úgyis hiábavaló. Ehelyett meghökkentő 
szövegű táblákat írtunk, amelyek mellett 
meg kell állni. „Egy óra alatt egy autó 
annyi oxigént fogyaszt, amennyit 800 em
ber lélegezne be. Ez a fa visszatermeli ezt 
a mennyiséget.” „Egy sugárhajtású repülő
gép egy felszálláskor 4600 ember számára 
szükséges oxigént fogyaszt el, ezt egy 
13X13 km-es erdő egy nap alatt visszater
meli.” „Nem kell gázálarcban járnunk az 
ezredfordulón, ha védjük és telepítjük a 
Föld tüdejét, az erdőket!”
A táblák hatásáról a Fejér Megyei Hírlap 
cikke tanúskodik, melyből álljon itt né
hány sor: „Mintha valaki megsajnálta vol
na a fákat, amiért nem tudnak megszólalni, 
megvédeni magukat — az emberek érde
kében ..'. Figyeltem az emberek arcát. A 
legtöbben, miután elolvasták a szöveget, 
alaposan végigmérték a terebélyes fát. Si- 
mogatóan és szeretettel.”
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A városunkban 5 napot töltő 40 tagú japán 
tanárdelegáció is elismeréssel nyilatkozott 
a környezetvédelem e formájáról, s mun
kánkat sok-sok fényképpel örökítették 
meg.

DR. HÁRI FERENCNÉ
(Székesfehérvár)

Eredményes évet zártunk
A Dunabogdányi BÜVÁR-klub tagjai el
mondhatják, hogy eredményes volt az esz
tendő. A télen elméletileg hallottakat 
egész éven át tudjuk kamatoztatni.
Június végén fejeződött be nyolcfordulós 
vetélkedőnk. A természet- és környezetvé
delmi fordulók mellett zajlottak geológiai, 
földrajzi, madártani, terep- és térképisme
reti meg csillagászati fordulók is. Mindezt 
gyakorlattal egészítettük ki, a sátorozási, 
egészségügyi ismeretek jobb elsajátítására. 
E sorozatba az úttörő korú fiatalok mellett 
az idősebb generáció is bekapcsolódott.
A végeredmény: I. Adám Tamás (216 
pont); II. Rudolf József (208 pont); III. 
Kammerer János (198 pont); IV. Herr 
Nándor (182 pont); V. Varga Vendel (160 
pont); VI. Baltringer Viktor (155 pont). A 
győztesek jutalma: részt vehettek a diny- 
nyési Akció Hungária tábor munkájában. 
A tábor vezetője, Csörgő Tibor ornitoló
gus igen elégedett volt a BÜVÁR-klub 
tagjainak munkájával. Madártani ismere
tek elsajátítása mellett mód nyílt más ter
mészetvédelmi kérdések megbeszélésére.
A nyár folyamán folytattuk környezetvé
delmi őrjáratainkat. Több esetben kellett 
gépkocsi-tulajdonosokat figyelmeztetnünk, 
hogy járművüket ne a Dunában mossák. 
Sokaknak kellett elmagyaráznunk, hogy az 
olajszennyezés miként öli el az életet a fo
lyóban. A ZC 40-15 rendszámú gépkocsi 
tulajdonosát például sehogyan sem tudtuk 
meggyőzni; a hely, ahol a kocsit mosta, a 
községi szabad strand fölött volt.
Egyik őrjáratunkon örömmel tapasztaltuk: 
a Pilisi Parkerdőgazdaság a gyalogos turiz
mus fellendítésére több helyen esőbeállót, 
tűzrakohelyet épített, és asztalokat, pado
kat helyezett el. Ennek ellenére néhány 
hétvégiház-tulajdonos elállja kocsijával 
ezeket a helyeket úgy, hogy más nem fér 
hozzájuk. Javasoljuk, hogy csak olyan ház
ra adjanak engedélyt, amely nem rontja a 
táj képét.
Munkánk hatékonyabbá válik azáltal, hogy 
községünkben július elején megalakult a 
környezetvédelmi operatív bizottság. A 
szakigazgatási szerv operatív vezetője 
Szabó Ottó, aki nagyon komolyan veszi 
feladatát, s ez biztosíték arra, hogy közsé
günk környezetének megóvása jó kezekbe 
került.
Végül kollektív javaslatunk: kezdeményez
ze a BÜVÁR az OKTH-n keresztül egy le
velezőlap-sorozat kiadását a hazai és nem
zetközi környezetvédelmi plakátok föl
használásával. Ezzel is szolgálnánk a kör
nyezetvédelem ügyét.

HORÁNYI GYÖRGY
(Dunabogdány)

Mezőtúri kertbarátok 
a környezetért
Hagyomány már városunkban, hogy a 
kertbarátok évről évre kiállításon is hírt 
adnak magukról. A tavaly őszi bemutat
kozás jelentőségét tekintve is eltér a meg
szokottól, ugyanis a kertbarátok köre 600 
fős népes tábora a mozgalom 10 éves év
fordulóját is köszöntötte. Számvetést készí
tettek, visszatekintettek a megtett útra.
Mezőtúr kertjei egyre gondozottá bbak. 
szebbek. Ez nem kis részben a Hazafias 
Népfront, az ÁFÉSZ és a Művelődési Köz
pont támogatásával működő szakcsoport 
tagjainak érdeme. Egyre „okosabban” gaz
dálkodnak a kisparcellákon, mind többen 
járnak szakmai előadásokra, helyszíni be
mutatókra, tapasztalatcserére utaznak 
kertbarátokhoz.

A kör évek óta színes, eleven programot 
valósít meg: a szaporításról, telepítésről, 
metszésről, trágyázásról, növényvédelem
ről, fajtaismeretről, kertészeti anyag- és 
eszközellátásról előadásokat hallgatnak. 
Ha tagjaik valahol környezetszennyeződést 
észlelnek, jelentik az illetékeseknek. Kör
nyezetvédelmi társadalmi őrség megszer
vezésében is segítettek.
A 10 éves kertbarátmozgalom méltán le
het büszke a viszonylag rövid idő alatt

TELITALÁLAT - TELITALÁLAT - TELITALÁLAT - TELITALÁLAT - TELITALÁLAT - TELITALÁLAT

Tudósítások sorokban
VOLT FA — LESZ FA. — Bakonycsernyei 
általános iskolánk udvarán és a környé
ken csodálatos sudarú jegenyefák díszlet
tek. Szinte egyik hétről a másikra haldo
kolni, száradni kezdtek. Vajon mi okozta 
pusztulásukat? A műanyagégető füstje, gá
za ölhette meg őket. „Volt fa, nincs fa.” 
Talán így lehetne mondani. Mi mégis azt 
mondjuk: „Volt fa, lesz fa!” Mi, iskolások 
segítünk a facsemeték elültetésében. A fel
nőtteknek viszont — akiken ez múlik — 
azon kellene a fejüket tömiök: hogyan le
hetne elejét venni a fákat is megfullasztó 
levegőszennyezésnek? — Benis József, ta
nuló (Bakonycsernye)

LAPÁTTAL — ZSÁKOKKAL... — Suba 
Ernő nyíregyházi tudósítónk még tavaly, 
október 21-én kelt levelében arra kért ben
nünket: tegyük közzé lapunkban, miszerint 
1981. október 25-én reggel 8 órakor az er
dei tomapályán gyülekezzenek azok, akik 
segítenének megtisztítani az erdei utakat 
és tisztásokat az évközben elszórt szemét
től, ezért ásót és zsákokat hozzanak ma
gukkal. A levél érkezésekor már decembe
ri lapszámunk is nyomdában volt, így csak 
utólag adunk hírt a Szabolcs-Szatmár me
gyei Természetbarát Szövetség azóta bizo
nyosan jól sikerült akciójáról. Csupán egy 
megjegyzés: az évközben szervezett kör
nyezetvédelmi őrjáratokkal kellene a reni-

végzett munkájára. A kiállítás megnyitó
ján a kiemelkedő munkát végzők alapító
tag-jutalmakat vehettek át a HNF Megyei 
Bizottság titkárától, az ÁFÉSZ elnökétől 
és a Művelődési Központ igazgatójától.
A kiállítás ikertermébe a helyi felnőtt és 
ifjúsági bélyegkor tagjai hozták el féltett 
ritkaságaikat a virág, gyümölcs és a ter
mészet a bélyegen című kiállításra.

KRIZSAN JÓZSEFNÉ
(Mezőtúr)

tenskedő szemetelőket megfékezni és a ter
mészet szere tété re biztatni. —

SZÁLLJ KI ÉS GYALOGOLJ! — Nincs 
gépkocsim és nem vagyok gépkocsiellenes 
sem, de éppen az autósok érdekében tar
tom szükségesnek az erdészeti műutak 
használatának megtiltását, a turisztikai cé
lok előtt megfelelő parkolóhelyek kialakí
tását s onnan megfelelő, jelzett turista- 
utakkal a túracélok megközelítését. A par
kolóhelyeken ne szégyelljünk elhelyezni 
figyelemfelhívó nagy táblákat ezzel a szö
veggel: „Szállj ki és gyalogolj!” — Tárnái 
László (Budapest).

ahova a király is gyalog jár ... 
— így szokták emlegetni — körülírni — 
azt a bizonyos illemhelyet, amelyből el
kelne néhány egyre fejlődő fővárosunk
ban. A magam részéről nem vagyok maxi
malista, ami a jelen esetben arra utal: nem 
az utcai nyilvános W. C. alakja, formája, 
színe a fontos — bár elismerem, ez város- 
képileg lényeges —, hanem inkább a gya
korisága. Érthetetlen számomra, hogy Bu
dapest nagy forgalmú csomópontjain mi
lyen szűkre méretezett minden ilyen célú 
helyiség. Példának említhetném a metró 
csomópontjai közül az Örs vezér teret, a 
Moszkva teret és általában Budapest köz
ponti útkereszteződéseit. — Hajas István 
tudósító (Budapest)
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A Búvár tudó/ítói jelentik

A Bükki Nemzeti Park és 
az „autós turizmus"
Lehetséges, hogy elfogult vagyok, de az 
autós turizmust nem tartom elfogadható
nak akkor, ha az autós kocsijával érkezik 
a helyszínre. Nézzünk például egy szép va
sárnapot, jellemző mozzanataival:

im»i
Xem/ctl Fwi« 

vértett terMctr ti nTnil tettnu a 
Vanwiw irart* '«* leletei******* 
raMábHwiM* t*»< AtiMMMCiiuc 
H«c Miil»*n»eik»i diai rail v«« 
naaaHtim. RSI* Mwmf.i

Dél körül megérkezik a család — papa, 
mama, gyerekek —, természetesen farkas
éhesen. Kirakják a kempingasztalt, a szé
keket, a táskarádiót, és máris olyan, mint
ha otthon lennének. Bömböl a rádió, ré
mült madarak rebbennek el fészkükről, ' 
megrettenve a betolakodóktól. A mama 
főz, a papa tüzet rak, két méternyire a til
tó táblától. A gyermekek játszanak, virágot 
szednek, vakondtúrásokban keresik a tu
lajdonost. Végre kész az ebéd! A család 
minden tagja éhségét csillapítja, szomját 
oltja. A hűtőtáskából előkerül a jéghideg 
Pepsi-cola, esetleg sör. És mi marad? Egy 
kis szemétkupac a parázsló tűzrakás he
lyén és körülötte — hacsak nem éled újra 
a tűz —, hogy eltüntesse a nyomokat, s 
véle az erdőt... Hazafelé menet nem fe
ledkeznek meg az otthon üresen álló 
padlóvázáról, amelybe leginkább egy szép 
csipkebokor pirosló ága illik.
Másnap a család minden tagja elmeséli: 
milyen jó kirándulásban volt része tegnap, 
így szól a mesének is beillő szomorú való
ság. Ilyen kép tárul elénk Nagymezőn is, a 
Bükki Nemzeti Park szigorúan védett te
rületén, ahol a „szemfüles turisták” ki
használva az ellenőrzés hiányát, egyene
sen a legelésző lovak közé parkolnak le. 
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Kétségtelenül lenyűgöző látvány a lipicai 
lovak egy része, de az is tény, hogy nagy 
számban vannak kialakított parkoló- és 
tűzrakóhelyek. A tájékoztató táblákon is 
ott a tiltás, a figyelmeztetés, de hát a tábla 
csak tilt, nem büntet.

DIÓSZEGHY TUNDE
(Miskolc)

Húsz éve gyűjtöm a 
BÚVÁR-t
Húsz év óta gyűjtöm a BÚVÁR-t. Jó újra
lapozni és -olvasni a régi példányokat, el
merülni a természet titkairól írott érdekes 
szakcikkekben. Közel hoz hozzám külön
leges tájakat, hazánk, sőt a világ sokarcú 
természeti szépségeit. A természettudo
mány színes virágoskertjébe csábít, és arra 
is megtanít, hogy földünk világából csak 
annyi marad az emberé, amennyit meg
szeret, megőriz és megvéd.
A művészi fényképek nem csak az érde
kes és szép természeti jelenségeket mutat
ják meg, de fölhívnak ezek megvédésére, 
tájaink szeretetére. Egyszóval: szeretem a 
lapot.

SUDÁR ANTAl
(Sükösd)

A Horizont Klub 
BŰVÁR-estje
A Magyar Televízió és a Lapkiadó 
Vállalat tavaly indította el közös 
vállalkozását, a televíziós filmeket 
felújító Horizont Mozi műsorsoroza
tát. 1982 januárjában ehhez kapcso
lódva megalakult a Horizont Klub, 
mely előadásokkal, bemutatásokkal, 
beszélgetésekkel és filmvetítésekkel 
tarkított rendezvényeit a TIT Buda
pesti Szervezetének Kossuth Klub
jában (VIII. Múzeum utca 7.) heten
ként tartja. A havi 4 klubest közül 
az egyik minden hónapban a BŰ
VAR folyóirat programja lesz.
Az első Horizont-klubbeli BÚVÁR- 
rendezvény január 22-én este 6 óra
kor lesz A veszélybe jutott bioszféra 
címmel. Előadó: dr. Lányi György 
főszerkesztő. Az előadás és beszél
getés után levetítik Kiss József Kos- 
suth-díjas rendező Nagykorúság cí
mű filmjét.

A rovatvezető 
válaszol
Az új esztendő küszöbén, amikor is min
den tudósítónknak, klubtagunknak, előfi
zetőnknek és olvasónknak boldog új évet 
és az új esztendőben sikeres környezetvé
delmi munkát kívánok, szeretnék szól 
emelni a közömbösség ellen. A nyitott 
szemmel áltálában nincs baj sem orszá
gunkban, sem társadalmunkban: a véle
ményünk is megvan a látottakról. A rea
gálás módja azonban kívánnivalót hagy 
maga után. A visszás dolgokról, a felhábo
rító, társadalomellenes cselekményekről 
beszélünk otthon, a családban, s ha úgy 
adódik, még a munkahelyen is, de ezzel 
vége... Pedig az eset megkívánná, hogy 
jelentsük a tanácsnál, vagy írjunk a me
gyei lapnak, a rádiónak, esetleg értesítsük 
a televízió illetékes szerkesztőségét, netán 
számoljunk be az esetről a BŰVÁR-nak, 
kérve a segítséget. Sokszor kézlegyintéssel 
intézzük el a dolgot, „Úgysem történik 
semmi!” jelszóval.
Pedig — történik! E hasábokon már több
ször találkozott az olvasó „A BÚVÁR — 
elintézte” rovatunkkal, legutóbb például 
decemberben. Molnár Károly né szerencsi 
olvasónk bejelentéséről van szó, aki sür
gős segítséget kért a Bodrogkeresztúr és 
Tokaj közötti Bodrog-part szakaszon fo
lyó esztelen erdőirtás miatt. A levelében 
írtakat azonnal továbbította a szerkesztő
ség illetékes helyre, s az irtást — még ide
jében — leállították! Elmondhatjuk: több 
tízezer ember közül csak egy akadt, aki 
közömbösségét félretéve nem röstellt pa
pírt, ceruzát elővenni, es megírni segély
kérő sorait. De ez az egyetlen ember meg
mentette a természet egy jelentős darab
ját! Nyilvánvaló: azl esztelen erdőirtást 
mások is látták, ott folyt a szemük előtt, 
de közömbösek maradtak a „Jobb nem be
leavatkozni !” szemléletével.
Még nagyobb erőfeszítésbe kerül, hogy kö
zömbösségünket ténykedések sorozatával 
oldjuk föl. Igaz, a cselekedethez jó érzés 
is társul. Többször hallunk és olvasunk 
például a madárvédelemről. Balogh Gyu
la, a BÚVÁR tudósítója Leninvárosból 
például erről ír legutóbbi levelében: „A 
Magyar Madártani Egyesület javaslatára 
1980 végén megalakítottuk az Egyesület 
Dél-Borsodi Helyi Csoportját Mezőköves
den Répánszky Zoltán, Leninvárosban pe
dig magam irányítom a munkát... A Sajó 
galériaerdejében 1981-ben saját készítésű 
madárodúkból odútelepet létesítettünk. A 
kihelyezett 35 odút rendszeresen ellátjuk 
élelemmel és ellenőrizzük. Tavaly több szí
nes diával illusztrált előadást tartottunk, 
megismerkedtünk a tiszapalkonyai védett 
tölgyerdővél, és tanulmányoztuk a leninvá- 
rosi szürkegémkolónia életét, föltérképez
tük a területünkön föllelhető gólyafészke
ket, hogy a villanyoszlopokon rakott fész
keket is megemelhessük.”
A beszámoló mögött olyan rendszerezett, 
jól átgondolt cselekvéssor, kitűnő madár
védelmi munka áll, amely egyúttal harcot 
hirdet a közömbösség ellen. Gratulálunk!

BlRÚ ANDRAS
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MAGYARORSZÁG VÉDETT ÁLLATAI

BORZ

( M eIes meles)

■ A menyétfélék családján belül önálló alcsaládot alkotó bor
zok (Melinae) Európában élő egyetlen faja, a közismert borz 

(Meles meles) a mi erdeinkben is helyenként előfordul, de mint 
óvatos alkonyati és éjjeli állat, csak ritkán kerül az ember szeme 

elé. 80-90 centiméter hosszúra megnő, medvéhez hasonló, zömök 
testaHratú emlős. Laza szőrzetének fehér-fekete tarkázottsága a fia- 
tal állömányú erdőkben jó védőszinezetet nyújt viselőjének, mert tel
jesen beolvad az ottani fény és árnyék váltakozásába. Mindenevő, 
d«Wplálékában a növényi anyagok vannak túlsúlyban. Éles karmai
val a takarmányrépát és a burgonyát is kiássa. A bogyókon, lehűl- 

: '^ott gyümölcsön és a gombákon kívül csigákra, egerekre, pockokra, 
jy^sőt kígyókra is vadászik. Többszörösen elágazó és nemritkán több 

lakóüregből álló, földbe vájt tanyájáh sokszor több család Is együtt 
- . lakik. A nőstények 12-15 hónapos korukban érik el ivarérettségüket.

Sokáig azt tartották, hogy a borz igazi téli álmot alvó állat, de ez 
' az elképzelés tévesnek bizonyult. Amint ezen a merőben ritka pil

lanatfelvételen is lelepleződött: a néhány napig csakugyan álomba 
merülő borz ha megéhezik, felébred, és ilyenkor élelmet keres ma
gának, iszik is. Természetvédelmi törvényes értéke 1000 forint.

(SOMFALVI ERVIN felvétele)
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